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روزنامه

مدير حوزه هاي علميه با بيان اينكه هر شهري اقتضائات خاص خود را دارد خاطرنشان كرد: اگر قرار 
است يك طرحي براي شهر ديگر انجام شود نمي توان آن را براي شهري مثل قم كپي برداري كرد؛ نگاه 

به هر شهر بايد با توجه به شاكله هاي آن شهر باشد. 
آيت ا... سيد هاشم حسيني بوشهری صبح ديروز در ديدار شهردار قم، انتخاب دكتر سقاييان نژاد به عنوان شهردار 
قم را به وي، اعضاي شوراي اسلامي شهر و مردم ولايتمدار قم تبريك گفت و افزود: اميدواريم كه شاهد تحولات 
عظيمي در عمران و آباداني شهر قم و استان قم باشيم. وي با بيان اينكه اموري كه در اين نظام اسلامي به عنوان 
يك مسئوليت پذيرفته مي شود در منظر و ديد خداوند متعال است خاطرنشان كرد: در آيات و روايات آمده است كه 

خداوند متعال و پيامبر اكرم و مومنان كه مصداق بارز آن اهل بيت هستند اعمال ما را زير نظر دارند.
 مدير حوزه هاي علميه با بيان اينكه وظيفه خدمت به مردم است حال در اصفهان باشد يا قم تصريح كرد: خدمت 
مردم در روايات ما به عنوان يك عبادت تلقي شده است و همه كساني كه لباس خدمت به مردم را پوشيده اند هرچه 
انجام دهند در مسير خدمت به مردم، عبادت محسوب مي شود. وي اضافه كرد: فرداي قيامت كساني كه خود را در 
خدمت مردم قرار داده اند از جايگاه رفيعي برخوردار است. آيت ا... حسيني بوشهري با اشاره به اينكه اسلام نه سير 
قهقرايي و نه پسرفت را از ما خواسته است بلكه اسلام از ما بالندگي را مطالبه كرده است اضافه كرد: در روايت امام 

صادق آمده است اگر كسي در كارش پيشرفت و تحولي نداشت متضرر شده است و...

آيت ا... حسينی بوشهری:

طرح های شهرهای دیگر را نمی توان برای قم کپی برداری کرد

استاندار قم:

حماسه 24 خرداد تجلي پشتيباني مردم از نظام بود

تجربه های موفق شهردار جديد تا چه ميزان برای قم كارساز است؟

نسخه های »اصفهانی« 
برای مشکلات »قمی«

سقائيان نژاد: شناخت من از قم ناقص است

پرونده زنی با 600 شاكی 
در دستگاه قضايی قم مطرح نيست

در ديدارهای جداگانه مطرح شد:

توصیه های 
مراجع و علما به 

شهردار جدید
 آيت ا... صافي گلپايگاني:

اخلاص را سرلوحه كار خود قرار دهيد
 آيت ا... نوری همدانی:

شهر قم را مانند اصفهان آباد كنيد
 حجت الاسلام والمسلمين شهرستانی:

نبايد اختلاف نظر به تنش منتهی شود
 آيت ا... سعيدي:

هيچ كجاي دنيا ويژگي هاي شهر قم 
را ندارد

نامگذاری  از  »رحيميان«  انتقاد   
برخی اماكن در قم

 شهردار قم:
روزانه 560 ميليون تومان به بدهی های 

شهرداری اضافه می شود
تومان  ميليارد   1200 قم  شهرداری 

بدهی دارد
پس از درج خبری در روزنامه ايمان شماره 3739 روز سه شنبه مبنی بر »دستگيری زنی با 600 شاكی در قم« پيگيری های 

خبرنگار ما نشان داد كه چنين پرونده ای در دستگاه قضايی قم مطرح نيست...

شهر قم دارای عقب ماندگی های انباشته ای است كه تلاش مسئولان بايد جبران اين عقب ماندگی ها و ساختن شهری در 
حد و اندازه نام ام القرای جهان اسلام باشد. اين موضوعی است كه همگان بر آن تاكيد دارند. امروز بهترين فرصت در اختيار 
مسئولان استانی و مديريت شهری قرار گرفته تا بتوانند با برنامه ريزی و تلاش مضاعف، اين عقب ماندگی ها را جبران كنند. 

عنايت ويژه مقام معظم رهبری به اين شهر از جمله بزرگترين ويژگی های قم است. ظرفيت های ديگری نيز امروز در قم 
وجود دارد كه شايد چند سال ديگر شاهد آن نباشيم. رئيس دولت فردی روحانی است كه تعلق خاطر ويژه ای به قم دارد. 

رئيس قوه مقننه نماينده قم است كه اين پتانسيل را هيچ شهر ديگری در ايران ندارد. 
امروز اين فرصت و ظرفيت در اختيار مسئولان قم است و بايد بتوانند به بهترين شيوه برای توسعه و عمران قم از آن 

استفاده كنند. از سوی ديگر قم يك استان تك شهرستانی است، لذا شهر قم از اهميت بسيار ويژه ای برخوردار است...
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سپاه در حال بررسی حوادث حرم امام

فرمانده انتظامي شهرستان  قم  خبرداد:

فروشنده نسخ خطی در دام پلیس قم
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نوشتاری از آيت ا... سيد محمد سعيدی

آيت ا...  ويژگی های  از  يكی 
سعيدی صراحت لهجه بود. اين 
شخص، آنچه در ذهن و فكرش 
بود را شفاف و واضح بيان می كرد 
اين ويژگی در خانه و جامعه  و 
با صراحت  ايشان  می شد.  ديده 

لهجه، حقيقت و واقعيت...

شهید آیت ا... سعیدی 
مردی برای تمام فصول
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عمدی در 
مسمومیت زائران 

عربستان
 نبوده است

معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور:

سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم
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سرمقاله

اخبار

شهيد آيت ا... سعيدی 
مردی برای تمام فصول

لهجه  صراحت  سعيدی  آيت ا...  ويژگی های  از  يكی 
بود. اين شخص، آنچه در ذهن و فكرش بود را شفاف و 
واضح بيان می كرد و اين ويژگی در خانه و جامعه ديده 

می شد. ايشان با صراحت لهجه، حقيقت و واقعيت را راحت بيان می كرد، درحالی كه بسياری 
از افراد بر اساس ملاحظات، شايد نتوانند مطالب را آن گونه كه بايد، مطرح نمايند. شهيد 
آيت ا... سعيدی علاقه خود به حضرت امام )ره( را با صراحت و شجاعت مطرح می كرد، 
هرچند حساب نگفتن اسرار انقلاب و نهضت جدا بود. وی توجه خاصی به جوانان داشت. 
زمانی در مسجد كه می خواست صحبت كنند، به پيرمردها و بزرگ ترهای مجلس گفت 
من از شما عذرخواهی می كنم و سخنم با شما نيست، با جوانان كاردارم. گفت كه شما در 
مسير فلاح و صلاح بوده و امروز هم در مسجد هستيد ولی جوانان هرجايی می توانند بروند، 
ازاين رو مسجد بايد برای آن ها جاذبه داشته باشد؛ ازاين رو می گفت كه روی سخن من با 
شما جوان هاست از همين رو در مسجدی كه ايشان نماز می خواند و سخنرانی می كرد، 
جوانان زيادی حضور داشتند. به ويژه در بحث احكام شرعی، حلقه های معرفتی و معارفی 
با حضور جوانان در مسجد برگزار می شد. ايشان در برابر نارسايی ها و انحرافات به ويژه در 
عرصه سياسی و فرهنگی، اخلاقی و اقتصادی دوره شاهنشاهی  بی پروا موضع می گرفتند.

ساواک چندين مرتبه پدرم را دستگير كرد. برای آن ها مشخص شده بود كه او فدايی 
امام است. يك دفعه در زندان درباره محبت و علاقه به امام گفته بود كه »اگر مرا بكشيد و 
خون مرا بر زمين بريزيد، در هر قطره از خون من نام خمينی را خواهيد يافت«. پدرم اين 

ارادت مثال زدنی را داشت.
وقتی ايشان را تهديد می كردند كه اگر اين مواضع را داشته باشی، شمارا می كشيم، با 
توجه به اين كه ايشان سيد حسينی بودند، پاسخ می داد اگر مرا بكشيد، تازه  از جدم تأسی 

و الگو گرفته ام.
ايشان ده روز قبل از دستگيری خود رؤيای صادقه ای ديد كه اين را در پشت جلد كتاب 
»مواضع الادبيه« نيز نوشته اند؛ ايشان نوشته اند كه در عالم رؤيا به سمت منزل امام می رفتم 
و در مسير به منزل علامه طباطبايی برخورد كردم. علامه مرا به درون خانه فراخواند و 
فرمود كه ديشب اباعبدا... الحسين عليه السلام را در خواب ديدم كه فرمودند »به سعيدی 
بگو بيايد، چيزی نيست، ما نگهدار توييم«. پدرم پايين اين نوشته تاريخ هم ثبت كرده بود 

و اين گونه آماده شهادت بود.
مسئله ديگری كه موجب شده بود رژيم بر پدرم سخت بگيرد، مربوط به ارديبهشت 
1349 بود كه عده ای سرمايه دار آمريكايی به ايران آمده بودند كه همه چيز را به كلی غارت 
كنند، زمانی كه پدرم متوجه اين اقدام شد، علاوه بر رايزنی ها و كارهايی كه در مخالفت با 
اين اقدام انجام داد، اعلاميه ای عليه سرمايه داران آمريكايی منتشر كرد كه همان به دست 

ساواک افتاد و آن ها به عمق حركت و نفوذ ايشان پی برده و ايشان را دستگير كردند.
ساواک بعد از شهادت آيت ا... سعيدی گمان نمی كرد چنين موجی در كشور به راه 
بيفتد و هم اين كه می خواست با اين كار ديگران را به رعب و وحشت بيندازد و دست به 
اقداماتی عليه آمريكايی ها نزنند، ازاين رو تلاش داشت شهادت ايشان را مرگ طبيعی در 

زندان معرفی كند.
ساواک شايعه كرد كه ايشان به مرگ طبيعی از دنيا رفته ولی ابوی با زيركی در 

وصيت نامه خود اين را گنجانده بود كه ايشان را شهيد كرده اند.
در زندان به ايشان گفته بودند كه می خواهيم تو را بكشيم ولی با توجه به اين كه كشتن 
ايشان بازتابی در جامعه داشت. ازاين رو تلاش داشتند اين گونه وانمود كنند كه ايشان به 
مرگ طبيعی از دنيا رفته اند. پدرم با زيركی در زندان، در قرآنی كه هميشه با خود همراه 

داشتند، وصيت نامه ای در دو صفحه، نوشتند.
ايشان وصيت كرد فرزندانم درباره دنيا باهم دعوا نكنند و تا امروز نيز چنين اتفاقی نيفتاد 
و تأكيد ديگر ايشان احترام به مادرمان بود كه دراين باره نيز تمام تلاش خود را كرديم كه 
در خدمت ايشان باشيم و او را آزرده خاطر نگردانيم. ايشان نسبت به حق الناس نيز تأكيد 
داشتند و در ادامه بيان كرده بودند كه به فرزندان خود توصيه می كنم از آيات 152 تا 157 

سوره دوم قرآن غفلت نكنيد.
عده ای عبارت »دوم« را»روم« خوانده بودند و ديده بودند كه اين سوره اين تعداد آيه 
ندارد، سپس متوجه شدند كه منظور سوره دوم قرآن كريم، سوره مباركه بقره  است. 
رسيدند به آياتی كه خداوند بيان داشته است كه كسانی كه درراه ما شهيد می شوند، آن ها 

را مرده حساب نكنيد و ... . پدرم به ما نشان داد كه او را شهيد كرده اند.
ايشان در پايان وصيت نامه خود نوشته بودند كسانی كه می خواهند زحمت فاتحه 
خواندن را بكشد، يك مسئله شرعی ياد بگيرد و به آن عمل كند. فاتحه خواندن، ثواب را 
به شخص می رساند ولی ايشان خود را نديده بود و جامعه را ديده بود، ازاين رو اين توصيه 

را مطرح كرد.
* امام جمعه قم

آيت ا... مكارم شيرازی:

مسائل هسته ای و انتخابات 
نبايد باعث اختلاف شود

يكی از مراجع تقليد در قم گفت: مسائل هسته ای و انتخابات نبايد باعث 
اختلاف شود چرا كه اختلاف سم كشنده در شرايط فعلی است و دشمنان هر 

روز دنبال بهانه تازه هستند تا مسئله توافق را به شكست بكشانند.
آيت ا... ناصر مكارم شيرازی پيش از ظهر ديروز در درس خارج فقه خود در مسجد اعظم 
برگزار شد، با اشاره به كلامی از معصومين)ع( اظهار كرد: امام حسن عسكری)ع( می فرمايند 

»برای مومن ناپسند است، خواسته ای داشته باشد كه او را به خاری بكشاند«.
اين مرجع تقليد با بيان اينكه خداوند متعال طالب عزت بندگان خود است، افزود: 
خداوند می خواهد مومن عزيز، سربلند و آبرومند باشد و برای رسيدن به خواسته اش ذليل 
نشود. وی با اشاره به اينكه ماه رمضان در پيش است و همه مومنان بايد برای اين مهمانی 
بزرگ آماده شوند، خاطرنشان كرد: خواهران و برادران روحانی برای تبليغ به شهرهای خود 

و همينطور ديگر شهر ها می روند و بهتر است بر روی مسائل تاكيد كنند.
آيت ا... مكارم شيرازی به ضرورت توجه به اخلاق اشاره و عنوان كرد: نخستين موضوع  
مسائل اخلاقی است كه به واسطه رسانه های فاسد تحميل می شود و در حال سست شدن 
پايه هايش است و اگر مسائل اخلاقی متزلزل شود كشور نيز متزلزل می شود. وی ادامه 
داد: با سست شدن پايه های كشور و جامعه بدون ترديد در نهايت نظام متزلزل می شود و 
مصداق اين معضلات اخلاقی حجاب، اختلاط زن و مرد، اجناس تقلبی، طلاق ها بی دليل 
و فراوان و... هستند. اين مرجع تقليد دعوت به وحدت و اتحاد را از ديگر موارد قابل توجه 
دانست و خاطرنشان كرد: در حال حاضر اتحاد بسيار مهم تر از هميشه بوده و ساده لوحی 
است كه خيال كنيم اگر توافقی در مسائل هسته ای شود دشمن دست از سر ما بر می دارد.

آيت ا... مكارم شيرازی عنوان كرد: تا تسليم نشويم و اسرائيل را به رسميت نشناسيم 
دشمنان دست برنمی دارند و آنها می خواهند ايران نباشد و اصل استقلال و نظام و سربلندی 
ما برای دشمن مزاحم است. وی با بيان اين كه دشمنان در حال تقويت داعش هستند، 
ادامه داد: دشمن می گويد نبايد گروه های جهادی مردم به جنگ بيايند و با داعش مبارزه 
كنند همه اين  موارد برای آن است كه  می خواهند دشمن بتواند غلبه كند و مدافعان و 
پر زور و پر انرژی به ميدان نيايند كه اين واقعا شرم آور است و ما بايد دست اتحاد به هم 
دهيم و نگذاريم اختلاف ايجاد كنند.اين مرجع تقليد خواستار عدم اختلاف در كشور شد و 
اظهار كرد: مسائل هسته ای و انتخابات نبايد باعث اختلاف شود، زيرا اختلاف سم كشنده در 
شرايط فعلی است و دشمنان هر روز دنبال بهانه تازه هستند تا مسئله توافق را به شكست 

بكشانند و بگويند ايران نخواست اين توافق اتفاق بيفتد.

استاندار قم:

عملكرد پليس براي كاهش جرائم 
مجاهدانه است

استاندار قم امنيت را به عنوان عاملي تاثير گذار براي رشد و توسعه كشور 
دانست و تاكيد كرد: نيروي انتظامي همواره براي كاهش جرائم "مجاهدانه" عمل 

مي كند. 
حجت الاسلام صالحي منش در مراسم افتتاحيه مانيتورينگ كلانتري 12 قم با بيان 
اينكه همه دستگاه ها در قم با پليس همكاري مي كنند تا در تحقق امنيت پايدار موفق 
باشد، هم افزايي بين دستگاه ها را ضروري و مهم دانست و گفت: عملكرد پليس نيز همواره 
براي كاهش جرائم "مجاهدانه" است . وي پايش تصويري نقاط جرم خيز را كار بزرگ و 

دقيق برشمرد و  ابراز اميدواري كرد: جرائم همچنان در قم روند نزولي خود را ادامه دهد. 
فعاليت دوربين های ويژه شناسايی خودروهای سرقتی

فرمانده انتظامي استان قم نيز در ابتداي اين مراسم با بيان اينكه پليس قم در سال 
جاري سه برنامه راهبردي آمايش سرزميني كلانتري ها، امنيت هوشمند و اجتماعي كردن 
كنترل جرم را در دستور كار خود قرار داده است،  تصريح كرد: بنا داريم هر ما حوزه 

استحفاظي يك كلانتري را به تجهيزات اپتيكي و پايش تصويري تجهيز كنيم. 
وي با بيان اينكه كلانتري 12 دومين كلانتري در قم است كه به سيستم پايش تصويري 
حوزه استحفاظي مجهز مي شود، افزود: با توجه به روند رو به رشد جمعيت در كشور و 
از جمله استان و تغيير شگردهاي مجرمين، بتوانيم از اين ظرفيت جهت كنترل شناسايي 
و دستگيري آن ها كمك بگيريم. سردار مجتبايي اظهارداشت: با اين روند مي توان سهم 
كنترل هاي غير فيزيكي را افزايش داد چون هر چقدر كنترل هاي فيزيكي كمتر شود 
نارضايتي مردم نيز كمتر مي شود. فرمانده انتظامي استان قم با بيان اينكه دوربين هايي در 
قم وجود دارد كه خودروهاي سرقتي را شناسايي و تاكنون تعداد زيادي از اين خودروها 
كشف و سارقان نيز دستگير شده اند، گفت: كنترل هاي الكترونيكي و اپتيكي ويژگي هاي 

بسيار خوبي دارد و سرعت عمل كلانتري ها را بيشتر و قدرت كشف را بالا مي برد . 
سردار مجتبايي با اشاره به اينكه اقدامات خوبي در كاهش وقوع و كشف سرقت در قم 
انجام شده است، افزود: با تلاش پليس قم سرقت طي دو ماهه گذشته كاهش 8 درصدي 

داشته است.

آيت ا... سيد محمد سعيدی*

اخبار
 فرمانده سپاه قم:

كسانی كه به اسلام ضربه می زنند
 بايد از شهيدان شرم كنند

فرمانده سپاه علی بن ابيطالب)ع( گفت: كسانی كه امروز به اسم اسلام، به اسلام 
ضربه می زنند، بايد از منش شهيدان مدافع حرم شرم كنند و درس بگيرند.

سردار مهدی مهدوی نژاد در ديدار با خانواده حجت الاسلام محمد مهدی مالاميری، 
اولين شهيد روحانی مدافع حرم در قم، افزود: كسانی كه رفتند از حرم مطهر حضرت 
زينب)س( دفاع كردند و حضرت زينب)س( در صحنه كربلا فرمودند من به غير از زيبايی 
چيزی نمی بينيم، ما آن زيبايی را امروز در ايستادگی مردم غيور عراق، سوريه، لبنان، يمن 

و ديگر كشور های اسلامی می بينيم.
وی ضمن گراميداشت ياد و خاطره شهدای گرانقدر دوران دفاع مقدس، اظهار كرد: 
ديدار با خانواده شهدا برای ما نعمتی است و ما از شما خانواده های شهدا هم در قول و هم 
در عمل درس می آموزيم و در اين مسير كه امام )ره( پيش روی ما گذاشت به پيروی از 

شهيدان گام برمی داريم.
حجت الاسلام محمد مهدی مالاميری كجوری در 26 خرداد سال 1364 در شهر 
مقدس قم در خانواده ای مذهبی، علمی و روحانی چشم به جهان گشود؛ اين شهيد 
بزرگوار 31 فروردين ماه سال جاری در منطقه بصری الحرير استان درعا در سوريه، به 

شهادت رسيد.
فرمانده سپاه علی بن ابيطالب)ع( همچنين به همراه جمعی از معاونين سپاه امام علی بن 
ابی طالب)ع( با خانواده شهيد قادر علی مفكری، از شهدای مدافع حرم حضرت زينب)س( 

ديدار كرد.
سردار مهدی مهدوی نژاد در اين ديدار ضمن گراميداشت ياد و خاطره شهدای هشت 
سال دفاع مقدس و شش هزار شهيد گلگون كفن استان قم، اظهار كرد: همه مسلمانان 
در نقاط مختلف جهان در حال بيداری اسلامی هستند و با تمام وجود در برابر نظام سلطه 

ايستاده اند تا بتوانند از زير اين چرخ استكبار خارج شوند.
وی ابراز كرد: قطعا اگر اسلام ناب درخشندگی خود را نشان دهد، همه مسلمان و آزادی 

خواهان جهان به اين دين می پيوندند.
وی خاطرنشان كرد: تمام انبيای الهی برای معرفی اسلام تلاش كردند و ما هم امروز 
وظيفه داريم از آن دينی كه پبامبران و امامان وظيفه ترويجش را داشته اند محافظت و 

حراست داشته باشيم.
مهدوی نژاد بيان كرد: به بركت نور اسلام ناب محمدی مشاهده می كنيم دشمنان 
اسلام در حال نابودی هستند و جبهه حق به چه سرعتی در حال فتح قله های عزت و 

سربلندی است.
برادر شهيد قادر علی مفكری نيز در اين ديدار با بيان اينكه سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی افتخار اسلام است، ابراز كرد: اگر رهبر معظم انقلاب فرمان كه نه، اشاره ای داشته 

باشند، خودمان كه هيچ، بچه هفت ماهه خود را فدايی رهبر می كنم.
شهادت ارثيه انبيا و اوليای خداست

رييس موسسه روايت سيره شهدا نيز در اين ديدار با بيان اينكه شهادت ارثيه انبيا و 
اوليای خداست، گفت: در طول تاريخ همه پيامبران هم آرزوی شهادت داشتند و هم طلب 
شهادت می كردند . حجت الاسلام محمدمهدی ماندگاری اظهار كرد: شهادت معامله با 

خداست، شهدا با خدا معامله كردند.
وی با اشاره به اينكه شهادت بهترين عاقبتی است كه خداوند به نيكان عطا می كند، 
افزود: خوش به حال كسانی كه مهر پرونده زندگی شان شهادت بود و عاقبت بخير شدند.

وی با بيان اينكه خانواده های معظم شهدا بايد شاكر و صابر باشند، خاطرنشان كرد: 
شكر، آنها را در محضر خداوند عزيز می كند و صبرشان دشمنان را نا اميد می كند و انشاا... 

همه مردم بايد قدردان خانواده شهدا و همه راهروان شهدا باشند.
ماندگاری خطاب به خانواده های شهدا، بيان كرد: شهدای عزيز شما، عزيز ما نيز بودند 

و ما وظيفه داريم به آنها احترام كنيم.

 معاون استاندار قم:

اعتبارات لازم به پروژه های نيمه تمام 
گلزارهای شهدا اختصاص می يابد

معاون عمرانی استانداری قم گفت: پروژه های نيمه تمام بازسازی و بهسازی 
گلزارهای شهدای استان در اولويت قرار داشته و اعتبارات لازم در اختيار اين 

پروژه ها قرار می گيرد.
جواد دلاوری سه شنبه شب در كارگروه ساماندهی گلزارهای شهدای استان قم با 
اعلام اين خبر افزود: 11 پروژه نيمه تمام در رابطه با بهسازی گلزارهای شهدای استان 
كه بعضا بيش از 90 درصد پيشرفت فيزيكی دارد، به زودی با تزريق اعتبارات لازم تكميل 

خواهد شد.
وی با بيان اينكه دهياران و بخشداران بايد به مرمت و رونق هرچه بيشتر گلزارهای 
شهدای شهرها و روستاهای استان اهتمام ويژه ای داشته باشند، اظهار داشت: 25 پروژه 
در همين رابطه تعريف شده كه اعتبارات مشخص شده به آنها تخصيص نيافته و عمليات 
اجرايی آنها هنوز آغاز نشده است، اما 10 گلزار تك مزاری داريم كه قطعا اين گلزارها در 

اولويت قرار دارد.
مديركل بنياد شهيد و امور ايثارگران استان قم نيز در اين جلسه با بيان اينكه بايد 
از فرصت بدست آمده برای ساماندهی و بهسازی گلزارهای شهدا در دولت تدبير و اميد 
استفاده كنيم، خاطرنشان كرد: نظام مقدس جمهوری اسلامی ايران به بركت خون شهدا، 

بيش از 30 سال در برابر دشمنان همچنان با عزت و افتخار ايستاده و پايداری می كند.
سردار سيد جواد هاشمی با بيان اينكه گلزارهای شهدا در سراسر كشور يكی از مهم 
ترين نمادهای ملی است كه بايد بسيار مورد احترام و تكريم مردم باشد، تصريح كرد: 
گلزارهای شهدا به جهت آنكه نشانی از جانفشانی ها و ايثارگری اين بزرگواران دارد، بايد به 

خوبی مورد توجه مردم و مسوولان قرار داشته باشد.

پرونده زنی با 600 شاكی 
در دستگاه قضايی قم مطرح نيست

پس از درج خبری در روزنامه ايمان شماره 3739 روز سه شنبه مبنی بر 
»دستگيری زنی با 600 شاكی در قم« پيگيری های خبرنگار ما نشان داد كه چنين 

پرونده ای در دستگاه قضايی قم مطرح نيست.
گفتنی است، اين پرونده مربوط به سال گذشته است كه فردی با اين اتهام دستگير 
شده ولی تعداد افراد شاكی از وی بيش از سه نفر نبوده و داشتن 600 شاكی در اين پرونده 

صحت ندارد.

فروشنده نسخ خطی در دام پليس قم
گرفتار شد

با تلاش مأموران كلانتري 11 
قم فروشنده دو نسخ خطي نهج 
البلاغه و نجوم مربوط به قرون 7 

و 9 هجري قمري دستگير شد. 
به گزارش پايگاه خبري پليس،  
با  قم  شهرستان  انتظامي  فرمانده 
اعلام اين خبر افزود: در پي تماس 
اينكه  بر  مبني  پليس  با  مردمي 
ناشناس جهت فروش دو  شخصي 
مغازه هاي  از  يكي  به  نسخ خطي 
است  كرده  مراجعه  فروشي  كتاب 
كه بلافاصله با توجه به حساسيت 
موضوع مأموران كلانتري 11 قم به 

محل مورد نظر اعزام شدند. 
سرهنگ هادی ديده ور اظهاركرد: در ادامه با حضور مأموران كلانتري در محل مذكور 

نامبرده دستگير و نسخ خطي نيز كشف شد. 
وی با اشاره به ارزش بيش از يك ميليارد توماني اين دو كتاب قديمي، گفت: يكي از 
اين نسخ نهج البلاغه و مربوط به قرن 7 هجري قمري و ديگري مجموعه نجوم و رياضي 

مربوط به قرن 9 هجري قمري است. 
فرمانده انتظامي شهرستان قم اظهارداشت: نهايتاً متهم جهت سير مراحل قانوني و انجام 

تحقيقات تكميلي تحويل پليس امنيت عمومي فرماندهي انتظامي استان شد.

مديركل حفاظت محيط زيست استان قم گفت: حفظ و حراست از محيط زيست 
نيازمند عزم جدی همه مردم و مسوولان است كه اين مهم قطعا با فرهنگ سازی، 

ايجاد حساسيت عمومی و آگاهی بخشی به آحاد جامعه امكان پذير است.
سيد رحمان دانيالی روز چهارشنبه در نشست خبری كه به مناسبت هفته محيط زيست 
برگزار شد، افزود: تعميق فرهنگ زيست محيطی در جامعه از مهمترين اقداماتی است كه بايد 
در راستای حفاظت از اين امانت و موهبت الهی مورد توجه قرار دهيم كه در اين راستا رسانه 

ها نقش بسيار مهم و موثری ايفا می كنند.
وی با بيان اينكه استان قم كمتر از يك درصد مساحت كل كشور را داشته و با دارا بودن 
بيش از 2 هزار و 500 واحد صنعتی، يكی از متراكم ترين شهرهای صنعتی كشور است، اظهار 
داشت: متاسفانه بسياری از مشكلات زيست محيطی امروز قم، متاثر از غفلت ها و اقدامات 

نادرست در حوزه های مختلف در دهه های گذشته است.
مديركل حفاظت محيط زيست استان قم با اشاره به رشد فزاينده جمعيت و مهاجرت در 
استان، برداشت از آب های زيرزمينی نسبت به گذشته را بيش از 9 برابر عنوان كرد و افزود: 
احداث سدهای غيراصولی بدون توجه به پايين دست حوزه های آبريز، حفر چاههای متعدد 
و برداشت های غيرمجاز از آب های زيرزمينی، در كنار كاهش شديد بارندگی در چند سال 

اخير، بحران خشكسالی در استان را بوجود آورده است.
وی خشكسالی های گسترده در دشت های شرقی استان قم و عدم تامين حقابه های 
زيست محيطی تالابها و رودخانه های استان را از مهمترين علل بروز پديده گرد و غبار و 
ريزگردها در قم و استانهای همجوار دانست و گفت: آب و هوای قم در حال حاضر در شرايط 
نامطلوبی است و اگرچه شدت ريزگردها در قم به صورت مقطعی است، اما اين چالش جدی 

كه سلامت عمومی جامعه را به خطر انداخته است، بايد به صورت ريشه ای برطرف شود.

تنها يك شهرک صنعتی قم تصفيه خانه فاضلاب دارد
دانيالی ضرورت احداث تصفيه خانه فاضلاب در شهرک ها و نواحی صنعتی استان را مورد 
توجه قرار داد و گفت: در حال حاضر برغم تمام پيگيری ها همچنان يك شهرک صنعتی 
فعال در استان دارای تصفيه خانه است و ديگر شهرک ها از اين امكانات برخوردار نيستند كه 
اين مساله بايد با همكاری نهادهای ذيربط از جمله سازمان صنعت، معدن و تجارت و شركت 

شهركهای صنعتی هرچه زودتر برطرف شود.
وی با بيان اينكه در شهر قم روزانه 700 تن پسماند توليد می شود، از انجام كارهای 
مطالعاتی برای مديريت و ساماندهی هرچه بهتر پسماندهای خانگی، صنعتی، كشاورزی 
و بيمارستانی با همكاری و همفكری سازمان پسماند شهرداری قم خبر داد و گفت: در 
حال حاضر سه ايستگاه سنجش آلودگی هوا در شهر قم فعال است و اميدواريم با افزايش 
اعتبارات بتوانيم اقدامات موثری در جهت كاهش آلودگی های زيست محيطی در استان 
انجام دهيم. مديركل حفاظت محيط زيست استان قم در پايان با اشاره به ظرفيت گسترده 
زيست محيطی و تنوع گونه های گياهی و جانوری در استان قم، تصريح كرد: با توجه به وجود 
34 درصد از گونه های پستانداران، 32 درصد از گونه های پرندگان، 6 درصد از گونه های 
ماهی های آب شيرين، 2 درصد از از گونه های دوزيستان، 21 درصد از گونه های خزندگان 
و 9 درصد از گونه های گياهی كشورمان در استان قم، بايد برنامه ريزی جامع و منسجم برای 
حفظ و حراست از اين گونه های ارزشمند و زيست بوم های استان با همكاری مديريت عالی 

استان داشته باشيم.
16 تا 21 خردادماه به نام هفته محيط زيست در كشور نامگذاری شده است كه در سال 
جاری شعار جهانی »هفت ميليارد رويا، يك سياره، با احتياط مصرف كنيد« برای روز جهانی 

و هفته محيط زيست در نظر گرفته شده است. 

امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست 
زائرين استانداری قم گفت: شعاع تاثير 
ظرفيت افزايی و تقويت زيرساخت های 

مخابراتی استان قم فرا استانی است.
يونس عالی پور در ديدار با اسدا... دهناد 
سرپرست مخابرات كشور به منظور ظرفيت 
های  زيرساخت  تقويت  و  توسعه  افزايی، 
مخابراتی شهر كريمه اهل بيت )ع( گفت: 
در صورتيكه زيرساخت های مخابراتی استان 
تقويت يافته و شاهد ظرفيت افزايی باشيم 
اين تاثير گذاری ديگر در مقياس جغرافيايی 
مرزهای سرزمينی يك استان نمود ندارد بلكه 

شعاع و دامنه تاثير آن ملی و فراملی است.
نهادی  عنوان  به  مخابرات  افزود:  وی 

فرابخشی می تواند در افزايش سطح مشاركت اجتماعی، 
ارتقاء مناسبات و مبادلات فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی 
و علمی درون كشوری و ميان ملل و اقوام گوناگون و از 
ميان رفتن فواصل جغرافيايی و كمك به برقراری تفاهم، 
همبستگی، همگونگی و همكاری بين المللی ازتوانمندی 
بازدهی  افزايش  داد:  ادامه  وی  است.  شركت  اين  های 
جامعه از طريق توسعه شبكه های اطلاعاتی و ارتباطی 
كه بار اطلاعاتی و ارزش افزوده دارند صورت می گيرد و 
تقويت مخابرات در كاهش حجم ترافيكی و كم كردن هزينه 
های غير ضرورخانواده ها و صرفه جويی در وقت و مديريت 
سرمايه بسيار موثر است و از آن می توان به عنوان شاخصی 
برای توسعه و بستری برای فرهنگ سازی نيز استفاده كرد. 

قم  در  زائرين  تعداد  حجم  افزايش  داشت:  بيان  وی 
علاوه بر جمعيت ثابت و ساكنين استان اقتضاء می كند كه 
سيستم خدمت رسانی مخابراتی در اين شهر مورد عنايت 

ويژه قرارگرفته و بسترهای تسهيل و تسريع خدمت رسانی 
فراهم گردد.

بی نيازی از اقتصاد نفت محور
 با سرمايه گذاری در صنايع دستی

قم   استان  زائرين  امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست 
همچنين گفت: حمايت و سرمايه گذاری لازم در مورد توليد 
صنايع دستی و صادر كردن آنها به كشورهای ديگرمنجر به 

بی نيازی از اقتصاد نفت محور می شود.
يونس عالی پور روز چهارشنبه با بيان اينكه بيستم خرداد 
ماه به عنوان روزجهانی صنايع دستی نامگذاری شده است 
بيان داشت: ارزش بالقوه و استعداد ظرفيت صنايع دستی به 
گونه ای است كه اگر ساماندهی و تقويت شوند و حمايت و 
سرمايه گذاری لازم در مورد توليد آنها صورت گيرد با صادر 
كردن آنها به كشورهای ديگر می توان از اقتصاد نفت محور 

بی نياز شد. 
وی ادامه داد: صنايع دستی خلاقيتی ارزشمند و هنری 

درقاب ماندگاری تاريخ بوده و ريشه در فرهنگ 
و تمدن يك ملت دارد و صنايع دستی با توجه 
به ويژگيها و شاخصه های آن می تواند بعنوان 
يك پيام رسان جدی از فرهنگ و تمدن ايرانی 
و اسلامی كشورمان در سطح جهانی نقش 

ايفاء نمايد. 
وی افزود: آميختگی سه عنصر مهم هنر، 
فرهنگ و صنعت، آلياژی با رويكرد فرابخشی 
توليد می كند كه مورد توجه مخاطبين درون 
تواند  قرارداشته و می  برون مرزی  و  مرزی 
برافزايش جاذبيت های گردشگری بيفزايد و 
هر مقدار كه بر اطلاع رسانی فراگير و فرهنگ 
سازی درست در حوزه صنايع دستی عنايت 
شود توجه مخاطبين برمحيط اطراف و زيبايی 

ها بيشتر خواهد شد. 
وی ادامه داد: صنايع دستی كتابی ماندگار از خلاقيت 
ها وتوانمندی های نسل هاست و مخاطب پيام های اين 
اثرعلمی قشر خاصی نيست بلكه مخاطب عام و فرا گير بوده 
و بايد پيام ها متناسب با مخاطبين ترجمه و اعتماد به نفس 

موجود در اين اثر هنری تبيين شود. 
عالی پور با اشاره به معرفی هنرمندان گفت: در قالب 
مصاحبه، چاپ زندگی نامه و تهيه فيلم از آنان و معرفی 
آثارشان در رسانه های مختلف بی شك بر رونق اقتصادی 
فعاليت آنها خواهد افزود و از طرفی بستری برای ماندگاری 
اين عرصه با اشتغال زايی و جذب استعدادهای متناسب 
با اين اثرات هنری فراهم می سازد و اگر فعاليت ها و آثار 
هنرمندان پيشكسوت و جوان در رسانه ها به درستی و مداوم 
معرفی و تبليغ شود، هنرجويان نسل جديد بيشتر و با انگيزه 

تر به تلاش و فعاليت می پردازند.

شهر قم دارای عقب ماندگی های انباشته 
ای است كه تلاش مسئولان بايد جبران اين 
عقب ماندگی ها و ساختن شهری در حد 
و اندازه نام ام القرای جهان اسلام باشد. اين 
موضوعی است كه همگان بر آن تاكيد دارند. 
مسئولان  اختيار  در  فرصت  بهترين  امروز 
استانی و مديريت شهری قرار گرفته تا بتوانند 
با برنامه ريزی و تلاش مضاعف، اين عقب 
ماندگی ها را جبران كنند. عنايت ويژه مقام 
معظم رهبری به اين شهر از جمله بزرگترين 
ويژگی های قم است. ظرفيت های ديگری نيز 
امروز در قم وجود دارد كه شايد چند سال 
ديگر شاهد آن نباشيم. رئيس دولت فردی 
روحانی است كه تعلق خاطر ويژه ای به قم 

دارد. رئيس قوه مقننه نماينده قم است كه اين پتانسيل را 
هيچ شهر ديگری در ايران ندارد. امروز اين فرصت و ظرفيت 
در اختيار مسئولان قم است و بايد بتوانند به بهترين شيوه 
برای توسعه و عمران قم از آن استفاده كنند. از سوی ديگر 
قم يك استان تك شهرستانی است، لذا شهر قم از اهميت 
بسيار ويژه ای برخوردار است. شورای شهر پس از استعفای 
»دلبری« شهردار سابق قم، پس از كش و قوس های فراوان 
بالاخره »سقائيان نژاد« شهردار سابق اصفهان را به عنوان 
شهردار جديد قم انتخاب كرد. وی كه سابقه حدود 12 سال 
مديريت شهری را در اصفهان دارد، با كوله باری از تجربه به 
قم آمده است. از سخنان او اين گونه برداشت می شود كه 
وی قصد دارد تجربيات موفق خود در اصفهان را به نوعی در 

شهر قم پياده كند. 
حال بايد ديد كه تا چه ميزان اين تجارب می تواند با قم 

سازگار باشد و در اين شهر نيز جواب مثبت بدهد. 
سقائيان نژاد اولويت خود را استفاده از نيروهای بومی قرار 

داده، البته گفته است كه قصد دارد چند مهره كليدی را 
همراه خود بياورد. 

سقائيان نژاد در اين خصوص گفت: نخستين برنامه 
شهرداری قم شناخت و استفاده از نيروهای بومی استان قم 
و البته در كنار آن استفاده از چند نيروی كليدی از بيرون 

استان قم است.
مرتضی سقائيان نژاد با اشاره به اينكه بايد قبل از هر 
چيزی شناخت دقيق راجع به معضلات قم ايجاد شود، 
اظهار كرد: در حال حاضر شناخت من از قم ناقص است و 
بايد شناخت درست و كاملی راجع به مشكلات و معضلات 
و همچنين شرايط قم پيدا كرده و سپس در اين زمينه 

اظهارنظر كنيم.
شهردار قم با اشاره به اينكه از چند روز پيش مطالعه بر 
روی قم و شرايط آن را شروع كرده ام، افزود: در هفته آينده 
 جلسه ای با مديران برگزار می شود و مباحث مختلف شهری 

را به همراه همكاران و مديران شهرداری دنبال می كنيم.
بايد  را  اينكه يك چشم انداز 20  ماهه  به  اشاره  با  وی 

مدنظر قرار دهد، گفت: ما 20 ماه بيشتر فرصت 
نداريم و بايد برای اين مدت برنامه زمان بندی 
مشخصی را تنظيم كنيم و برنامه هايی كه در 
سطح قم می توان در ظرف 20 ماه انجام داد 

را شناسايی كنيم.
پروژه های  اينكه  به  اشاره  با  سقائيان نژاد 
نيمه تمام هم بايد موردتوجه قرار بگيرد، تصريح 
كرد: مسائل زيست محيطی، خدمات شهری 
و سرمايه گذاری و توريسم مذهبی بحث هايی 
است كه اگر باز شود در دل آنها ده ها پروژه 

عملياتی می تواند وجود داشته باشد.
شهردار قم در ارتباط با بحث استفاده از 
كرد:  خاطرنشان  قم  استان  بومی  نيروهای 
نخستين برنامه من شناخت درست نيروهای 

بومی است كه كاری است كه نياز به صبر و بردباری دارد.
سقائيان نژاد با اشاره به اينكه كسانی كه در شهرداری 
كار كرده و شهر و مشكلات آن را می شناسند می توانند 
كمك كننده باشند، خاطرنشان كرد: برای اينكه از صفر شروع 

نكنيم بايد از اين افراد باتجربه استفاده كنيم.
وی با اشاره به اينكه در بحث خدمات شهری در چند 
سال گذشته اصفهان موفق عمل كرده است، گفت: با توجه 
به شرايط اقليمی تقريباً مشابه اصفهان و قم و كم آبی اين 
دو استان، می توان طرح موفقی را كه در زمينه فضای سبز 
در اصفهان اجرا شد و فضای سبز را از 14 متر به 27.5 متر 

رساند، در قم هم عملی كرد.
اصفهان  پارک محلی در  اينكه 978  به  اشاره  با  وی 
وجود دارد، افزود: بايد اين مسئله در قم هم اعمال شود و با 
ايجاد آب نماها محيط فرح بخشی را برای مردم ايجاد كنيم؛ 
همدلی و هم زبانی كه در سطح مسئولان و مردم قم وجود 

دارد می تواند كمك كننده و راهگشا باشد.

مدير كل حفاظت محيط زيست استان:

مشكلات زيست محيطی قم ناشی از اقدامات نادرست گذشته است

سرپرست معاونت هماهنگی امور زائرين استانداری: 

شعاع تاثير تقويت زيرساخت های مخابراتی استان قم فرا استانی است 

تجربه های موفق شهردار جديد تا چه ميزان برای قم كارساز است؟

نسخه های »اصفهانی« برای مشکلات »قمی«

به مشاركت  اشاره  با  قم  استاندار 
حد اكثري مردم در انتخابات رياست 
سال  ماه  خرداد   24 جمهوري 
1392اظهار كرد: مردم ايران در اين روز 
با حضور خود بار ديگر به نظام جمهوري 

اسلامي آري گفتند.
صالحي  والمسلمين  الاسلام  حجت 
منش در ديدار امير هوشنگ طيبي نژاد 
مسئول دفتر همراهان دكتر روحاني در قم، 
طي سخناني روي كار آمدن دولت تدبير 
و اميد با كسب حداكثر آراء در انتخابات 
رياست جمهوري سال 92 را مورد توجه قرار 
داد و افزود: حجت الاسلام والمسلمين دكتر 
حسن روحاني و تيم كاري وي، طي دو سال 
اخير همه ي تلاش خود را در راستاي حل 

مشكلات مردم به كار گرفته است.
در  تورم  نرخ  كاهش  و  كنترل  وي 
با بدنه ي  ارتباط  برقراري  اقتصاد،  بخش 

حوزه هاي علميه و نخبگان كشور، توسعه 
ي سياست خارجي و ارتباط با كشورهاي 
منطقه و جهان، پيشبرد اهداف نظام در 
رابطه با مسئله ي هسته اي را بخشي از 
دستاوردهاي مهم كشور در دولت يازدهم 
دانست و تصريح كرد: همه ي بخش ها بايد 
براي تحقق شعارهاي دولت در تلاش باشند.

حجت الاسلام والمسلمين صالحي منش 
مسئله ي تحريم هاي ظالمانه عليه ايران را 
مورد توجه قرار داد و با اشاره به حمايت هاي 
ملت صبور ايران از نظام در شرايط سخت 
تحريم خاطرنشان كرد: اميدواريم در سايه 
مقاومت و پشتيباني مردم شاهد رفع اين 

تحريم ها و حفظ منافع كشور باشيم.
نماينده عالي دولت در استان همچنين 
با اشاره به در پيش بودن برگزاري انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي و مجلس خبرگان 
با  مردم  افزود:  امسال  اسفند  در  رهبري 

حضور گسترده خود در پاي صندوق هاي 
راي، ضمن انتخاب نمايندگان خود بار ديگر 
دفاع  اسلامي  جمهوري  مقدس  نظام  از 

خواهند كرد.
لزوم تسريع در ساماندهي 

گلزارهاي شهداي استان قم
جلسه  در  همچنين  قم  استاندار 
شهدای  گلزارهای  ساماندهی  كميسيون 
بر ضرورت فراهم نمودن  تاكيد  با  استان 
زمينه هاي ترويج فرهنگ ايثار و شهادت، 
گلزارهاي  ساماندهي  در  تسريع  خواستار 
الاسلام  حجت  شد.  قم  استان  شهداي 
والمسلمين صالحی منش طي سخناني 
انقلاب اسلامي را مرهون رشادت هاي شهدا 
و ايثارگران دانست و افزود: مسئولين بايد 
با ايجاد زمينه های حفظ ياد وخاطره اين 
بزرگواران، وظيفه ای را كه بر عهده دارند ادا 
كنند . استاندار قم افزود:جوانان برومند ايران 

اسلامی با نثار جان خود از ميهن اسلامي 
محافظت كردند و اكنون بايد فرصت بوجود 
آمده را مغتنم بدانيم و تمام توان خود را در 
بهبود اين فضاهای معنوی و ملی صرف 
كنيم . نماينده عالي دولت در استان استمرار 
و  استقامت  ي  نتيجه  را  اسلامي  انقلاب 
دعای خير والدين شهدا و ايثارگران دانست 
و تصريح كرد: ساماندهی گلزارهای شهدا 
بعنوان يكی از نمادهای ملی كشور وظيفه 
تمام سازمان ها و دست اندر كاران می باشد.

استاندار قم با اشاره به اجر معنوی صرف 
هزينه و اعتبار در زمينه ي زنده نگه داشتن 
بازسازی  با  است  افزود:شايسته  ياد شهدا 
سازی و تكميل زيرساخت های گلزارهای 
شهدا در مناطق كم برخوردار استان، فضايی 
مناسب را برای گرد همايی مردم شهيد پرور 
و نيز برگزاری مراسمات معنوی و ادعيه بر 

سر مزار شهدا فراهم آوريم .

و  معدن  صنعت،  سازمان  رييس 
سياستگذاری  از  قم  استان  تجارت 
با صادرات 15  تجاری در سال جاری 
ميليارد و 600 ميليون دلار در قم خبر 

داد.
جلسه  نخستين  در  ذاكری  احمد 
اين  داشت:  اظهار  استان  در  ميز خدمت 
دو  شامل  صادرات  تجاری  سياستگذاری 
ميليارد دلار برای صادرات خدمات فنی و 

مهندسی، 300 ميليون دلار برای صادرات 
خدمات فناوری اطلاعات و هفت ميليارد 
و 800ميليون دلار برای صادرات خدمات 

گردشگری است.
ميليارد  چهار  همچنين  افزود:  وی 
دلار برای صادرات خدمات حمل و نقل و 
ترانزيت و يك ميليارد و 500 ميليون دلار 
برای صادرات خدمات نيروی كار در نظر 

گرفته شده است.

قم  استان  اينكه  به  اشاره  با  ذاكری 
ظرفيت بالايی در زمينه صادرات در بخش 
های توليدی و خدماتی دارد، بيان داشت: 
اين استان دارای مراكز مهم چاپ و نشر و 
راه اندازی شهرک چاپ و نشر بعنوان قطب 
چاپ و نشر كشور و وجود اتحاديه صادراتی 
نرم افزار اسلامی و امكان گسترش و صادرات 

و توسعه صنعت آی تی است.
وی افزود: توليد نرم افزار های جنبی 

و دارا بودن جاذبه های گردشگری زيارتی 
همچون حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
و مسجد مقدس جمكران و وجود منطقه 
استراتژيك سلفچگان و ايجاد بندر خشك 
در اين منطقه در زمينه حمل و نقل كالا 
از ظرفيت های عظيم قم است كه می توان 
با اين جلسات گامی مهم جهت پيشبرد 
برنامه های دولت تدبير و اميد در اين استان 

استراتژيك و مهم برداشت.

استاندار قم:

حماسه 24 خرداد تجلي پشتيباني مردم از نظام بود

 رييس سازمان صنعت و تجارت  استان اعلام كرد:

هدف گذاری صادرات 15/5 ميليارد دلاری در قم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,129,000یک مثقال طلا

953,180یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,310,000سکه بهار آزاد ی

9,310,000سکه امامی

4,780,000نیم سکه

2,670,000ربع  سکه

1,800,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

يك كارشناس اقتصادی مطرح كرد؛

تشخیص ثروتمندان راحت تر از 
یافتن کم درآمدهاست 

يك كارشناس اقتصادی با اشاره به اين كه مرزبندی بين دهك های مختلف 
و  ثروتمند  افراد  يارانه  بنابراين حذف  گفت:  است،  دشوار  امری  درآمدی 

تشخيص اين افراد كار راحت تری است.
 محمدرضا قنبری اظهار كرد: تعيين دهك ها در تعريف امر ساده ای به نظر می رسد اما 
عمل كردن به آن و خط  كشی اين دهك ها كار دشواری است بنابراين پرداخت يارانه تنها 

به دهك های كم درآمد كار سخت تری نسبت به تشخيص و حذف افراد ثروتمند است.
 وی ادامه داد: افراد ثروتمند را می توان با استفاده از شاخص های مختلفی مانند ميزان 
درآمد و ماليات مشخص كرد و ضريب خطای استفاده از اين روش برای اصلاح ساختار 

پرداخت يارانه پايين تر است.
 اين كارشناس اقتصادی با تاكيد بر اين كه مبلغ يارانه در حالی كه تاثيری در زندگی 
افراد ثروتمند ندارد، در زندگی اقشار كم درآمد بسيار تاثير گذار است، افزود: از سوی ديگر 

اين يارانه ها برای افراد ثروتمند كشور حكم قطره و برای دولت در حكم دريا است. 
قنبری در عين حال عنوان كرد: بنابراين لازم است تبليغات بيشتری برای تشويق مردم 
به انصراف از يارانه انجام شود و دولت كاری كند كه مردم خود از دريافت يارانه منصرف 

شوند تا حاشيه های كمتری به وجود بيايد. 
وی همچنين درباره نحوه ی استفاده از مبالغی كه از محل حذف يارانه پردرآمد ها 
صرفه جويی شده است گفت: در حال حاضر دولت نياز شديدی به اين درآمد ها دارد و 
در يك بحران قرار گرفته است. بنابراين لازم است صرفه جويی كرده و مبالغ را متناسب 

با سياست های كنترل تورم صرف كند. 
اين كارشناس اقتصادی ادامه داد: لازم است اين مبالغ در جهت افزايش يارانه افراد 
كم درآمد خرج شود و درصد ديگری از آن با برنامه ريزی درست برای سرمايه گذاری و 

استفاده بهينه صرف شود.
 

نظر رییس سازمان استاندارد
 درباره کیفیت بنزین 

سازمان ملی استاندارد قرار است به زودی نتايج تفكيك شده خود درباره 
بازرسی از بنزين های موجود در سطح كشور را اعلام كند كه در اين راستا رييس 

اين سازمان گفت: نگران كيفيت بنزين نيستيم. 
در نخستين ماه از سال جاری، رييس سازمان ملی استاندارد يكی از موارد مطرح شده 
در شورای عالی استاندارد را چگونگی نظارت بر كيفيت بنزين توزيع شده در سطح كشور 
عنوان كرده و گفته بود كه موضوع بنزين در جلسه ی شورای عالی استاندارد در اواخر سال 
گذشته مطرح شد و با توجه به كمبود وقت جلسه و زياد بودن تعداد مباحث مطرح شده 
درباره بنزين تصميم گيری نشد، اما مباحث مربوط به اين حوزه به كارگروهی تبديل شد 

كه اولين جلسه ی آنها قرار است در دومين ماه از سال 1394 برگزار شود. 
وی اين را هم گفته بود كه اولين گزارش درباره كيفيت بنزين در ارديبهشت سال 

1394 ارائه خواهد شد. 
در همين مدت سازمان ملی استاندارد، بازرسی هايی را از بنزين های توزيع شده در سطح 
جايگاه های سوخت انجام داده و گزارش های اوليه ای را نيز كسب كرد، تا اين كه پيروز بخت 
به تازگی اعلام كرد كه مسووليت نظارت بر كيفيت بنزين به عهده سازمان ملی استاندارد 

گذاشته شده است. 
در حالی كه رييس اين سازمان از ارائه اولين گزارش كيفيت بنزين در ارديبهشت ماه 
خبر داده بود، اكنون با گذشت نزديك به سه ماه از سال 1394 وی به گفتن همين موضوع 

اكتفا كرده كه قرار است گزارش بنزين به زودی منتشر شود. 
پيروزبخت گفته با توجه به اينكه بازرسی اوليه صرفا از بنزين توزيع شده در جايگاه ها 
انجام شده است، نمی توانيم به تفكيك مشخص كنيم كه بنزين هر جايگاه متعلق به كدام 
پالايشگاه يا بنزين وارداتی بوده است، بنابراين بايد منتظر ماند تا در آينده نزديك گزارش 

تفكيك شده توسط سازمان ملی استاندارد ارائه شود. 
در عين حال رييس سازمان ملی استاندارد درباره وضعيت بنزين های مورد بررسی قرار 
گرفته شده گفت: به طور كلی مشكل زيادی در مورد كيفيت بنزين نداشتيم و بايد منتظر 

گزارش های تفكيك شده باشيم. 
وی در پاسخ به اين سوال كه چند درصد از بنزين بررسی شده دارای مشكل بوده است، 
اظهار كرد: متاسفانه درصد دقيق آن را در حال حاضر به خاطر ندارم، اما در مجموع در 

بنزين دچار مشكل زيادی نبوده و زياد نگران كيفيت بنزين نيستيم. 
به اين ترتيب گزارش تفكيك شده و نهايی سازمان ملی استاندارد شايد بتواند علاوه بر 

رفع ابهامات در اين زمينه به بهبود كيفيت بنزين كمك كند. 

برای ماه مبارک رمضان؛

قیمت زولبیا ۹۶۰۰تومان وحلیم معجون 
کیلویی ۱۰ هزار تومان اعلام شد

مسئولان اتاق اصناف ايران با تعيين قيمت 9600 تومانی برای هر كيلوگرم 
زولبيا و باميه درجه يك و 10هزار تومانی برای هر كيلوگرم حليم برای عرضه در 

ماه مبارک رمضان موافقت كردند. 
علی بهره مند از تصميم اتاق اصناف ايران برای تعيين قيمت زولبيا و باميه ماه رمضان 
خبر داد و گفت: براساس تصميم اتاق اصناف، قيمت هر كيلوگرم زولبيا و باميه درجه يك 

9600 تومان و درجه دو هر كيلوگرم 9100 تومان تعيين شده است.
رئيس اتحاديه قنادان افزود: بر اين اساس نظارت بر عرضه كنندگان صورت می گيرد 
تا اقلام مذكور با كيفيت مناسب به دست مصرف كنندگان برسد و شيرينی درجه دو به 

قيمت درجه يك به مردم عرضه نشود.
همچنين علی محمدی، رئيس اتحاديه حليم در گفتگو با مهر عنوان كرد: قيمت هر 
كيلوگرم حليم معجون از سوی اتاق اصناف 10 هزار تومان تعيين شده است، همچنين هر 

كيلوگرم حليم ساده نيز 9 هزار تومان عرضه خواهد شد.

تعرفه های جدید تلفن ثابت اعلام شد
پيشنهاد مخابرات برای تغيير تعرفه های تلفن ثابت در كميته تخصصی 
رگولاتوری بررسی و نهايی شده است. نرخ مكالمه داخل استانی از 30 به 70 

ريال و نرخ مكالمه خارج استانی 20 درصد افزايش يافته است.
طبق اعلام مسئولان، امسال تعرفه های تلفن همراه ثابت می ماند؛ اما تغيير تعرفه های 

تلفن ثابت در دستور كار است.
در آخرين اخبار منتشر شده مديرعامل شركت مخابرات ايران گفته بود: مخابرات در 
قالب 5 سناريو درخواست افزايش مجموعه خدمات تلفن  ثابت شامل تماس داخل استانی،  
تماس خارج استانی، هزينه آبونمان و هزينه اوليه اتصال را به كميسيون تنظيم مقررات 

ارائه داده است.
معاون رگولاتوری نيز گفته بود: با توجه به تعرفه بسيار پايين مكالمات ثابت داخل 
استانی، احتمال تغيير تعرفه داخل استانی و آبونمان وجود دارد، اما مخابراتی ها و مسئولان 
دولتی اعلام جزئيات درباره تعرفه های جديد را به زمان پس از تصويب تعرفه ها موكول 
می كردند. براساس پيگيری، مشخص شد كه تعرفه های جديد تلفن ثابت در كميته 
تخصصی مربوطه در سازمان تنظيم مقررات ارتباطات راديويی نهايی شده كه پيش از 
ارسال به كميسيون تنظيم مقررات برای تصويب نهايی، موضوع اختلاف ميان مخابرات و 
وزارت ارتباطات مطرح شد. وزير ارتباطات اعلام كرد: به دليل تعلل مخابرات در ارائه برنامه 
توسعه، افزايش تعرفه تلفن ثابت از دستور كار خارج شد. براساس تعرفه نهايی تصويب شده 
در كميته تخصصی رگولاتوری، تعرفه های جديد به شرح زير است: قيمت هر دقيقه تماس 
داخل استانی از 30 ريال به 70 ريال تغيير خواهد كرد. پيشنهاد مخابرات برای اين تعرفه 

دقيقه ای 100 ريال بوده كه در رگولاتوری تعديل شده است.
همچنين قيمت هر دقيقه تماس بين استانی از دقيقه 330 ريال به 400 ريال افزايش 
خواهد يافت. پيشنهاد مخابرات برای اين تعرفه دقيقه ای 500 ريال بوده كه در رگولاتوری 
تعديل شده است. حداقل مبلغ آبونمان )برای خطوط بی كاركرد طی دوره( نيز برای 

شهرهای بزرگ از 50 هزار ريال و در شهرهای كوچك از 20 هزار ريال آغاز خواهد شد.

در اواخر سال گذشته بازار خودرو راكد شد و با شروع سال جديد چالش های 
بسياری در دوام اين ركود نقش ايفا كردند. چالش هايی كه كار و كاسبی برخی 

نمايشگاه داران را كساد كرده است.
هرساله با نزديك شدن به فصل تابستان استقبال از خريد خودرو در بازارهای داخلی بيشتر 

می شود،اما امسال شواهد اين بازار گويای ركود در بازار خودرو است.
به نظر می رسد كاهش تقاضا توسط مردم برای خريد خودرو موجب ادامه ركود اين بازار 
شده است. حتی به صورتی كه اگر خريد و فروشی انجام شود تنها خريد و فروش خودروهای 

ارزان قيمت بازار و می توان گفت خودروهای چينی است.
غير از بحث كاهش قدرت خريد، عواملی ديگر بر ركود اين بازار اثر می گذارد كه مسبب 
ايجاد ركود شده است. عواملی از قبيل بيانيه لوزان، گرانی سوخت، مبحث قيمت گذاری 
خودرو و... كه باعث ايجاد جوی روانی در ميان مردم شده و تا جايی كه مردم به انتظار 
كاهش قيمت برای خودروها دست به خريد نزنند و سرمايه خود را برای خريد خودرو هزينه 

نمی كنند.
با اين حال با ركودی كه در تمامی بازارهای ايران و به دنبال آن در بازار خودروی ايران 
به وجود آمده است، گمان می رود برخی فروشندگان خودرو )به خصوص نمايشگاه داران 
خودروهای خارجی ( متحمل ضررهای زيادی شده اند. چون با نبود ثبات در قيمت روزهای 

اخير و راكد بودن بازار بررسی ها نشان می دهد كمتر خريدارانی به آنها مراجعه می كنند.
به گفته اين فعالان بازار درحال حاضر با ادامه ركود بازار،بخش قابل توجهی از سرمايه خود 
را از دست داده اند و ضرر بسياری ضرر بسياری متحمل شده اند و اگر اين طور پيش رود 

تمامی سرمايه خود را از دست می دهند.
در اين خصوص يكی از نمايشگاه داران خودرو كه خودروهای خارجی می فروشد، می گويد: 

به طور يقين می توانم بگويم 99 درصد سرمايه تمامی نمايشگاه داران نصف شده است.
به گفته او، از بهمن ماه سال گذشته بازار خودرو در ركود شديد قرار گرفته است و همچنان 
در ركود به سر می برد. به طوريكه حتی مشتريان حاضر به خريد خودرو با قيمت های بسيار 
پايين تر از قيمت خود خودرو  و حتی شرايط اقساطی كه برای آنها در نظر گرفته شده، نيز 

مايل به خريد نيستند.
اين فعال بازار معتقد است كه مسائل موجود در ماه های اخير اعم از افزايش قيمت بنزين، 
ماجرای هسته ای و... باعث شده تا همگان دچار سردرگمی در اين بازار شوند و حتی با اين 
حال كه در چندوقت اخير شاهد تنزل در قيمت خودروها بوده ايم رغبتی به خريد آن نشان 

نمی دهند.
اين نمايشگاه دار می افزايد: البته مردم هم حق دارند خودروی مورد نظر را خريداری نكنند. 

آنها هم نگرانند كه سرمايه شان را از دست ندهند.
يكی ديگر از نمايشگاه داران در خصوص خريد و فروش خودروهای ايرانی كه كاركرده اند، 
هم می گويد: اگر خريد و فروشی هم صورت می گيرد برای خودروهای ايرانی است. البته او 
تاكيد دارد كه خريد و فروش بيشتر برای خودروهايی است كه به صورت كاركرده به فروش 

می روند.
به گفته او، خودروهای ايرانی كه جديداً به صورت صفر به بازار خودرو وارد می شوند از 
كيفيت پايينی برخوردارند و به همين دليل از مشتريان آنها كاسته شده است و مشتريان 

خريد خودروهای كاركرده را بيشتر ترجيح می دهند.
در خودروهای خارجی نيز، خريد و فروشی نمی شود زيرا قيمت  كارخانه خودروهای صفر 
با كاهش مواجه شده است و مردم با خود می گويند ممكن است در هفته های آتی نيز، اين 

كاهش قيمت ادامه يابد.

از آنجا كه شرايط آب و هوايی و وضعيت نامناسب 
بارندگی ها و از طرفی آغاز زودهنگام فصل گرما در 
سال جاری، شدت مصرف انرژی برق را افزايش داده، 
در صورت رعايت نكردن مديريت مصرف خاموشی 

برق احتمالی گريز ناپذير است.
 براساس آمار اعلام شده از سوی شركت مديريت توليد، 
انتقال و توزيع نيروی برق ايران طی روزهای گذشته پيك 
مصرف برق يكباره به رقم بی سابقه 46 هزار و 556 مگاوات 

رسيد.
 در سالهای گذشته اين ميزان مصرف درماههای خرداد ماه 
اتفاق می افتاد و چنين رشد مصرفی نشانگر مصرف بيش از 

اندازه منابع برقی بخصوص سرمايشی است. 
به گفته هوشنگ فلاحتيان معاون وزير نيرو در امور برق و 
انرژی طبق پيش بينی ها مصرف برق در پيك تابستان امسال 
2 هزار و 400 مگاوات نسبت به سال گذشته افزايش خواهد 

داشت و به 51 هزار مگاوات خواهد رسيد.
 وی با بيان اينكه در سال گذشه نسبت به سال 92 مصرف 
برق 5 درصد رشد داشته است، اظهار داشت: در سال قبل 

پيك مصرف برق حدود 48 هزار و 600 مگاوات بوده و پيش 
بينی امسال حدود 51 هزار مگاوات است كه به اين ترتيب 
امسال در حدود 2 هزار و 400 مگاوات افزايش مصرف خواهيم 

داشت. 
البته وزارت نيرو برنامه های مديريت مصرف در بخش 
صنايع و مشتركان پرمصرف را در دست اقدام قرار داده، اما 
مهمترين شاخص و مولفه مشتركين هستند كه در صورت 
صرفه جويی 10 درصدی كمك خواهد كرد تا تابستان بدون 

خاموشی داشته باشيم.
 وزارت نيرو در بخش مديريت تقاضای برق در تابستان 
براساس طرحی كه به شركت های برق منطقه ای ابلاغ شده 
از تمام مشتركين پرمصرف دعوت به عقد قرار دادی نموده كه 
براساس آن در صورت صرفه جويی در مصرف برق در زمان 
پيك در تابستان می توانند در نيمه شب با تعرفه مخفف برق 

دريافت كنند و حتی از ديماند قرار دادی تجاوز كنند.
 همچنين براساس اين طرح وزارت نيرو، كشاورزان در 
صورتی كه در ساعت پيك مصرف برق چاه های خود را 
خاموش كنند می توانند در 20 ساعت بعد برق را مجانی 

دريافت كنند.
 سودابه پاک نژاد كارشناس مديريت مصرف شركت توانير 
در اين خصوص می گويد باری كه در لحظه پيك به دليل 
ورود ناگهانی وسايل سرمايشی به مدار مصرف به شبكه وارد 

می شود، بسيار شديد است. 
وی با بيان اينكه سال از هشت هزار و 760 ساعت تشكيل 
می شود، اظهار داشت: مشتركان تنها 200 ساعت را به 
درستی مصرف كنند تا از هرگونه محدوديت در ارائه خدمات 

به آنها جلوگيری شود.
 اين كارشناس مديريت مصرف با اشاره به راهكارهای ساده 
و بی هزينه ای برای كاهش مصرف برق به ويژه در ساعت های 
پيك، خاطرنشان كرد كه مشتركان بخش خانگی می توانند 
به ويژه در حدفاصل ساعت های 11 صبح تا 4 بعد از ظهر و 
6 عصر تا 23 شب، با استفاده درست از وسايل برقی، مصرف 

برق را مديريت كنند.
 وی ادامه داد: در هنگام ظهر و حدود ساعت های 13 تا 
14 كه هوا به شدت گرم می شود، ناگهان بار سرمايشی اوج 
می گيرد كه مشتركان در اين ساعت ها می توانند تنها كولر 
خود را روشن نگه دارند و استفاده از ساير وسايل برقی مانند 
سشوار، رايانه، جاروبرقی، اتو، خوراک پزها، مايكروويو، ساندويچ 
ساز، توستر و... را به ساير ساعت های شبانه روز كه هوا خنك 

تر است، منتقل كنند. 
اين كارشناس مديريت مصرف گفت: ادامه اين روند مصرف 
ممكن است باعث شود تعدادی از هموطنان در روزهای گرم 

كنونی از خنكای وسايل سرمايشی محروم شوند.
 به گفته پاک نژاد ساير بخش های مصرفی مانند ادارات 
نيز بايد در اين ساعت ها بهينه سازی مصرف را در دستور 

كار خود قرار دهند. 
مانند  اضافی  برقی  به گفته وی خاموش كردن وسايل 
پرينترها، اسكنرها، روشنايی های اضافی و گذاشتن كولر 
روی درجه كند در چند ساعت محدود پيك، باعث می شود، 

مصرف برق كاهش يابد.
 بنابراين با اشاره به راهكارهای ابتدايی ارائه شده مشاهده می 
شود كه راه حل عبور از شرايط موجود آسان بوده ولی نيازمند 

همدلی و همراهی مشتركان است.
 پس همه با هم برای آسايش يكديگر با رعايت الگوی 

مصرف تلاش كنيم .

سرمایه های نمایشگاه داران خودرو آب رفت 

زنگ خطر خاموشی ها

در حالی كه صدها هزار جوان منتظر حركتی از سوی دولت 
برای باز شدن قفل بيكاری خود هستند، زمزمه بازگشت 
طرح جنجالی و شكست خورده زودبازده ها شنيده می شود؛ 

طرحی كه چند سال پيش يكبار اجرا شد و ناموفق بود.
سال هاست گفته می شود بايد برای وضعيت بازار كار و اشتغال 
جوانان برنامه ريزی شود و ده ها بايد ديگر در اين زمينه مطرح است، 
اما تا به امروز هيچ يك از اقدامات دولت ها در منجر به مهار بحران 

بيكاری جوانان و كاهش نرخ بيكاری نشده است. 
دولت ها تنها عنوان می كنند بازار كار كشور نيازمند برخی اقدامات 
فوری است، ولی در عمل كاری پيش نمی رود و همچنان اين بازار 
با ركود سنگينی مواجه است. ميزان جذب نيروی كار بسيار پايين 
و تقاضا برای كار بسيار بالا است و برای يك فرصت شغلی مناسب 

صدها و هزاران نفر داوطلب می شوند. 
جوانان می بينند مدت هاست كه منتظر يك شغل هستند و هرچه 
تلاش می كنند به جايی نمی رسند. آنها به هر جا سر می زنند با 
پاسخ منفی و وعده آينده مواجه می شوند و اين مسئله باعث شده 
تا برخی يك تا چند سال پس از اتمام تحصيلاتشان در جستجوی 

شغل باشند.
 بيكاری؛ موضوعی جذاب برای تبليغات دولت ها 

با اين توصيف و ادامه سرگردانی عجيب جوانان در بازار كار، موضوع 
بيكاری و اشتغال يكی از جذاب ترين و تبليغاتی ترين مباحثی است 
كه دولت ها همواره در زمان های مختلف از آن استفاده كرده اند. طی 
سال های گذشته وعده های بيشماری در اينباره داده شده، اما هيچ 

يك از وعده ها نتوانسته گِرهی از بيكاری را در كشور باز كند.
 شايد بتوان گفت نقطه اوج آماردهی و اجرای طرح هايی برای 
اشتغال زايی را بايد در دو دولت گذشته جستجو كرد تا جايی كه 
مقامات دولت های سابق، بارها از ايجاد اشتغال به صورت ميليونی 
در كشور سخن می گفتند. آنها معتقد بودند بيكاری بزودی با روندی 
كه در پيش است ريشه كن خواهد شد و اين مسئله برای هميشه 
در ايران حل می شود، اما هر بار آمارها چيز ديگری را نشان می داد.

 به صورت مشخص دو طرح در زمان دولت های نهم و دهم درباره 
اشتغال زايی مطرح و به مرحله اجرا گذاشته شد كه مهم ترين و 
جنجالی ترين آن، مربوط به طرح ايجاد و گسترش بنگاه های كوچك 
و زودبازده بود. همچنين طرح ديگری نيز با عنوان مشاغل خانگی 
مطرح و به اجرا گذاشته شد كه در نهايت هيچ يك از اين طرح ها 
نتوانست حتی يك گره از بحران بيكاری كشور را باز كند؛ در عين 
حال، مقامات دولت سابق معتقد بودند 7 ميليون فرصت شغلی در 

كشور ايجاد شده است! 
در دولت نهم طرح بنگاه های كوچك زودبازده با اختصاص بيش از 

28 هزارميلياردتومان از سال 86 به مرحله اجرا گذاشته شد. روش كار 
به اين صورت بود كه متقاضيان استفاده از اين نوع وام ها، طرح هايی را 
به بانك ها ارائه می كردند و در نهايت منابعی را برای ايجاد واحدهای 

كوچك اقتصادی دريافت می كردند.
 زودبازده هايی كه هرگز به بازده نرسيدند 

دولت مدعی بود نظارت كاملی بر روند اجرای طرح ها دارد و 
امكان انحراف منابع بانكی وجود ندارد. همچنين مطرح شده بود 
زودبازده ها اين امكان را دارند كه ساليانه يك ميليون و 200 هزار 
شغل جديد ايجاد كند؛ اما در نهايت اين طرح محكوم به شكست 
شد و پس از يكی دو سال از زمان اجرا و نيمه كاره ماندن بسياری 
از طرح هايی كه از بانك ها وام گرفته بودند، جای خود را به مشاغل 

خانگی داد.
 حالا چند سال پس از اجرای طرح بنگاه های كوچك زودبازده، 
بسته شدن پرونده آن و گزارش چند نهاد از جمله بانك مركزی، مركز 
پژوهش ها و معاونت برنامه ريزی رئيس جمهور درباره انحراف 25 تا 

60 درصدی اين طرح از اهداف اوليه و صرف وام های زودبازده ها در 
محل های ديگر؛ برخی مقامات دولت تدبير و اميد می گويند راهی 
جز اجرای طرح های اشتغال زايی در واحدهای خُرد و متوسط وجود 

ندارد و زودبازده ها طرح خوبی بوده است!
 در يكسال اخير برخی اظهارنظرها درباره مشاغل كوچك و لزوم 
پرداختن به اين نوع اشتغال زايی مطرح شده كه در نهايت به زودبازده 
ها ختم می شود. وزير كار در چند نوبت از سياست جديد اشتغالی 
دولت با عنوان اشتغال بزرگ در بنگاه كوچك سخن گفته و پيگيری 

اين موضوع را راهبرد وزارت كار دانسته است. 
كارشناسان می گويند دولت در دو سال گذشته هيچ راهكار 
مشخصی برای حل معضلات بازار كار نداشته و تنها به هشدار درباره 
وقوع بيكاری بزرگ در كشور سخن گفته است. به عقيده كارشناسان 
بازار كار، با وجود اينكه رئيس جمهور بزرگترين معضل داخلی كشور 
را در سال جاری بيكاری دانسته؛ اما تاكنون هيچ راهكار و استراتژی 

روشنی برای مقابله با بيكاری و اشتغال زايی ارائه نكرده است. 

آنها همچنين می گويند مقامات دولتی و وزارت كار در مواردی از 
اشتغال زايی سخن می گويند اما هيچ برنامه روشنی با مكانيزم های 
مشخص و راهكارهايی كه بتوان روی آنها حساب كرد و مورد تجزيه 
و تحليل قرار داد، ارائه نمی كنند. ادامه اين روند به آن معنا است كه 
بيكاری همچنان به عنوان يك معضل اصلی برای خانواده ها و جوانان 
باقی خواهد ماند و قرار نيست به اين زودی ها، تحولی در بازار كار 
ايران اتفاق بيافتد.  حميد حاج اسماعيلی ر با تاكيد بر اينكه وزارت 
كار برنامه اساسی و كارشناسی در بازار كار ندارد، گفت: طی يكی دو 
سال اخير كه دولت تدبير و اميد مسئوليت امور را بر عهده گرفته، 
چيزی اعلام نشده و تنها اظهارنظرهای مختلفی درباره بيكاری و لزوم 

پرداختن به امر اشتغال صورت می گيرد.
 كلی گويی مشكلی از بيكاری حل نمی كند

 اين كارشناس بازار كار اظهار داشت: كشور ما مجبور است يكی 
از چند برنامه اصلی اشتغال زايی در دنيا را دنبال كند. يكی از اين 
راهكارها توسعه بنگاه های دولتی به منظور اشتغال زايی است. در 
ايران هم اكنون يك سوم كل شاغلان بازار كار در بدنه دولت فعاليت 

دارند.
 وی خاطرنشان كرد: با وجود اينكه در ايران برنامه ای برای توسعه 
دولت وجود ندارد، از اين رو اينكه بتوان اميدوار بود دولت بتواند 
امكانات جديدی برای اشتغال زايی به وجود بياورد، تقريبا منتفی 
است. اما راهكار ديگر اين است كه كارها از طريق مردم انجام شود 
و در حال حاضر نيمی از فعاليت بنگاه های كوچك در دنيا از طريق 

مردم انجام می شود. 
حاج اسماعيلی ادامه داد: ايجاد خوشه های صنعتی، گسترش 
فعاليت ها در بخش خدمات و توسعه امكانات رفاهی از طريق بنگاه 
های كوچك در ايران امكانپذير است. هم اكنون دست كم 70 درصد 
اشتغال كشورهای توسعه يافته از طريق واحدهای خرد است؛ بنابراين 
اصل ايده درست است، اما ما در ايران يكبار نتوانستيم اين طرح را 

پياده كنيم و به شكست منجر شد. 
به عقيده اين كارشناس بازار كار، اجرای طرح بنگاه های زودبازده 
در گذشته انحراف زيادی داشت و به صورت متوسط انحراف منابع 
بانكی در اين بخش 40 درصد اعلام شد. با اين وجود، ما راهی جز 

اين نداريم كه بتوانيم با آن اشتغال را رونق دهيم. 
وی با تاكيد بر اينكه دولت در تنظيم سياست های پولی، مشكلات 
فراوانی با بانك ها دارد و حتی قدرت اعمال مقررات و مصوبات در اين 
بخش هم وجود ندارد، افزود: بنابراين در اين شرايط نمی توان خيلی 
به همراهی بانك ها با اشتغال زايی اميدوار بود و دولت اگر واقعا می 
خواهد در اين زمينه كاری انجام دهد بايد روش ها و برنامه های خود 

را به صورت روشن بيان كند و از كلی گويی بپرهيزد.

زمزمه بازگشت زودبازده ها به بازار كار؛

 چرا طلسم بیکاری نمی شکند؟

آگهی ابلاغ اجرائيه طبق ماده 18 آئين نامه اجرا
 بدينوسيله به آقای رضا محمدی فرزند غلامعلی ش.ش 4043 از تهران بدهكار چك شماره 962449 به عهده بانك ملی ابلاغ می گردد كه بستانكار موسسه قرض 
الحسنه مهر بسيجيان باستناد قرارداد مذكور جهت وصول مبلغ 831/000/000 ريال مبادرت به صدور اجرائيه نموده و پرونده تحت كلاسه 28774 در شعبه اجرای ثبت 
قم در جريان است چون شما در نشانی ذكر شده در متن گواهی عدم پرداخت چك شناخته نشده ايد و بستانكار نيز نتوانسته شما را معرفی نمايد لذا حسب تقاضای 
بستانكار و طبق ماده 18 آئين نامه  اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائيه فوق الذكر در روزنامه منتشر ميگردد لذا لازم است ظرف مدت 10 روز از انتشار اين آگهی ) كه به 
منزله ابلاغ اجرائيه است ( نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام در غير اينصورت عمليات اجرائی ادامه خواهد يافت اين آگهی فقط در 1 نوبت منتشر و آگهی ديگری جز 

مزايده منتشر نخواهد شد.
نشانی اجرای ثبت قم: خيابان شهيد لواسانی) ساحلی( طبقه همكف اداره ثبت اسناد قم.

رضا گائينی – مسئول اجرای ثبت قم 

 آگهی تحديد حدود اختصاص
چون تحديد حدود ششدانگ يك باب ساختمان بپلاک 426 فرعی از 10473 اصلی واقع در بخش يك ثبت قم اراضی 12 متری ناصر ديوان – 10 متری سيدالشهدا 
– ک 8 پلاک 24 كه بنام آقای مجتبی قهرمانی فرزند عباس ميباشد، در جريان ثبت است كه بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعيين تكليف اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی بعمل نيامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نيز نميتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده طی وارده 1/10341-94/3/18 تحديد حدود پلاک 
مذكور در روز چهارشنبه مورخ 94/4/31 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملك انجام ميگردد بدينوسيله به اطلاع اهالی و خصوصا مالكين مجاور و يا نماينده قانونی 
آنها اعلام ميدارد كه در روز و ساعت مقرر در محل مذكور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاريخ تنظيم صورتمجلس بمدت يكماه خواهد بود و اعتراضات مجاورين 
طبق ماده 20 قانون ثبت پذيرفته و رسيدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت يكماه پس از تسليم اعتراض با اداره ثبت ميبايست 

گواهی  تقديم دادخواست بمرجع ذيصلاح قضائی را نيز به اين اداره ارائه نمايد.
تاريخ انتشار: 94/3/21
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يك قم 
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با كسب بيش از 70 امتياز

تکواندوکار قمی بین مدعیان ورود به
 المپیک قرار گرفت

نام تكواندوكار قم از سوی فدراسيون جهانی تكواندو در بين مدعيان كسب 
سهميه ورود به بزرگترين رويداد ورزشی سال 2016 جهان قرار گرفت.

 تنها شانس تكواندو قم برای كسب سهميه ورود به المپيك 2016 ريودوژانيرو برزيل 
سيدمحمد رفيعی است كه از نگاه فدراسيون جهانی تكواندو و در رنكينگ المپيكی ماه 

ژوئن در بين نفرات دارای شانس حضور در اين رويداد بزرگی جهانی قرار دارد.
اين در حالی است كه فدراسيون جهانی تكواندو، رتبه بندی جديد چهار وزن المپيكی 
اين رشته را اعلام كرده و بر اساس آن فرزان عاشورزاده، بهنام اسبقی، مهدی خدابخشی، 
مسعود حجی زواره، سيدمحمد رفيعی و سجاد مردانی در بين تكواندوكاران ايران بهترين 

جايگاه را در اختيار دارند.
فدراس��يون جهانی تكواندو رده بندی تكواندوكاران المپيك��ی در ماه ژوئن را در حالی 
اعلام كرده اس��ت كه امتيازات اين ماه تا پايان رقابت های 2015 محاسبه شده است و 

تكواندوكاران ايران در اين ماه تنها در مسابقات تكواندو قهرمانی جهان حضور داشته اند.
در اين رتبه بندی امتيازات سال 2011 به طور كل از جدول رده بندی حذف شده و از 
امتيازات سال 2012 و 2013 به ترتيب 75 و 50 درصد كسر شده است، ضمن اينكه 
با اعلام رنكينگ در هر ماه جديد 25 درصد از امتيازات همان ماه در س��ال 2014 نيز 

كسر خواهد شد.
نماينده شايس��ته تكواندو اس��تان قم يعنی س��يدمحمد رفيعی در حالی بين نفرات 
دارای شانس حضور در المپيك آينده قرار گرفته است كه در پايان دسامبر 2015 هر 
تكواندوكاری كه بتواند در جايگاه اول تا ششم رنكينگ المپيك قرار بگيرد، جواز حضور در 

المپيك 2016 ريو برزيل را به دست می آورد.
در وزن س��وم المپيك يعنی منهای 80 كيلوگرم در حال حاضر مهدی خدابخشی از 
كش��ورمان در صدر ايستاده اس��ت، ارون كوک از مولداوی در رده دوم جای دارد، البرت 
گائون از روسيه سوم است و مكان چهارم در اختيار مسعود حجی زواره ديگر نماينده ايران 
قرار دارد، ضمن اينكه فرزاد عبداللهی و سيدمحمد رفيعی ديگر اعضای ملی پوش تكواندو 

كشورمان در رده های بعدی ايستاده اند.
اين رتبه بندی در حالی اعلام شده كه از ماه ها قبل تلاش برای صعود به بزرگترين رويداد 
ورزشی جهان در سال 2016 كه تابستان سال 1395 با حضور چهره های شاخص ورزش 
جهان از قاره های مختلف به ميزبانی كشور قهوه يعنی برزيل برگزار می شود در رشته های 

گوناگون آغاز شده است.
در اين ميان رش��ته ورزشی تكواندو از جمله ورزش های مهم و حياتی برای مسئولان 
ورزش كشورمان است و سعی كميته ملی المپيك به عنوان متولی امور مرتبط با حضور 
در اين رويداد بزرگ جهانی اين است كه از تكواندو برای كسب حداكثر سهميه در المپيك 

حمايت ويژه ای داشته باشد.
تكواندو در دوره های مختلف المپيك به خصوص از سال 2000 و المپيك سيدنی تا 
كنون موفقيت های ارزش��مندی را برای كاروان اعزامی كشورمان به بازی های المپيك 
كسب كرده و نگاه و انتظار همگان اين است كه تكواندو در المپيك 2016 ريودوژانيرو 

برزيل نيز خوش بدرخشد.
در استان قم نيز مسئولان،  جامعه ورزش و علاقه مندان به اين رشته ورزشی نگاه های 
خود را به عملكرد قهرمان خوش نام اين رشته ورزشی يعنی سيدمحمد رفيعی دوخته اند 
تا اين تكواندوكار توانمند كه سابقه قهرمانی چندين ميدان بين المللی، آسيايی و جهانی را 

دارد، سال آينده نماينده ورزش قم در المپيك باشد.
رفيعی نخستين شانس خود را برای كسب امتيازات لازم به منظور به دست آوردن مجوز 
حضور در بازی های المپيك 2016 ريودوژانيرو برزيل با حضور در مسابقات بين المللی 
هلند در اسفند ماه سال 93 مورد آزمايش قرار داد و از قضا به مدال نقره و عنوان نايب 

قهرمانی رسيد تا دارای شانس بالايی برای حضور در المپيك باشد.

نايب رئيس هيئت تكواندو استان قم خبر داد؛

اعزام دختران تکواندوکار قم به
 بیستمین دوره مسابقات قهرمانی کشور

ناي�ب رئيس هيئت تكواندو اس�تان قم از اعزام دخت�ران تكواندوكار قم به 
مسابقات تكواندو قهرمانی رده سنی خردسالان دختر كشور خبر داد.

فرش��ته كريمی مهر اظهار كرد: تركيب تيم اعزامی دختران قم به رقابت های تكواندو 
قهرمانی دختران خردسال كشور مشخص شده و اين تيم كه تمرينات خوبی را سپری 

كرده، با اميد به كسب مدال به اين پيكارها اعزام شد.
وی با بيان اينكه خانه تكواندو تهران ميزبانی اين دوره از مسابقات قهرمانی خردسالان 
كش��ور را بر عهده دارد، اضافه كرد: در اوزان اين دوره از مس��ابقات ش��اهد جدال 249 
هوگوپوش خردسال كه پشتوانه های آينده تيم های ملی رده های سنی مختلف تكواندو 

بانوان كشور هستند، خواهيم بود.
نايب رئيس هيئت تكواندو استان قم خاطرنشان كرد: بر اساس برنامه ريزی فدراسيون 
تكواندو، مسابقات قهرمانی دختران خردسال كشور ويژه دارندگان كمربند قرمز به بالا، با 
حضور نمايندگان اكثر هيئت های تكواندو كشور از امروز به مدت دو روز به ميزبانی خانه 

تكواندو برگزار خواهد شد.
وی خاطرنش��ان كرد: در واقع اين بيستمين دوره مسابقات تكواندو دختران خردسال 
قهرمانی كشور است كه با عنوان يادواره خديجه ثقفی بانوی انقلاب و همسر رهبر كبير 
انقلاب با حضور 249 تكواندو كار از 29 اس��تان در 10 وزن به انجام خواهد رس��يد تا 

برترين ها مشخص شوند.
كريمی مهر بيان كرد: در اين مسابقات علاوه بر تكواندوكاران اعزامی از قم، ورزشكارانی از 
استان های آذربايجان شرقی، آذربايجان غربی، اردبيل، اصفهان، البرز، ايلام، بوشهر، تهران 

و توابع، خراسان جنوبی، خراسان رضوی و خراسان شمالی نيز حضور دارند.
وی يادآور شد: همچنين تكواندوكاران خوزستان، زنجان، سمنان، سيستان و بلوچستان، 
فارس، قزوين، قم، كردستان، كرمان، كرمانشاه، كهگيلويه و بوير احمد، گلستان، گيلان، 
لرستان، مازندران، مركزی، هرمزگان و يزد ديگر رقبای تكواندوكاران استان قم به شمار 

می روند.
نايب رئيس هيئت تكواندو استان قم بيان كرد: بعد از وزن كشی اوزان فرد يعنی 24، 
28، 32، 36 و 40 كيلوگرم، تكواندوكاران اين اوزان برای كسب مدال های طلا، نقره و 
برنز كار خود را آغاز می كنند و سپس وزن كشی اوزان زوج يعنی 26، 30، 34، 38 و به 

اضافه 40 كيلوگرم به انجام خواهد رسيد.
وی با بيان اينكه در اين دوره به دنبال كسب مدال هستيم، ياد آور شد: در نوزدهمين 
دوره اين مسابقات، تيم هيئت تكواندو مازندران با كسب تعداد چهار مدال طلا، يك برنز 
و 65 امتياز بالاتر از ديگر تيم های شركت كننده بر سكوی ايستاده و عنوان قهرمانی را 

كسب كرده است.
كريمی مهر عنوان كرد: همچنين تيم هيئت تكواندو گيلان با كسب دو مدال طلا، دو 
نقره، يك برنز و 58 امتياز نايب قهرمان شد، البرز با كسب يك مدال طلا، يك نقره، چهار 
برنز و 48 امتياز به عنوان سومی رسيد و قزوين با كسب يك مدال طلا، يك نقره و 2 برنز 
و 47 امتياز در رده چهارم قرار گرفت و اميدواريم در اين دوره نام هيئت تكواندو قم نيز در 

بين تيم و هيئت های مدال آور از مسابقات قهرمانی كشور قرار بگيرد.

ايران - ازبكستان؛ ديداری به دور از حساسيت

رونمایی از تیم ملی جوان
 با تفکرات ترکیبی کی روش

تيم ملی با بازيكنان جوانش در ديدار مقابل ازبكستان رونمايی خواهد شد.
تيم ملی فوتبال كشورمان كه در راه آماده سازی برای حضور در مسابقات مقدماتی جام 
جهانی 2018 روسيه و جام ملت های 2019 امارات است، پيش از آغاز اين مسابقات بايد 
در ديداری دوستانه به مصاف ازبكستان برود، ديداری كه می تواند اهميت خاصی برای 
كارلوس كی روش و شاگردانش داشته باشد تا تيم ملی كم كم به تركيب خود برای حضور 
در رقابت های رسمی برسد. كی روش پس از چهار سال حضور در ايران و تجربه كردن جام 
جهانی و جام ملت ها با تيم ملی فوتبال كشورمان، دست به تغييراتی در تركيب تيم ملی 
زده است. با اينكه وی در دو بازی دوستانه قبلی مقابل شيلی و سوئد از بازيكنان جوان 
استفاده نكرد و بيشتر بازيكنان باتجربه را به بازی گرفت، اما اين بار بازيكنان جوان زيادی 
را به ليست تيمش اضافه كرده است. تفاوت تركيب فعلی ايران با جام جهانی، جام ملت ها 
و ديدارهای دوستانه قبلی خداحافظی جواد نكونام از بازی های ملی و كنار رفتن بازيكنان 
پا به سن گذاشته يا ناآماده ای مانند اميرحسين صادقی، رحمان احمدی، كريم انصاری فرد 
و ... است. در كنار اين بازيكنان اشكان دژاگه و عليرضا جهانبخش هم به دليل مصدوميت 

در ليست كی روش جای نداشته اند تا تيم ملی با تركيبی متفاوت به ازبكستان سفر كند.
سرمربی پرتغالی تيم ملی فوتبال كشورمان برای جوان كردن تيم ملی تفكری تركيبی 
دارد، چ��را كه بازيكنان باتجربه تيم ملی مانند تيموريان، پژمان منتظری، س��يدجلال 
حس��ينی، خسرو حيدری، مسعود شجاعی و حتی هاش��م بيك زاده را در ليست خود 
قرار داده و در كنار آنها بازيكنان جوانی مانند محمدرضا اخباری، مهدی ترابی، س��عيد 
عزت اللهی، ميلاد محمدی، حسين كنعانی زادگان و ... را به اردوی تيم ملی دعوت كرده 
است. حالا كی روش تصميم دارد با تركيبی از بازيكنان جوان و باتجربه تيم ملی را برای 
جام جهانی آماده كند. اولين ميدان هم برای رونمايی از چنين تيمی ديدار با ازبكستان در 
تاشكند است تا كی روش بتواند تازه واردهای تيم ملی را امتحان كند. آخرين ديدار ايران و 
ازبكستان برمی گردد به مسابقات مقدماتی جام جهانی 2014. تيم ملی كه در ديدار رفت و 
در نخستين ديدار دو تيم در اين مرحله، در تاشكند با گل محمدرضا خلعتبری به پيروزی 
رسيده بود، در ديدار برگشت در تهران با همين نتيجه بازی را واگذار كرد. حالا دو تيم بار 
ديگر به مصاف هم خواهند رفت كه اين بار بازی آنها حساسيتی ندارد. اين تقابل، ديداری 
برای آماده سازی است كه فقط شايد نتيجه آن در روحيه بازيكنان دو تيم تأثيرگذار باشد، 
بازيكنانی كه بايد خود را برای رسيدن به جام جهانی آماده كنند و همين موضوع انگيزه 

آنها را دو چندان خواهد كرد.
ديدار دوستانه ازبكس��تان - ايران امروز از ساعت 17:30 در ورزشگاه بنيادكار تاشكند 

آغاز می شود.

 با وجود پيشنهاد از انگليس، روسيه و آمريكا؛

آلکمار یا آیندهوون مقصد احتمالی جهانبخش

 مهاجم تيم ملی فوتبال كشورمان با وجود پيشنهادهايی از انگليس، روسيه و 
آمريكا داشته است اما قصد دارد در هلند به فوتبال خود ادامه دهد.

عليرضا جهانبخش اكنون تمام تمركز خود را روی اين مسئله گذاشته كه در فوتبال هلند 
بماند و هدف او رفتن به تيمی است كه در ليگ اوردويژه حضور داشته باشد.

با اينكه امير هاشمی مقدم گفته جهانبخش اكنون هيچ پيشنهاد رسمی از باشگاه های 
هلندی ندارد اما به نظر می رسد AZ آلكمار و PSV آيندهوون تمايل به جذب اين بازيكن 
دارند. هاشمی مقدم در اين خصوص به يكی از سايت های هلندی گفت: من هم احساس 
می كنم آلكمار و آيندهوون علاقمند به جذب جهانبخش باشند اما بايد ببينيم آنها در فصل 
نقل وانتقالات چه خواهند كرد. وی ادامه داد: اگر باش��گاه آلكمار بخواهد جهانبخش را به 
خدمت بگيرد، بايد يك يا دو بازيكن خود را بفروشد. با اين شرايط هر دو تيم می توانند يك 
پله بزرگ برای گام بعدی عليرضا باشند. اين صحبت های مديربرنامه های جهانبخش در 
حالی انجام می شود كه براساس گزارش های قبلی هزينه انتقال جهانبخش حدود دو ميليون 
يوروست. برايتون اند هاو آلبيون، اسپارتاک مسكو و نيويورک سيتی باشگاه هايی هستند 
كه قصد به خدمت گرفتن جهانبخش را دارند اما به نظر نمی رسد كه اين بازيكن به تيمی 
خارج از هلند برود. با اين حال هاشمی مقدم تأكيد می كند كه پول برای جهانبخش 21 ساله 
اولويت ندارد اما با اين حال مذاكرات با برايتون ادامه دارد و ممكن است نوريچ هم به زودی 

پيشنهادی برای جذب جهانبخش بدهد.

مهرداد كفشگری هافبك تيم فوتبال پرسپوليس:

 آقایان اگر پول ندارند
حداقل معرفت داشته باشند

هافبك تيم فوتبال پرس�پوليس ش�رايط حال حاضر اين باشگاه را ترسناک 
توصيف كرد.

مهرداد كفشگری در مورد اينكه شنيده می شود برای فصل بعد جايی در فهرست برانكو 
ايوانكوويچ ندارد اظهار داشت: نمی دانم اين حرف ها از كجا نشأت می گيرد، روزی كه برانكو 
قصد ترک ايران را داشت 2 ساعت با من صحبت كرد و چند بار از من پرسيد كه برای فصل 
آينده قرارداد دارم يا خير. وی در خصوص اينكه چند درصد از قرارداد فصل پيش خود را 
دريافت كرده است، عنوان كرد: از فصل قبل 60 درصد پول گرفتم و 40 درصد ديگر طلبكار 
هستم اما اين چيزها مهم نيست، بلكه مهم اين است كه بازيكنی مانند احمد نوراللهی نبايد 
برای عمل جراحی اش پول قرض كند. چرا بايد نوراللهی كه يك فصل را با 85 درصد پارگی 
كتف برای پرسپوليس بازی كرده اين شرايط را داشته باشد؟ باشگاه نبايد برای اين بازيكن 
20 ميليون پول داشته باشد؟ هافبك پرسپوليس ادامه داد: آقايان پول عمل كردن نوراللهی 
را ندادند، حداقل به ملاقاتش می رفتند و س��راغی از او می گرفتند. واقعاً شرايط اسفناكی 
است، آقايان اگر پول ندارند، حداقل معرفت داشته باشند. كفشگری افزود: اگر فلان بازيكن 
به نوراللهی پول داده تا عمل كند در عالم رفاقت وظيفه اش را انجام داده، اما باشگاه بايد كاری 
كند كه نوراللهی دو ماه ديگر انگيزه برگشت به ميادين را داشته باشد. واقعاً اين مسائل آدم 
را اذيت می كند. برای نوراللهی ناراحت هستم كه چرا نبايد باشگاه 20 ميليون برای چنين 
بازيكنی داشته باشد. وی در پاسخ به اين سؤال كه آيا در اين وضع بد مالی باشگاه نگران 
فصل آينده پرسپوليس نيست، گفت: من در اين مورد چه بگويم؟! واقعاً شرايط حال حاضر 
باشگاه پرسپوليس ترسيدن هم دارد. ديگر هوادار نمی تواند مانند فصل گذشته يك سال 
بد ديگر را تحمل كند. در يك سال گذشته خيلی اذيت شديم و ديگر دوست نداريم اين 

شرايط را تحمل كنيم.

حميدرضا آصفی:
وضع استقلال و پرسپولیس از پارسال بدتر می شود

عضو پيشين هيات رئيسه فدراسيون فوتبال با تاكيد 
بر اينكه چون هدف از واگذاری استقلال و پرسپوليس 
معلوم نبود اين كار به س�رانجام نرس�يد، گفت: بااين 
ش�رايط اوضاع اين دو باش�گاه از فصل قبل هم بدتر 

خواهد شد.
 حميدرضا آصفی پيرامون دلايل عدم واگذاری استقلال و 
پرسپوليس به بخش خصوصی پس از چهار مزايده گفت: ابتدا 
بايد ديد هدف از اين واگذاری از روز اول چه بوده اس��ت؟ آيا 
هدف تنها برداشتن بار مالی از روی دوش دولت بوده؟ آيا هدف 
وارد كردن نيروهای وارد به كار بوده اس��ت؟ آيا می خواهند 
بخش خصوصی را فعال كنند؟ به نظر من اولين ابهام مشخص 
نبودن هدف اس��ت. اين يعنی آنكه مجلس محترم چيزی را 
تصويب كرده و دولت هم قصد اجرا داشته بدون اينكه هدف 

اصلی مشخص باشد.
 وی در ادامه افزود: اين مس��يرها متفاوت اس��ت. اگر هدف 
برداش��تن بار مالی از روی دوش دولت بوده بايد جور ديگری 
جلو می رفتن��د. اگر هدف وارد ك��ردن نيروهای كاربلد بوده 
مسير به شكل ديگری بايد جلو می رفت و در حالت سوم نيز 

همينطور .
 »ورک شاپ«  يك روزه و انفجار افكار لازم است

عضو س��ابق هيات رئيس��ه فدراس��يون فوتب��ال در ادامه 
گفتگويش افزود: تجربه س��ی ساله من در ورزش می گويد 
اين��كار اصلا هدف نداش��ته و به همين دليل اينها دور يك 
داي��ره می چرخند. به نظ��ر من باي��د وزارت ورزش »ورک 
شاپ« تشكيل دهد، آنهم »ورک شاپی« يك روزه و در آن 
از پيشكسوتان، كارشناسان، خبرنگارها، مديران و ... دعوت 
كند تا يك انفجار افكار صورت بگيرد و يك روز بنشينند و 

ببينند چه بايد كرد؟
 كدام تيم ها خصوصی هستند كه
 استقلال و پرسپوليس باشند؟

وی تاكيد كرد: نمی ش��ود برای خصوصی سازی دو باشگاه 
بزرگ مثل استقلال و پرسپوليس پشت درهای بسته نشست 
و فكر كرد و با تعداد محدودی نفر و كارش��ناس كه ضرورتا 

حرف های متفاوتی هم نمی گويند، تصميم گرفت.
 آصفی تصريح كرد: به باشگاه های فوتبال ايران نگاه كنيد، 
مگر س��پاهان خصوصی است؟ مگر تراكتورسازی خصوصی 
است؟ مگر سايپا خصوصی است؟ مگر پيكان خصوصی است؟ 
اصلا مگر ما تيم خصوصی به آن ش��كل داريم؟ اگر بخواهيم 
فوتبال را هم خصوصی كنيم بايد از باشگاه های ساده تر شروع 

كنيم نه از اين دو باشگاه!
 پاسخ به يك پرسش

عضو پيشين هيات مديره استقلال در پاسخ به اين پرسش 
خبرنگار مهر مبنی بر اينكه بسياری از نمايندگان مجلس و 
دولتمردان، اين باشگاه ها را به دليل ثبت شركت ها، خصوصی 
می دانند و حرف شما را رد می كنند،گفت: چگونه خصوصی 
هستند؟ مدير عامل ذوب آهن را چه كسی تعيين می كند؟ 

مدير عامل سپاهان را چه كسی مشخص می كند؟ بودجه شان 
مگر از كارخانه نيست؟ مگر هيات مديره اين باشگاه ها را چه 
كسانی تعيين می كند؟ اولين تبلور كار خصوصی سازی در 

انتصاب هاست .
 وی تاكيد كرد: نمی شود كه افراد را در دنيای خصوصی به 
كار بگيری اما آخر ماجرا همه آن اعضا دولتی باشند؟ فوتبال 
ما در همين چرخه معيوب قرار گرفته كه همه در آن دولتی 
هستند، پرسپوليس و استقلال هم به تبع اين فوتبال و اين 
روش دچار اين گرفتاری ها شده اند، دوباره تاكيد می كنم، ما 

هدف واگذاری اين دو باشگاه را نه می دانستيم و نه می دانيم.
 خودروسازان اهليت داشتند تيمشان نمی رفت دسته اول

سفير سابق ايران در فرانسه در مورد اهليت هايی كه در مزايده 
اس��تقلال و پرسپوليس رد شدند، گفت: من در مورد اهليت 
نمی خواهم صحبت كنم اما مثلا خودرو سازها اگر اشراف كامل 
داشتند كه يكی از آنها به دسته يك نمی رفت و دومی در نيمه 
جدول باشد. در ضمن خود خودروسازها هم دولتی هستند. 

چيدمان آنها را ببينيد.
 وی در اين رابطه افزود: در همه جای دنيا صلاحيت يا اهليت 
را احراز می كنند اما تعريف آنها از اهليت با آنچه ما اينجا داريم 
متفاوت است، آنها تعريفشان مطابق با بافت و ساختار كشور 
خودشان است و ما نيز همينگونه هستيم. اهليت داشتن اتفاق 

خوبی است.
 فصل آينده وضعيت استقلال و پرسپوليس بدتر است

اين مسئول پيشين فوتبال در اين رابطه كه دوباره استقلال 
و پرسپوليس در مقطع نقل و انتقالات نه هيات مديره دارند 
و ن��ه مديرعامل و نه مربی،گفت: من خردادماه پارس��ال هم 
اعلام كردم، هم استقلال و هم پرسپوليس به مشكل برخورد 
می كنند، مجددا می گويم برای س��ال آين��ده نيز اگر تا آخر 
خرداد كار جمع نشود، هم استقلال و هم پرسپوليس شرايطی 
بدتر از امسال خواهند داشت.  وی تاكيد كرد: شما ببينيد هر 
روز زمزمه تغيير هيات مديره و مديرعامل اين دو باش��گاه به 
گوش می رسد. هيات مديره ای كه نمی تواند مدير عامل عزل و 
نصب كند و از جای ديگری اين مهم تصميم گيری شود كه 
هيات مديره نيست، هيات مديره بايد عزل و نصب كند، جواب 
بخواهد و البته در پی آن پاسخگو هم باشد كه ما چنين چيزی 

را در اين دو تيم نمی بينيم.
 بايد اهداف را مشخص كنيم

س��فير پيش��ين ايران در ام��ارات در مورد اينك��ه آيا ورود 
ثروتمندان به عنوان اسپانسر به اين دو باشگاه، وزن تجربی و 
علمی را در فوتبال پايين نمی آورد گفت: آن »ورک شاپی« كه 
گفتم برای همين است، بايد هدف را تعيين كنند، ما گيرهای 
زيادی در ورزش كش��ور داري��م، هنوز فوتبال ما حق پخش 

تلويزيونی خود را هم نمی گيرد.
 فوتبال بايد بتواند حق پخش خودش را بگيرد

وی در ادامه افزود: ش��ما برويد ببينيد همين ديدار بارسلونا 
و يوونتوس چقدر حق پخش تلويزيونی داش��ته و درآمد اين 

مس��ابقه چقدر بوده اس��ت بعد بياييد ببينيم اينجا هدف از 
مسابقات چيست؟ چرخش مالی و اقتصادی است يا نه؟ البته 
با كيفيت كنونی فوتبال ما تلويزيون هم حق پخش نمی دهد. 
الان جذابيت ها بسيار كم شده است. اما منصفانه نگاه كنيم 

ورزش و فوتبال بايد بتواند حق پخش خودش را بگيرد.
 آصفی تاكيد كرد: چون اينها هدف گذاری نشده و تكليف 
ندارد ما می رويم، اسپانسر می آوريم بيست يا سی ميليارد پول 
می دهد، اسپانسر اگر بيست ميلياردش را در بانك هم بگذارد 

سالی چهار ميليارد سود می گيرد اينجا اما پولی نيست.
 نقل و انتقالات ما ديگر اروپايی نيست

سخنگوی پيشين وزارت امور خارجه در ادامه گفت: نقل و 
انتقالات هم در ايران، يك نقل و انتقال بسته است و بازيكن 
بين تيم های دولتی و داخلی مدام جابه جا می شوند كه اين 

هم سود آور و ارز آور نيست. 
وی تاكيد كرد: ببينيد زمانی فوتباليست ما دايی بود، پاشازاده 
ب��ود، مهدوی كي��ا و علی كريمی و فرهاد مجي��دی بودند، 
تعدادشان هم بسيار بيش��تر از امروز بود و در اروپا به ميدان 
می رفتند، ضعيف ترهايشان در كشور های حوزه خليج فارس 
اما حالا ملی پوش كشور ما خيلی خوب باشد، به قطر می رود، 

اين يعنی سودآوری ارزی هم وجود ندارد.
 اين مقام مسئول تاكيد كرد: فوتبال هم مثل اقتصاد است، 
اگر به اقتصاد جهانی وصل نباشی، دچار مشكل می شوی، با 
هم��ه احترام به بازيكنان خارجی فوتبال ايران از نظر كيفی، 
خيل��ی پايين تر از دايی و مهدوی كيا و باقری هس��تند اما 
مطلوب ما هس��تند و البته با سطح فعلی فوتبال ايران، بايد 

هم مطلوب باشند.
 وی تاكيد كرد: تا زمانی كه حق پخش مش��خص نباشه تا 
تبليغات مش��خص نشود و جزييات ديگر، هر اسپانسری كه 
بيايد بيچاره می شود و بعد از مدت كوتاهی از زندگی اش هم 

می افتد.
 علت تضاد در تصميم مجلس چيست؟

حميدرضا آصفی در ادامه در مورد اينكه چرا مجلس واگذاری 
را مص��وب می كند و در مزايده چهارم با 135 امضا آن را لغو 
می كند، گفت: علت اين تضاد در تصميم اين است كه كسی 
هدف از واگذاری را نمی داند كه از مواردی كه من اعلام كردم 
هر كدام كه باشند، اين دوگانگی از بين می رود اما امروز كسی 
ه��دف را نمی داند و در نتيجه واگ��ذاری با برخی ديدگاه ها 

تعارض و تضاد پيدا می كند.
 تعامل بين هيات دولت و مجلس 

و صدا و سيما لازم است
عضو پيشين هيات رئيسه فدراسيون فوتبال در پاسخ به اين 
پرسش كه هماهنگ و مشخص كردن حق پخش و تيليغات 
و برند  وظيفه چه كسی است؟ گفت: فوتبال پرتماشاگرترين 
ورزش كشور است، البته ورزش اول نيست، ورزش اول كشتی 
است و نهايتا واليبال، اما به لحاظ تماشاگر پرتماشاگر است و 
بسيار مهم، اين همه تماشاگر كار را به هيات دولت و مجلس 
و صدا و س��يما می كشاند. به نظرم با تعامل خيلی ساده اين 
ماجرا تمام می شود.  حميدرضا آصفی در مورد اينكه پس چرا 
تاكنون تمام نشده است؟ گفت: يك »ورک شاپ« يك روزه 
بايد بگذارند، از وزارت ورزش، از صدا و س��يما و خبرنگاران و 
پيشكسوتان نماينده بياورند و بهترين تصميم نهايی را بگيرند، 
مديريت اين »ورک شاپها« هم آنقدر سخت نيست كه برخی 
از آن می ترسند، الان وزارت خارجه برای مسائل هسته ای خود 
ورک شاپ می گذارد اين كه ديگر از مسئله هسته ای سخت تر 
نيست، هست؟  اين مقام مسئول افزود: تا وقتی كه من نوعی 
خودم را عقل كل بدانم و بخواهم در اتاق دربسته تصميم بگيرم 

همين دايره ای كه می بينيد می شود مسير حركت ما.
 فقط دو باشگاه خصوصی داريم

آصفی در پاس��خ به اين پرس��ش كه چرا باشگاه های ديگر 
سالهاس��ت كه از دولت پ��ول می گيرند يا دهه هاس��ت كه 
خودروسازها در فوتبال هستند اما به اين دو تيم كه می رسيم 
هرگز اجازه نمی دهند، گفت: دقيقا حرف من همين اس��ت.  
من فكر كنم تنها دو باشگاه تقريبا خصوصی داريم، اولين آنها 
گسترش فولاد است و دومين پديده، در چنين شرايطی برای 
واگ��ذاری، چهار و پنج نفر آدم محدود می توانند برای خريد 
اقدام كنند كه اهليت آنها را هم رد می كنيم، آيا بهتر نيست 
برای خصوصی س��ازی از باشگاه های كوچكتر شروع كنيم و 
آخر سر به اين دو باشگاه برسيم؟ به هر حال با قيمت سيصد 

ميليارد تومان مگر چند نفر می توانند جلو بيايند؟
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سجادی خبر داد:

سرمربی استقلال هفته آینده مشخص می شود

معاون وزير ورزش گفت: بهرام افشارزاده اقداماتی را برای انتخاب سرمربی استقلال انجام 
داده و حتی با چند نفر هم صحبت كرده است كه تصميم نهايی در اين خصوص هفته آينده 

اعلام می شود.
نصرالله سجادی درباره وضعيت دو باشگاه استقلال و پرسپوليس اظهار كرد: مسائل هيات 
مديره و اسپانسری كه می خواهد سرخابی ها را به مدت يكسال در دست بگيرند، در حال 

بررسی است. ما نياز به مطالعه داريم كه اين هم زمان می  خواهد.
 وی افزود: كارهای دو باشگاه روتين جلو می رود. يك تيم قائم مقام و سرمربی دارد 

)پرسپوليس( و تيم ديگر مديرعامل. برانكو ايوانكوويچ هم كه قرار است بيست و پنجم يا 
بيست و ششم خردادماه به ايران برگردد. او حتی تعيين كرده است كه چه بازيكنانی را 

می خواهد و آنرا به قائم مقام باشگاه اطلاع داده است. ما منتظريم تا اسپانسر نهايی شود.
 معاون وزير ورزش و مسئول دو باشگاه استقلال و پرسپوليس، درباره بحث غير قانونی بودن 
اجاره اين دو باشگاه و اينكه بهرام افشارزاده گفته بود استقلال به مدت سه سال اجاره داده 
شده است، تاكيد كرد: از نظر قوانين نمی توان دو باشگاه را اجاره داد. ما فقط بحث اسپانسر 

را داريم كه بايد مدت آن را مشخص كنيم.
 سجادی درباره اينكه وزارت ورزش به باشگاه استقلال اعلام كرده از انتخاب سرمربی دست 
نگه دارد تا هيات مديره مشخص شود، گفت: من چند روز با افشارزاده جلسه داشتم. ايشان 
اقدامات لازم برای انتخاب سرمربی را انجام می دهد و حتی با چند نفر هم صحبت كرده است. 

تصميم نهايی درباره سرمربی اوايل هفته آينده اعلام خواهد شد. 
معاون وزير ورزش كه با راديو ورزش گفتگو می كرد، درباره اينكه گفته بود استقلال و 
پرسپوليس مشكل مالی ندارند ولی قائم مقام پرسپوليس از مسائل مالی به عنوان مشكل 
اصلی باشگاه ياد كرده است، خاطرنشان كرد: از من سئوال كردند كه برای فصل بعد مسائل 
مالی پرسپوليس چه می شود؛ من هم گفتم ان شاءالله برای فصل بعد اين دو باشگاه مشكل 

مالی ندارند.
 وی افزود: چون نسبت به دو تيم استقلال و پرسپوليس توجه بيشتری است، اينقدر درباره 
آن صحبت می شود. الان 16 تيم ليگ برتری هنوز تيم خود را نبسته اند. ممكن است مربيان 

آنها جابجا شوند يا با مربيان ديگری قرارداد ببندند.
معاون وزير ورزش در پايان گفت: ما نياز داريم كه فضا آرامتر شود. اميدواريم هيات مديره 

و مديران عامل دو باشگاه خوب كار كنند. ما هم نظارت كننده هستيم.

 رئيس س�تاد برگزاری مسابقات فوتسال جام باش�گاه های آسيا گفت: بر اساس 
برنامه ريزی صورت گرفته دو تيم از هر گروه مرحله گروهی رقابت های فوتسال جام 

باشگاه های آسيا صعود می كنند.
 عباس ترابيان كه   در حاش��يه مراسم قرعه كشی رقابتهای جام باشگاه های آسيا در هتل 
عباس��ی اصفهان درباره دليل عدم مصاحبه مس��ئولان AFC حاضر در مراسم اظهار كرد: 
كنفدراسيون فوتبال آسيا دارای آئين نامه های مخصوص به خود است و بر اين اساس نمايندگان 

AFC نمی توانند در مراسم قرعه كشی مصاحبه انجام دهند.
وی افزود: گروه بندی رقابتها امروز مشخص شد و در هر گروه اين رقابت ها دو تيم صعود 

خواهند كرد تا در مرحله بعدی با يكديگر به رقابت بپردازند.

رئيس ستاد برگزاری مسابقات فوتسال جام باشگاه های آسيا خاطرنشان كرد: شركت توسعه و 
تجهيز اماكن ورزشی كشور و همچنين هيات فوتبال اصفهان برنامه ريزی های لازم را برای آماده 
سازی سالن های برگزاری مسابقات و همچنين تجهيز اين سالن ها انجام داده و سالن 25 آبان 

شرايط مناسبی برای مسابقات دارد.
وی ادامه داد: در حال حاضر بحث های مختلفی در مورد سالن وجود دارد، اما آماده سازی های 
لازم برای آن صورت گرفته و در بازديد امروز ما مشخص شد كه اين سالن شرايط بسيار خوبی 

برای رقابت ها دارد. 
ترابيان همچنين گفت: مسئولان برگزاری مسابقات برای اطمينان از اينكه محل برگزاری 
رقابت ها به خوبی آماده باشد، 10 روز ديگر نيز از محل برگزاری آن بازديد به عمل خواهد آورد.

عباس ترابيان مطرح كرد؛
اعلام نحوه برگزاری فوتسال باشگاه های آسیا

آگهی مزايده
آگهی مزايده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 11038/23/880 اصلی واقع در بخش يك ثبت قم مربوط به كلاسه 9204030011000022

به موجب پرونده اجرائی كلاسه 9200022، له: بانك پاسارگاد، و عليه: شركت خدماتی بازرگانی اداری بين المللی مهيار فروردين و آقای سيد محسن موسوی انالوچه، مستند 
سند رهنی شماره 105131-1386/04/26 تنظيمی دفتر خانه اسناد رسمی شماره 15 قم ششدانگ يك باب منزل مسكونی به پلاک ثبتی شماره 11038/23/880 اصلی به 
شماره ثبت 50277 در صفحه 242 دفتر 326 واقع در بخش يك متعلق به آقای سيد محسن موسوی آنالوچه به نشانی : قم ، خ يزدانشهر ، ابوذر غربی، كوچه موسوی – پلاک 

12 از طريق مزايده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزايده:

شمالا: بطول 16/70 متر ديواريست اشتراكی با پلاک 779 فرعی 
شرقا: بطول 7 متر ديواريست اشتراكی با پلاكهای 910 و 915 فرعی 

جنوبا: بطول 16/70متر ديواريست اشتراكی با پلاک 771 فرعی
غربا: بطول 7 متر درب و ديواريست به گذر 7 متری

حقوق ارتفاقی ندارد.
ملك مورد نظر يك ساختمان دو طبقه جنوبی ساز با ديوار آجری پايه مشترک با همسايه ، سقف طاق ضربی و نمای سمت كوچه آجرنما و نمای سمت حياط سيمان سفيد 

می باشد.
طبقه همكف بصورت سالن به مساحت حدود 24 متر مربع كه تا ارتفاع 1/20 متر مربع سراميك شده است و مابقی ديوارها سفيد كاری و ابزار گچی دارد. آشپزخانه اوپن 
سراميك شده تا زير سقف با كابينت فلزی درب ام دی اف  در حدود 5 متر و هود می باشد. سقف آشپزخانه سفيد كاری و ابزار گچی می باشد. يك اتاق خواب به ابعاد 5*3 
متر مربع با كف سراميك و يك اتاق خواب به ابعاد 3*4 متر مربع حمام با كف موزائيك كه حمام و كمد ديواری نيز داخل آن واقع شده  است می با شد. توالت طبقه همكف 

داخل حياط می باشد.

طبقه اول مشابه طبقه همكف ميباشد با اين تفاوت كه دارای تراس به ابعاد 1*6 متر مربع ميباشد و حمام در داخل آشپزخانه و توالت در تراس واقع ميباشد.
حياط ساختان دارای سيمان سفيد و كف موزائيك ميباشد كه توالت طبقه همكف و يك  انباری به مساحت 1/80 متر مربع احداث شده است . سيستم گرمايش هر دو طبقه 

بخاری گازی است . ملك دارای يك كنتور آب 2 واحدی ، 2 كنتور برق تكفاز و يك كنتور گاز مشترک می باشد.
مبلغ ارزيابی ملك مورد مزايده با نظر كارشناس رسمی دادگستری بدين شرح اعلام می گردد:

عرصه به مساحت 126/35 متر مربع از قرار هر متر مربع 18/000/000 ريال جمعا به مبلغ 2/274/300/000 ريال
اعيانی همكف 81/35 متر مربع از قرار هر متر 3/500/000 ريال جمعا به مبلغ 284/725/000 ريال

اعيانی طبقه اول 81/35 متر مربع از قرار هر متر مربع 3/500/000 ريال جمعا به مبلغ 284/725/000 ريال 
سرپله به مساحت 9/40 متر مربع از قرار هر متر مربع 1/200/000 ريال جمعا به مبلغ 11/280/000 ريال 

حياط سازی جمعا به مبلغ 18/000/000 ريال
انشعابات آب و برق و گاز جمعا به مبلغ 50/000/000 ريال 

كل ارزش ملك به مبلغ 2/923/030/000 ريال) به حروف دو ميليارد و نهصد و بيست و سه ميليون و سی هزار ريال ( ارزيابی گرديده است.
مزايده ملك مذكور از ساعت 9 صبح الی12 روز يكشنبه مورخه1394/04/21 در اجرای ثبت قم واقع در خيابان ساحلی  انجام می شود مزايده از مبلغ پايه 2/923/030/000 
ريال شروع وبه بالاترين قيمت فروخته می شود حق الحراج و نيم  عشر دولتی مازاد بر مبلغ  ارزيابی به عهده برنده مزايده خواهد بود در ضمن بدهی های ملك اعم از ماليات 
و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز  غيره تا تاريخ حراج اعم از اينكه رقم قطعی آن معلوم شده يا نشده باشد به عهده برنده مزايده خواهد بود خريداران می بايست كل مبلغ 
پايه را بعنوان سپرده مشترک در مزايده به حساب اين اداره واريز نمايند حقوق دولتی و حق مزايده طبق مقررات وصول خواهد شد كليه مراحل اداری برعهده برنده مزايده می 
باشد. و در صورت توافق بر واريز غير نقدی براساس توافق اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزايده مصادف با تعطيل رسمی غير مترقبه گردد، مزايده روز اداری بعد از تعطيل در 

همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزايده طبق مقررات وصول خواهد شد.
واحد اجرا اداره ثبت اسناد و املاک قم 



علمی و سلامت

با رژیم غذایی مناسب لاغر بمانید 
يك متخصص گوارش و كبد گفت: بالن معده )كوچك كردن حجم معده( يكی از 
روش های نوين درمان چاقی، برای افرادی است كه نمی توانند وزن خود را با رژيم 

غذايی كنترل كنند.
امير حسين فقيهی متخصص گوارش و كبد با اشاره به روش های درمان چاقی اظهار كرد: 
تا به امروز برای كاهش وزن افراد و چربی سوزی بدن راهكارهای بسياری ارائه شده است اما 
بهترين روشی كه می تواند در كوتاه مدت برای افراد چاق موثر باشد؛ بالن معده است به اين 
صورت كه هوا يا مايعی مخصوص به معده تزريق می شود و حجم معده را تا حدی كاهش 
می  دهد.   وی گفت: اين روش، روشی حساس است كه قبل از هر گونه اقدامی بر روی بيمار 
بايد از جهات گوناگون )سن مناسب، شرايط جسمی و روحی( توسط پزشكان متخصص 
بررسی شود.  فقيهی در خصوص عوارض بالن معده گفت: هر چند عوارض بالن معده در 
مقايسه با ساير روش ها كمتر است اما اگر اين عمل توسط افراد نا متخصص و گاهی متخصص 
كه به شرايط جسمانی فرد توجه نكرده اند، انجام بپذيرد عوارضی چون دل دردهای شديد، 
استفراغ، زخم معده و حتی گاهی سوراخ شدن معده را در پی دارد.  اين متخصص گوارش 
افزود: اين روش تنها برای 6 ماه تا يك سال برای شخص بيمار در نظر گرفته می شود و پس 
از آن شخص بايد رژيم غذايی خود را به درستی رعايت كند تا بتواند در طولانی مدت وزن 
دلخواهش را داشته باشد.  وی تاكيد كرد:  اين عمل برای افرادی كه تحمل بيهوشی های بلند 
مدت را ندارند مناسب است زيرا در برخی از موارد افراد تحمل بيهوشی  را ندارند و نمی توانند 
تحت عمل جراحی قرار بگيرند در حالی كه بهترين سن برای افراد سن بالای 18 تا حدود 

60 سالگی است.

يك متخصص تغذيه مطرح كرد:

چرا عده ای همیشه گرسنه اند؟ 
يك متخصص تغذيه گفت: برخی افراد در مقايسه با ديگران، احساس گرسنگی 
بيشتری می كنند كه اين احساس در بيشتر موارد بويژه در زنان، با " افُت قند" 

خون بروز می كند.
فرح بخش متخصص تغذيه با اشاره به علائم ايجاد افت قند واكنشی اظهار كرد:  برخی 
از افراد بعد از خوردن وعده های غذايی شان دچار افت قند واكنشی شديد می شوند و اين 
عامل باعث می شود كه سريعا احساس گرسنگی دوباره كنند و تمايل به غذا خوردن مجدد 
داشته باشند كه چاقی يكی از عوارض اين بيماری به ويژه در خانم هاست.  وی گفت:  
كم كردن حجم غذا در وعده های غذايی متعدد باعث می شود تا افراد رژيم غذايی خودشان 
را به درستی كنترل كنند مانند آنكه سه وعده غذايی اصلی را در حجم كم داشته باشند 
و هر دو تا سه ساعت يك ميان وعده حاوی كربوهيدرات را مصرف كنند.  اين متخصص 
تغذيه در خصوص راهكارهای موجود برای بهبود احساس گرسنگی زياد بيان كرد:  يكی از 
راهكارهای موثر افزايش، استفاده از وعده های حاوی فيبر مانند سبزيجات است كه افراد بايد 
در وعده های غذايی  سبزيجات تازه را مصرف كنند و برنج قهوه ای را جايگزين برنج سفيد 
كنند و نان های سبوس دار را در وعده های غذايی اضافه كنند.  فرح بخش افزود: افرادی كه 
احساس گرسنگی زياد می كنند از مصرف غذاهای شيرين و مواد غذايی حاوی قند و شكر 
هستند خودداری كنند زيرا استفاده بيش از حد قند و شكر احساس گرسنگی را تشديد 
كرده و هنگامی كه از اين مواد غذايی استفاده می كنيد هورمونی به نام سروتين در بدن آزاد 
می شود كه احساس غم از بين می رود و به فرد احساس شادی می دهد.  وی تاكيد كرد: 
افرادی كه به دليل فشار روانی و بروز برخی از احساسات مانند اينكه در زمان عصبانيت 
تمايل بيشتر به غذا خوردن پيدا می كنند، افرادی هستند كه غذا را تنها برای رفع گرسنگی 
نمی خورند بلكه غذا می خورند تا آرام شوند، اين افراد قبل از تغيير رژيم غذايی خود بايد 
به يك متخصص روانپزشك مراجعه كرده تا قبل از ايجاد هر مشكل ديگری بتوانند فشار 
روانی بيماری شان را كنترل كنند.  فرح بخش در پايان گفت:  گاهی اوقات مصرف برخی از 
داروها می تواند احساس گرسنگی در فرد را افزايش دهد و در اين صورت بهتر است فرد به 
پزشك معالج خود رجوع كرده و از وی بخواهد تا اگر امكان جايگزين شدن داروی ديگری 

وجود دارد، داروی بيمار را تغيير دهد تا فرد نيز بتواند رژيم غذايی خود را كنترل كند.

وزن خود را با مصرف پروتئین 
بیشتر کاهش دهید 

يكی از علل شكست ها در رژيم غذايی عدم آگاهی كامل از وضعيت تغذيه ای 
است.

يكی از علل اصلی كه موجب سخت بودن تصميم افراد برای داشتن رژيم غذايی می شود، 
اشتهای افراد برای خوردن خوراكی ها است.   در واقع بسياری از رژيم های غذايی به دليل 
اينكه احساس گرسنگی زيادی را در افراد ايجاد می كنند به شكست منجر می شود.    يكی از 
راهكارهايی كه باعث می شود در طی رژيم غذايی كمتر احساس گرسنگی كنيد، استفاده از 
پروتئين بيشتر و عدم كاهش كالری است.    در اينجا چند نمونه از راه هايی كه باعث موفقيت 
در طول رژيم غذايی می شود بدين شرح است:  اولين گام در تغيير برنامه غذايی، تغييرات 
و دستكاری در مقدار كالری است كه اصل اين فرآيند به وسيله حذف قندهای ساده قابل 
اجراست، علاوه بر آن مقدار پروتئين دريافتی روزانه را هم افزايش دهيد و در طی اين مدت 
شروع به ورزش نكنيد، چرا كه شما ابتدا بايد اشتباهات تغذيه ای خود را اصلاح كنيد، سپس 

فعاليت های جسمانی را تغيير دهيد.    
قانون قند:  مطلب مهمی كه بايد درباره قندها بدانيد اين است كه قندهای ساده در 
نوشابه ها، غذاهای فرآوری شده و خوراكی هايی نظير بستنی، كيك، چيپس، آبميوه ها، سس، 
ادويه جات و بسياری از محصولات لبنی وجود دارد، البته در خوراكی هايی كه طعم شيرينی 
دارند مثل عسل و تمامی آبميوه های طبيعی هم قندهای ساده وجود دارد.   قندهای ساده 
به راحتی هضم می شوند و سريعا جذب دستگاه گردش خون می شوند، اما بعد از مدت 
زمان كوتاهی احساس گرسنگی زيادی در فرد ايجاد می شود.    اما در مورد برخی قندهای 
موجود در خوراكی ها مانند سبزيجات، ميوه جات، غلات اين مشكل وجود ندارد، زيرا قند 
اين موادغذايی از نوع قندهای پيچيده است.    قندهای پيچيده به صورت فيبر در غذاها 
وجود دارد و هضم آنها خيلی سريع انجام نمی شود، بنابراين به زودی احساس گرسنگی 
ايجاد نخواهد شد.  به طور معمول در هر روز به 5 گرم قندهای ساده و 20 گرم قندهای 

پيچيده نياز است. 
 پروتئين ها را زياد مصرف كنيد! 

برای داشتن رژيم غذايی مناسب بهتر است در طی اين دوران ميزان مصرف پروتئين را 
افزايش دهيد، حدود 150 پوند در روز.  

توصيه می شود در طی برنامه رژيم غذايی حداقل 40 گرم پروتئين و 5 گرم شكر را در 
برنامه خود بگنجانيد.   

پروتئين ها چه اثری بر بهبود رژيم غذايی دارند؟  كاهش كالری بدن باعث تحريك 
بدن برای خوردن غذای بيشتر می شود، در نتيجه اين كاری نادرست است كه كالری مورد 
نياز كاهش يابد.   پروتئين ها مهاركننده های طبيعی اشتها هستند، اين مهاركننده ها به طور 
طبيعی روی مركز احساس گرسنگی در مغز موثر هستند.   استفاده از پروتئين ها از موارد 
اصلی در فرآيند سوخت و ساز بدن است، همچنين پروتئين برای رشد و تقويت عضلات 
بدن ضروری است.   _بعد از رژيم غذايی، ورزش را شروع كنيد : يكی از اشتباهات 
متداولی كه در كاهش وزن ايده آل ديده می شود، انجام همزمان تمرينات ورزشی در كنار 
رژيم غذايی است كه اين كار باعث می شود احساس خستگی و گرسنگی زيادی در فرد 
ايجاد شود. اين عمل باعث سوخت و ساز زياد بدن و همچنين تحليل عضلات می شود.   
توصيه می شود در هفته بين 120 تا 150 دقيقه فعاليت های جسمانی داشته باشيد.  به 
خاطر داشته باشيد انجام نيم ساعت فعاليت های جسمانی روزانه به بهبود و ماندگاری وزن 

متعادل برای شما كمك كننده خواهد بود. 

درد شصت پا را جدی بگیرید 
مهمترين علت درد كف پا ناشی از استخوان سزاموئيد زير شصت پا می باشد 
ضربه، اولين طولانی و ناگهانی كفش نامناسب موجب آسيب استخوان سزاموئيد 

می گردد.
فاطمه موحدی تخصص طب فيزيكی پيرامون علل درد كف پا گفت: شايع ترين علت 
درد كف پا ناشی از استخوان سزاموئيد است.   استخوان سزاموئيد استخوان كنجدی 
زير برجستگی توپی كف پا است كه تاندون های شصت پا از روی آن عبور می كند و 
باعث می شود كه خم شدن شصت پا با قدرت انجام گيرد اين برآمدگی باعث می شود 
پا به طرف پايين خم شود استخوان سزاموئيد فشار ناشی از راه  رفتن و ايستادن را از 
بين می برد باعث مقاومت در بافت نرم زير مفصل شصت می شود در بسياری مواقع درد 
استخوان سزاموئيدی همانند درد ميخچه می باشد. اگر ميخچه در زير شصت پا وجود 
داشته باشد اين ميخچه باعث ايجاد درد استخوان سزاموئيد می شود.   وی در خصوص 
علل درد استخوان سزاموئيد گفت: هنگامی كه بافت اطراف استخوان سزاموئيد ملتهب 
شود در اصطلاح به آن سزاموئيديت می گويند اين درد سزاموئيد در اثر روئيدن مداوم، 
حركات تكراری شصت پا ايجاد می شود همچنين هنگامی كه قوس كف پا زياد شود فشار 
بيشتری روی استخوان سزاموئيد ايجاد می شود در صورت وجود آرتريت يا همان آرتروز 
مفصل شصت پا نيز استخوان سزاموئيد دچار درد می شود. در صورتيكه استخوان سزاموئيد 
دچار كاهش ذخيره خون می گردد كه در اصطلاح پزشكی به آن استروكندريك يا همان 
استخوان مرده می گويند.   در اين حالت بدن جهت جبران اين استخوان مرده شروع به 
تجمع كلسيم در آن نقطه می كند تا از آن استخوان مرده محافظت كند اين حالت در 
عكس های راديولوژی كاملا قابل مشاهده است.  از علل ديگر درد شصت پا، شكستگی 
استخوان سزاموئيد می باشد و هنگامی رخ می دهد كه فرد به طور مداوم به شصت پا ضربه 
وارد كند كه بيشتر در افرادی كه با پای خود به توپ ضربه بزنند، مدام در حال انجام رژه 
باشند يا زياد بر روی پنجه پای خود بپرند مانند تنيس بازها، بسكتباليست ها و واليباليست ها 

اتفاق می افتد. 
درد سزاموئيد در افرادی كه در حال راه رفتن هستند و به طور ناگهانی حتی برای زمان 
كوتاه شروع به دوندگی می كنند نيز ايجاد می شود. از ديگر عوامل درد سزاموئيد می توان 

پوشيدن كفش پاشنه بلند در خانم ها در طولانی مدت را نام برد. 

آشنایی با خواص و مضرات آلبالو
آلبالو علامت جوانی و نشاط است و تمام قسمتهای اين ميوه يعنی هسته ، دم 
، برگ و ساقه آن در طب و صنعت كاربرد دارند. با ما همراه شويد تا با خواص و 

مضرات اين ميوه لذيذ تابستانی بيشتر آشنا شويد…   
ارزش غذايی آلبالو

• ارزش غذايی آلبالو زياد نيست و صد گرم آلبالو فقط 70 كالری دارد. آلبالو دارای ويتامين 
آ، ب و ث است.املاح معدنی آلبالو عبارت است از آهن، كلسيم، فسفر، كلر، گوگرد، منيزيم، 

سديم، پتاسيم، مس، روی، منگنز و كوبالت.
خواص درمانی آلبالو

• آلبالو، اشتها آور بسيار خوبی است.
• مصرف آلبالو، چربی خون، قند خون و فشارهای اكسيداتيو را كه از عوامل اصلی بروز 

بيماری ديابت است، كاهش می دهد.
• آلبالو برای افراد دارای چربی شكمی مفيد است

• آلبالو مسكن تشنگی است و شربت آن بهترين دارو برای افرادی است كه عطش فراوان 
دارند.

• آلبالو ضد مواد صفراوی ضد حالت تهوع و ضد سنگ كليه است .
• خواص آلبالو و گيلاس مانند هم است و مصرف آن اعصاب را آرامش می دهد، ولی در 

هر حال نبايد در مصرف آن زياده روی كرد.
• آلبالو برای سوء هاضمه بسيار مفيد و ميوه های نرم كننده )ملين ( می باشد.

• مصرف يك ليوان آب آلبالوی بدون قند در صبح به خواب بهتر در شب كمك می كند.
اين ميوه حاوی مقادير قابل ملاحظه ای ملاتونين است و وجود هورمون ملاتونين نيز برای 

داشتن يك خواب آرامش بخش ضروری است.
• نوشيدن آب آلبالو پس از ورزش كردن می تواند درد حاصل از كشيدگی ماهيچه ها را 

تسكين دهد.
• آلبالو ميوه ای كه برای بيماران قلبی و روماتيسمی فوق العاده مفيد است و زيبايی و 

طراوت خانم ها را تضمين می كند.
• مصرف آلبالو برای گرم مزاجان سودمند است.

• مصرف البالو برای افرادی كه خارش پوستی دارند مؤثر و مفيد است.
• مصرف آلبالو اعصاب را آرامش می بخشد ولی در هر حال نبايد در مصرف آن زياده 

روی كرد.
• مصرف چند روز متوالی شربت يا مربای آلبالو برای معالجه نارسايی های كبد مفيد است.

• شربت يا مربای آلبالو در معالجه التهاب و ورم كليه مؤثر است.
• آلبالو برای رفع حرارت و تشنگی و غلظت خون و صفرا مفيد است.

• اين ميوه، نيروبخش بوده است و اثر ضدعفونی كننده بر روده ها دارد و در ضمن ورم 
معده را نيز كم می كند.

• آلبالو به طور كلی برای درمان رماتيسم، تصلب شرايين،  نقرس و پيوره دندان مفيد است.
• با توجه به آبدار بودن آلبالو، مصرف اين ميوه برای دفع سنگ كليه و رفع مشكل سنگ 

كيسه صفرا سودمند است.
• اشخاصی كه رماتيسم دارند اگر آلبالو بخورند از بروز نقرس در آنها جلوگيری خواهد شد.

• كسانی كه بيماری قلبی دارند چون آلبالو ادرارآور است پتاسيم آن از باقيمانده نمك در 
عروق جلوگيری می كند و به صورت ادرار آن را خارج می كند و در نتيجه به قلب كمك 
می كند. • خانم هايی كه می خواهند دارای رنگ درخشانی شوند و زيبايی چهره آنها مورد 

توجه قرار گيرد برای صاف شدن خون خود بايد آلبالو بخورند.
  نكات مهم در انتخاب آلبالو

• آلبالويی برای خوردن خوب است كه رسيده و تازه باشد علامت رسيدگی آن رنگ آن 
است كه كاملا قرمز و درخشان باشد.

• از آلبالويی كه رنگ آن كاملا قرمز نشده است و دارای گوشتی سفت است دوری كنيد 
زيرا مصرف آن سوء هضم می آورد و كار روده ها را مختل می كند.

• آلبالو وقتی تيره رنگ است و دارای لكه  های قهوه ای است كهنه شده و رو به فساد گذاشته 
است.

• گاهی ميوه فروشان برای اينكه آلبالو را خوش منظره سازند به آن آب می زنند اين كار زود 
آلبالو را خراب می كند و آماده می سازد كه زودتر فاسد شود.

بهترين زمان مصرف آلبالو
• وقتی آلبالو خورديد روی آن آب نخوريد، مايعات به طور كلی روی ميوه ها آن را »باد 

كرده« می كند و اين وضع برای دستگاه هاضمه خطرات جدی در بر دارد.
• در فاصله غذاهای اصلی می توانيد آلبالو را بخوريد زيرا خيلی زود هضم می شود

• يك مرتبه مقدار زيادی آلبالو نخوريد بلكه به مقدار كم بخوريد و در موقع خوردن هم 
خوب آن را بجويد.

مصرف آلبالو در بارداری

• مصرف مقادير متعادل آلبالو و گيلاس در دوره بارداری مفيد بوده و مشكلی برای مادران 
باردار ايجاد نميكند ولی بی خطر بودن دم آلبالو و مصارف ديگر از اين ميوه به اثبات نرسيده 

است.
مصرف آلبالو در ديابت

• كسانی كه ديابت دارند می توانند به حد اعتدال آلبالو بخورند زيرا قند آلبالو از نوع لولوز 
است و اين قند را بيماران ديابتيك می توانند جذب كنند. • نتايج يك بررسی نشان می دهد 
كه مصرف آب آلبالو، به بهبود عوامل خطر بيماری های قلبی عروقی در بيماران مبتلا به 
ديابت نوع 2 كمك می كند. • مصرف آلبالو، چربی خون، قند خون و فشارهای اكسيداتيو 

را كه از عوامل اصلی بروز بيماری ديابت است، كاهش می دهد.
مصرف آلبالو در شيردهی

• آلبالو از جمله ميوه های تابستانی است كه نفاخ بوده و در مواردی كه توليد نفخ می كنند 
وارد شير ميشوند و باعث دل درد و نفخ شيرخوار خواهند شد. برای رفع اين مشكل می توان 
پس از مصرف ميوه عرق نعناع خورد. البته عرق نعناع بايد زمانی خورده شود كه تركيباتی 

كه توليد نفخ می كنند، هنوز وارد شير نشده باشند.
مضرات آلبالو

• بيماران كليوی با احتياط آلبالو بخورند .
• افرادی كه از بيماری كليوی رنج می برند و بايد از يك رژيم غذايی كم پتاسيم پيروی 
كنند، توصيه می شود در مصرف ميوه هايی مانند آلبالو جانب احتياط را رعايت كنند و از 

زياده روی در خوردن اين ميوه بپرهيزند.
• كسانی كه ورم روده دارند چون آلبالو ترش است و سلولز دارد دير هضم می شود.

• كسانی كه از معده يا روده ها عليل هستند می توانند آلبالوی پخته را به صورت كمپوت 
يا مربا مصرف كنند، البته در اين موارد آلبالو چون پخته می شود، قسمتی از مواد حياتی 
خصوصا ويتامين های خود را از دست می دهد ولی به آسانی هضم می شود. با وجود اين 
بعضی از كسانی كه از جهت معده و يا روده ها عليل هستند، می توانند هضم آلبالو را تحمل 

كنند به شرطی كه صبح ناشتا به مقدار كم آن هم كاملا رسيده باشد، مصرف كنند.
• اشخاصی كه چاق هستند نبايد آلبالو را به عنوان دسر يا غذای اضافی علاوه بر غذاهای 
مخصوص رژيم خود مصرف كنند ولی به عنوان يك غذای اصلی می توانند آلبالو مصرف 

نمايند زيرا آلبالو دارای كالری كمی است و شيپور اشتهای كاذب را خفه می كند!
نكات مهم در تهيه مربای آلبالو

• با آنكه تاكيد همه متخصصان تغذيه بر اين است كه ميوه ها به صورت تازه مصرف شوند 
و از آنها در تهيه مربا استفاده نشود، اما اگر به هر دليلی قصد داريد از اين ميوه  در تهيه مربا 
استفاده كنيد، بهتر است مقدار كمی شكر به آن بيفزاييد تا هم از ارزش غذايی آن كاسته 

نشود و هم بيش از اندازه انرژی به بدن نرساند.
• با اينكه هنگام پختن ميوه ها مقداری از ويتامين C موجود در آنها كاهش می يابد، 
استفاده از اين ميوه در آلبالو پلو باعث افزايش ارزش غذايی برنج می شود و كاهش اشتها را 

نيز برای مصرف كننده به دنبال دارد.
مصارف ديگر آلبالو

• جوشانده دم آلبالو بی اندازه ادرارآور است و كسانی كه به حبس البول يا اختلال كليه و يا 
مثانه مبتلا هستند بايد آن را مصرف كنند. برای تهيه اين جوشانده بايد 30 گرم دم آلبالو را 
كه خشك كرده ايد در يك ليتر آب 10 دقيقه بجوشانيد و بعد آن را مصرف كنيد. در طب 
جديد هم جوشانده دم آلبالو در مواردی كه بخواهند خروج ادرار را زيادتر كنند، مصرف 

می شود. • هسته آلبالو ضداسهال و قابض خوبی بوده و ضد فشار خون نيز است.
• ضماد و مرهم آلبالو برای باز شدن رنگ رخسار و چهره مؤثر و مفيد است.

• مغز هسته آلبالو را می كوبند و از آن روغن مايعی می  گيرند كه قرن هاست با موفقيت 
رماتيسم را شفا می بخشد. • مصرف جوشانده 30 گرم دم كرده دم آلبالو برای افرادی كه 
دچار بيماری های كليه و مثانه هستند مفيد است، دم آلبالو را به مدت 12 ساعت در آب 
سرد خيس نموده سپس در يك ليتر اب اضافه كرده و می جوشانند و صبح و ظهر و شب 

يك ليوان از جوشانده را می خورند.
هشدار مهم در مصرف آلبالو

• هسته آلبالو تلخ مزه است و حاوی ماده سمی است. بنابر اين بايد از مصرف آن اجتناب 
كرد و يا دقت كرد كه ضمن آبگيری وارد آب ميوه نشود .

• باتوجه به حساس بودن دستگاه گوارش كودكان ، مصرف ميوه های ملين مانند گيلاس 
و آلبالو توسط كودكان زير 3 سال خطر ايجاد اسهال را ايجاد می كند. از سوی ديگر به 
دليل آن كه برخی از اين ميوه ها به صورت كال و نارس و زودهنگام چيده می شوند و هنوز 
اثرات سموم بر روی آنها وجود دارد، هضم آن توسط دستگاه گوارش كودک مشكل بوده و 
می تواند موجب مسموميت شود. خوب است بدانيد با رشد بيشتر ميوه و حرارت خورشيد 
و شستشوی تدريجی سم با آب بارندگی و آبياری، سطح تماس سم با ميوه كمتر و هضم 

آن بهتر می شود.
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دانشمندان پهپادی را به پرواز درآورده اند كه در آن از نسل پيشرفته ای از 
سيستم تشخيص موانع محيطی استفاده شده است. بدين ترتيب می توان گفت 

چنين پهپادهايی ديگر سقوط نمی كنند.
درحالی كه از پهپادها به عنوان يكی از نوظهورترين و در عين حال كاربردی ترين فناوری های 
چند سال اخير به شمار می آيند اما همواره يك مسأله ذهن سازندگان و در عين حال خريداران 
اين دستگاه را به خود مشغول كرده است و آن سقوط پهپاد است. برخورد با موانع پيش رو 
از جمله عوامل سقوط پهپادها به شمار می آيد. اكنون فناوری جديدی از سوی DJI موسوم 
به فناوری »احساس و اجتناب« ارايه شده كه پهپاد مجهز به آن ضمن درک خط احتمالی 
برخورد با موانع پيش رو، بهترين مسير را جهت برخورد نكردن با آن انتخاب می كند. به طور 
كلی در هواپيماهای سرنشين دار، خلبان با استفاده از مجموعه ای از تجهيزات پيشرفته، ضمن 
درک كامل موانع پيش رو بهترين مسير جايگزين را برمی گزيند اما در پهپادها خبری از انسان 
نيست تا چنين نگرانی به راحتی برطرف شود. اكنون سيستم جديد Guidance را می توان 
پايانی بر مهمترين نگرانی فناوری پهپادها به شمار آورد. اين سيستم متشكل از يك پردازشگر، 
حسگرهای مافوق صوت، دوربينها و نرم افزاری است كه توليد كنندگان پهپاد می توانند آن را 
با هر سخت افزاری در هر پهپادی هماهنگ كنند. هم اكنون در برخی پهپادهای پيشرفته در 
فناوری سيستمهای صوتی جهت شناسايی موانع و تغيير مسير استفاده می شود اما اين فناوری 
معايب خاص خود را دارد كه كندی عمل مهمترين آنهاست اما فناوری جديد DJI از سرعت 

عمل بالايی برخوردار بوده و می تواند مانع پيش را از فاصله حدود 20 متری تشخيص دهد.

سریعترین موتورسیکلت توربینی جهان با قدرت یک بالگرد

افزایش بهره هوشی انسان طی یک قرن گذشته

کیبورد بلوتوثی مجهز به سنسورهای لیزری

نخستین پای مصنوعی دارای حس

كيبورد بلوتوثی جديدی عرضه شده كه نه تنها با 
كمك آن می توان سريع تايپ كرد، بلكه مجهز به 

سنسورهای ليزری اينفرارد نيز است.
 در سال های اخير، كيبوردهای بلوتوثی بسياری با ايده های 
جديد و متفاوت عرضه شده اند اما برخی از آنها در اندازه های 
بزرگی ساخته شده بودند كه حمل و نقل را دشوار می كردند 
يا دستگاه های كيبوردی مجهز به كليدهای مجازی بودند كه 
فقط در هنگام تايپ ظاهر می شدند يا از قابليت رول شدن 
برخوردار بودند.كيبورد جديد »Moky« نام داشته و مجهز 
به قابليت ترک پد لمسی بوده تا بتواند تجربه جديد و متفاوتی 

را در اختيار كاربرانش قرار دهد.
ترک پد )Trackpad(، تاچ پد يا ماوس پد دستگاهی است 

كه معمولاً در لپ تاپ  ها و نوت بوک  ها ديده می شود. اين 
دستگاه دارای كليدهايی است كه مانند يك ماوس عمل می  
كنند. بعلاوه، برخی از انواع تاچ پدها قادرند تا اشارات كاربران 
را نيز درک كنند. بسياری از ترک پدها دارای كليد روشن و 
خاموش نيز هستند و بدين ترتيب می  توان آنها را روشن 
يا خاموش كرد. اين دستگاه از سنسورهای ليزری اينفرارد 
به منظور جايگزينی برای ترک پدهای نامرئی روی كيبورد 
بهره می برد. اين ويژگی متمايز به كاربران اجازه می دهد تا 
بدون هر گونه سختی به تايپ يا فعاليت هايی مانند كليك، 
درگ، اسكرول و ... بپردازند زيرا معمولا كاربران در زمان تايپ 
با ترک پدها با مشكل مواجه می شوند. اطلاعات بيشتری در 
رابطه با اين دستگاه هنوز منتشر نشده اما قابليت اينفرارد 

استفاده شده در اين دستگاه مولتی تاچ مانند نمايشگرهای 
يك  روی  تصاوير  تمامی  كه  است  خودروها  تاچ  مولتی 
مجموعه از LED كه در دو طرف قرار دارند، نمايش داده می 
شود و مجموعه ای از فتوديودها نيز در اطراف كيبورد وجود 
دارند. هر LED می تواند يك پرتو از نور اينفرارد را منعكس 
كند كه با استفاده از فتوديودهايی كه در اطراف قرار گرفته اند 

به سيگنال الكتريكی تبديل می شود.
 از ديگر قابليت های اين كيبورد بلوتوثی می توان به 
كليدهای پانتوگراف، بدنه آلومينيومی و همينطور صفحه 
تاشويی را نام برد كه می تواند به عنوان پايه يك اسمارت 
فون مورد استفاده قرار گيرد. Moky با پلتفورم های اندرويد، 

ويندوز و iOS سازگار است.

نخستين پای مصنوعی دنيا كه قادر به شبيه سازی حس پای واقعی و مقابله با دردهای واهی است، در شهر وين رونمايی 
شد.

اين نوآوری ماحصل فرآيندی است كه پروفسور »هوبرت اگر« در دانشگاه لينتس واقع در شمال اتريش طراحی كرده است. جراحان، 
نخست پايانه های عصب های باقی مانده پای يك بيمار به نام »ولفگانگ رنگر« را به بافت سالم وی در ساق پا متصل كردند و اين عصب ها را 
در نزديكی سطح پوست قرار دادند. سپس 6 حسگر موجود در كف پای پروتز سبك، به محرک های موجود در پا متصل شدند. رنگر كه يك 
معلم اتريشی است، پس از جراحی لخته خون ناشی از سكته مغزی، پای راست خود را در سال 2007 از دست داد و شش ماه اخير در حال 
آزمايش كردن پروتز جديد بوده است. وی دوچرخه سواری می كند، می دود، كوهنوردی می رود و زمانی كه در حركت است، لنگ بودن پای 
وی تقريبا قابل ديدن نيست. اين فرد همچنين از دردهای واهی خلاص شده است؛ دردهای واهی، پديده ای شايع در ميان افراد دچار قطع 
عضو بوده كه ناشی از حساسيت شديد است و به تدريج در مغز آن ها گسترش می يابد.  هر بار كه رنگر گام بر می دارد يا فشاری به پای پروتز او 
اعمال می شود، ابزارهای حسگر كوچك پای مصنوعی، سيگنال هايی را به مغز می فرستند. در پای سالم، گيرنده های پوست اين عمل را انجام 
می دهند. حسگرها به مغز پيغام می دهند و كاربر نيز هنگام راه رفتن پروتز را حس می كند. پروفسور »هوبرت اگر« در سال 2010 نيز نوعی 

بازوی پروتز دارای قابليت كنترل با ذهن ارائه داد كه كاربر با نورون های حركتی متصل به پای قطع شده آن را كنترل می كرد. 
توسط يك مخترع ايرانی؛

بام زیست محیطی ساخته شد
يك مخترع ايرانی موفق به ساخت بام زيست محيطی شد كه قادر است در 

زمان های دلخواه آب باران را تصفيه كند.
 مسعود ولی نژاد شوبی- مخترع »بام زيست محيطی با خاصيت جمع آوری و تصفيه آب 
باران« گفت: بام زيست محيطی با خاصيت جمع آوری و تصفيه آب باران می تواند در تمام 

ساختمان ها مورد استفاده قرار گيرد.
وی با بيان اينكه بام زيست محيطی مناسب مناطق استوايی و باران خيز جهان است، 
افزود: در اين سقف دو سيستم »پوشش سبز« و »جمع آوری و تصفيه آب « با هم تلفيق 
شده كه اين دو با يكديگر هماهنگ هستند و حتی در مواردی يكديگر را پوشش می دهند.

ولی نژاد شوبی اظهار داشت: بام زيست محيطی علاوه بر تاثير گذاری مثبت زيست 
محيطی مانند تصفيه هوا، عايق حرارتی، عايق صوتی و كاهش بار گرمايی، عملكرد جمع 

آوری آب باران و تصفيه و ذخيره سازی آن را نيز بر عهده دارد.
به گفته وی، اين برای اولين بار است كه به همه اين جوانب در يك سقف توجه شده است.

وی با اشاره به هدف از ساخت بام زيست محيطی عنوان كرد: اين اختراع نوعی سقف سبز 
زيست محيطی بر گرفته از فرهنگ ايرانی است كه منجر به بهبود پايداری زيست محيطی 
از طريق ايجاد پوششی سبز به منظور كاهش انتشار دی اكسيدكربن و جمع آوری و تصفيه 

آب باران می شود.
وی در ادامه گفت: از اين رو می توان از آب باران به صورت بهينه استفاده كرد و به راحتی 

به آب سالم در همه مناطق دسترسی پيدا كرد.
ولی نژاد شوبی با بيان اينكه در اين سقف، جمع آوری آب باران به دو صورت مستقيم و 
غير مستقيم صورت می گيرد، افزود: سفالی كه در بام زيست محيطی تعبيه شده، در مواقع 
بارندگی آب باران را به درون خود هدايت می كند كه روش مستقيم برای جمع آوری آب 

باران است.
وی در ادامه بيان كرد: اين زيست بام می تواند توسط محفظه های گياهی بعد از بارندگی 
يا آبياری، آب های مازاد بر مصرف خود را از طريق زهكشی و دريچه های زيرين خود، به 
سمت تصفيه و منبع ذخيره هدايت كند و به صورت غيرمستقيم آب باران را جمع آوری كند.

 وی يادآور شد: همچنين اين سيستم دارای سوييچ كنترل جريان آب بوده و در مواقعی 
كه ذخيره سازی مد نظر نيست با بستن اين سوييچ، آب در محوطه تخليه شده و يا در 
مواقعی كه لوله ها دچار گرفتگی شده اند با باز كردن سوييچ تخليه بيرونی، مواد زائد درون 

لوله را می توان تخليه كرد.
 اين طرح دارای تأييديه پارک علمی و فناوری دانشگاه تهران است و در مسابقات 

فدراسيون بين المللی اختراعات، جايزه ويژه را كسب كرده است. 

با این فناوری پهپادها سقوط نمی کنند

به تازگی موتورسيكلت فوق قدرتمندی ساخته شده كه شايد مهمترين ويژگی 
آن استفاده از توربين قدرتمند ويژه بالگردها جهت توليد توان خيره كننده 542 

اسب بخاری است!
 اين فناوری جديد Madmax نام دارد كه به تازگی و در جريان برگزاری رقابتی خاص 

برای موتورسيكلتهای ارتقايافته رونمايی شد.
توربين به كار گرفته شده در اين موتورسيكلت مبتنی بر همان توربينهايی است كه جهت 
تأمين نيروی لازم برای حركت پره بالگردها مورد استفاده قرار می گيرد. در Madmax نيز 

از نمونه توربين ساخت رولز رويس و بوئينگ استفاده شده است.
نكته جالب توجه اين است كه اين موتورسيكلت تمام تجهيزات جانبی موتورسيكلتهای 
عادی را دارد و از اين رو می توان آن را محصولی قانونی جهت استفاده در خيابانها به شمار 

آورد.
استفاده از كربن صيقل داده شده در بدنه اصلی اين موتورسيكلت آن را به محصولی 
آيروديناميك تبديل كرده است و از آن مهمتر اينكه طراحان تصميم گرفتند بخشهای خاصی 
نظير توربين و تمامی فناوريهای به كار رفته در ساختار موتورسيكلت را به گونه ای در آن 
جاسازی كنند كه به راحتی قابل رؤيت باشد. آنها اين كار را به اين دليل انجام داده اند كه بيش 

از پيش بر جذابيت ساختاری آن بيفزايند.
حداكثر سرعت اين موتورسيكلت چيزی درحدود 377 كيلومتر بر ساعت است كه از اين 
حيث در دنيا تقريبا بی رقيب است، هرچند در نسخه های ارتقايافته تر آن اين رقم احتمالا 

بالاتر خواهد بود.

اين موتورسيكلت جديد در جريان رقابتی كه اخيرا در بريتانيا برگزار شد سه ركورد جالب 
توجه از خود برجای گذاشت كه مهمترين آن كسب عنوان سريعترين موتورسيكلت توربينی 
جهان است. در اين بخش از رقابت Madmax توانست مسافت يك مايل را با سرعت 376.1 

كيلومتر بر ساعت طی كند.
همچنين اين فناوری جديد در يكی ديگر از ركوردشكنی ها مسافت استاندارد يك چهارم 

مايل را تنها در 3.91 ثانيه طی كرد.

بهره  داده اند  نشان  وين  دانشگاه  روانشناسان 
هوشی كلی انسان ها از اوايل قرن بيستم تاكنون در 

هر دهه، سه نمره افزايش يافته است.
اين تحقيق، بزرگ ترين بررسی تاكنون درباره بهره   
هوشی بوده كه مبتنی بر داده های حاصل از تقريبا چهار 

ميليون شركت كننده از 31 كشور مختلف است.
دانشمندان نشان دادند كه بهره هوشی انسان طی بيش 
نمره در هر دهه  تا 2013(، سه  از 100 سال )1909 

افزايش داشته است.
در سال 1984، نخستين محاسبه نظام مند تغييرات 
بهره هوشی در جمعيت كلی منتشر شد كه افزايش نمره 

هوشی در جمعيت كلی آمريكا را نشان داد. اين پديده كه 
اثر فلين )Flynn effect( نام دارد، برای جامعه علمی 
سردرگم كننده بوده به ويژه اين كه مسيرهای تغييرات 
افزايش نمره  بهره هوشی طی زمان و دلايل احتمالی 

هوشی مورد بحث است.
اثر فلين، نامی است كه به افزايش قابل توجه و مداوم 
جهان  مناطق  از  بسياری  در  هوش  آزمون  امتيازات 
ابتدا  در  هوشی  ضريب  آزمون های  كه  زمانی  داده اند. 
استانداردسازی  آزمون دهندگان  از  نمونه ای  وسيله  به 
می شوند، برحسب قرارداد، ميانگين نتايج را برابر 100 و 
انحراف معيار آن ها را برابر 15 امتياز ضريب هوشی در 

نظر می گيرند. زمانی كه آزمون های ضريب هوشی مورد 
تجديدنظر قرار می گيرند، آن ها با استفاده از نمونه ای جديد 
استانداردسازی می شوند كه معمولا  آزمون دهندگان  از 

نسبت به نمونه قبلی در زمان اخيرتری به دنيا آمده اند.
و  داده ها  مجموعه  از  استفاده  با  جديد،  پژوهش  در 
تفاوت ها در قدرت يافته های بدست آمده در بازه زمانی 
و همچنين در نواحی دارای بهره هوشی مختلف، امكان 

ارزيابی عوامل بالقوه اثر فلين فراهم شد.
در  و  بهداشت  تغذيه خوب،  از  عبارت اند  عوامل  اين 
دسترس پذيری خدمات بهداشتی و همچنين تحصيل 

بهتر است. 
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کوتاه قدی، بیماری است؟ 
يك فوق تخصص اختلالات متابوليك، گفت: ترشح هورمونی از غده هيپوفيز، 
هنگام شروع بلوغ به سرعت افزايش می يابد كه نتيجه آن رشد قابل توجه 
در اين سنين است، اما با ترشح هورمون های جنسی صفحات استخوانی بسته 

شده و كم كم رشد قدی متوقف می شود. 
عبدالله ديدبان اظهار كرد: اگر اين افزايش هورمون صورت نگيرد، كودک كوتاه قد 
باقی می ماند كه البته اين كوتاه قدی با تشخيص به موقع پزشك وهورمون تراپی قابل 

درمان است. 
وی افزود: كمبود هورمون رشد، تنها بر اساس آزمايش های هورمونی مشخص نمی شود 
و حتما سرعت رشد در دوران كودكی نيز بايد بررسی شود؛ يعنی اگر در دوران كودكی، 
سرعت رشد قدی خوب بود، بر اساس يك آزمايش هورمونی نمی توان كمبود هورمون 
رشد را تشخيص داد و درمان را شروع كرد، بلكه علت بايد معلوم شود و قد كودک به طور 

دقيق بر اساس منحنی های استاندارد رشد سنجيده شود. 
اين فوق تخصص اضافه كرد: يكی از دلايل رشد ناكافی بچه ها می تواند كمبود هورمونی 
باشد و هورمون های مختلفی در روند رشد و تكامل كودكان تاثيرگذارند كه از اين ميان 
می توان هورمون های تيروئيد، غدد فوق كليوی و هورمون های مختلف غده هيپوفيز نظير 

هورمون رشد را نام برد. 
وی افزود: در مورد هورمون رشد آزمايش های خاصی وجود دارد؛ اگر كودكی كوتاه قد 
است، می توان ابتدا اين آزمايش ها را انجام داد تا مطمئن شد كه كودک از نظر هورمون 
رشد مشكل دارد يا خير و اگر دچار كمبود اين هورمون باشد، مسلما جايگزين كردن و 
تجويز هورمون رشد كارعاقلانه ای است، اما در غير اين صورت به نظر نمی رسد كه تجويز 

اين هورمون  كمك خاصی به كودک كند. 
ديدبان خاطرنشان كرد: هورمون رشد از غده هيپوفيز كه در كف مغز قرار دارد، ترشح 
می شود. ترشح اين هورمون از غده هيپوفيز تحت تاثير عوامل هورمونی كه از غده 
هيپوتالاموس ترشح می شوند، تنظيم می شود. هورمون رشد از ابتدای تولد نقش بسيار 
مهمی در زندگی انسان دارد. اثر آن در كودكان عمدتا روی رشد قد است و كمبود آن 

يكی از علل مهم و قابل درمان كوتاهی قد به شمار می رود. 
به گفته وی، اين هورمون در بزرگسالان هم ترشح می شود، اما بعد ازبلوغ، ترشح آن 
كاهش  می يابد. از طرفی چون در بزرگسالان صفحه های رشد استخوانی بسته  شده  است، 
نقشی در افزايش قد ندارد، اما اگر اين هورمون پس از بلوغ زيادتر از معمول ترشح شود، 

باعث حجيم شدن استخوان ها بدون افزايش طول آن ها خواهد شد. 
اين پزشك ادامه داد: هورمون رشد در سطوح فيزيولوژی و طبيعی بدن بزرگسالان 
تاثيرات ديگری دارد. به عنوان مثال كمبود هورمون رشد می تواند باعث كاهش انرژی، 
خستگی پذيری، افسردگی، كاهش توده عضلانی بدن، افزايش توده چربی بدن و پوكی 
استخوان شود. بنابراين امروزه كمبود هورمون رشد را در سنين بزرگسالی نيز مورد توجه 
قرار می دهند و چنانچه ثابت شود در يك فرد بزرگسال كمبود هورمون رشد وجود دارد، 

بايد حتما درمان شود. 
ديدبان اظهار كرد: پس از ارزيابی رشد قدی و رسم در منحنی، اگر رشد قدی در مقايسه 
با منحنی رشد زير صدک سه باشد نشان دهنده كودک كوتاه قد است كه بررسی بيماری 

زمينه ای و بيماری های اندوكرين ضروری خواهد بود. 
وی گفت: اگر بالای صدک سه باشد ولی طبق منحنی رشد پيش نرود اين كودک 
دچاراختلال رشد است. در اينصورت بايد كودک از نظر بيماری های عمومی از جمله 

سوء تغذيه بررسی شود. 
اين فوق تخصص ادامه داد: حال اگر بالای صدک سه باشد و موازی با منحنی رشد پيش 
 رود، اين كودک طبيعی است و شامل موارد كوتاه قدی سرشتی و كوتاه قدی ژنتيكی 

خواهد بود كه نيازمند بررسی بالينی و آزمايشگاهی است. 



اجتماعی ۶

مامان اولی های بی تجربه بخوانند!    
همه می دانند كه يك نوزاد آنقدر وقت مادرش را می گيرد كه گاهی حتی حمام 

رفتن تبديل به يك آرزو می شود.
 بسياری از مادر ها با به دنيا آمدن اولين فرزندشان، تصميم می گيرند همه كارهای كودكشان 
را به تنهايی و به بهترين نحو ممكن انجام دهند. اگر شما جزو اين دسته از مادران هستيد، 
بايد بدانيد درست است كه به تازگی حس شيرين مادر شدن را تجربه كرده ايد و   نهايت 
تلاشتان را می كنيد تا چيزی كم و كسر نباشد و می خواهيد به تمام ايده آل  هايتان در تربيت 
كودک دست پيدا كنيد، اما نمی شود همه كار ها را به ايده آل ترين حالت ممكن و بدون 
كمك ديگران انجام داد.  معمولا همه مامان اولی ها در بزرگ كردن بچه اول دچار اشتباهاتی 
می شوند، در اين مطلب به چند مورد از رايج ترين آن ها اشاره می شود، پس اشتباهات خود 
را بپذيريد و آن ها را رفع كنيد.   عدم توجه به سلامت خود: بله درست است. شما مادر 
شده ايد. حالا نوزاد كوچك و معصومی داريد كه بايد مراقبش باشيد. ولی خود شما چه؟ شما 
اخيرا يكی از مهم ترين و البته دشوارترين وقايع زندگی خود را پشت سر گذاشته ايد. زايمان 
به هيچ عنوانكار راحتی نيست و مسلما بدن شما را تحت تاثير قرار داده است. شما مسلما به 
استراحت بيشتر، آب زياد و غذاهای مغذی )و پرفيبر( نيازمنديد. پس همه وقت خود را صرف 
نوزاد نكنيد و به سلامت خودتان هم اهميت بدهيد. فراموش نكنيد كه اگر شما سالم نباشيد 
نخواهيد توانست از نوزادتان مراقبت كنيد.   اجازه نمی دهيد فرزندتان گريه كند: به 
محض اينكه فرزندتان لب و لوچه اش را آويزان می كند، سراسيمه به سمتش می دويد و هزار 
فكر و خيال به سرتان می زند. فكرهايی مانند »آيا گرسنه است؟ آيا آب می خواهد؟ سردش 
شده است؟ دل درد دارد؟ آيا خوابش می آيد؟ و...« موفقيت با ذكر اولين اشتباه مامان اولی ها 
می نويسد: درست است كه نبايد اجازه بدهيد بچه از فرط گريه كبود شود اما لازم نيست كه 
برای هر گريه يا نق زدنی خودتان را آشفته كنيد. با اين وسواس های فكری به سلامت روحی 

خود و كودكتان آسيب می زنيد و خودتان را بيش از حد خسته می كنيد.  
كمك نگرفتن از ديگران در مورد شيردهی:  مطالعات نشان می دهد تنها يك سوم 
مادران جوان دوره ش��يردهی را تا موعد مناسب ادامه می دهند و دوسوم آنها در ميانه راه 
ش��ير دادن را متوقف می كنند. دليل اين امر آن اس��ت كه شيردهی از آنچه بعضی تصور 
می كنند سخت تر است. اگر با مشكلی مواجه هستيد از يك مشاور، پرستار بچه يا حتی 
از يك دوست يا فاميل باتجربه كمك بگيريد. دليلی ندارد همه چيز را بدانيد و نيازی به 
كمك نداش��ته باش��يد.   بچه را بغلی بار می آوريد: بعضی مادر ها مدام بچه شان را بغل 
می گيرند و لحظه ای او را زمين نمی گذارند. چنين مادرهايی كودكشان را به شدت به خود 
وابسته می كنند. مادر ها بايد بدانند كه با اين رفتارشان، نمی توانند فرزندشان را لحظه ای تنها 
بگذارند تا به كار هايشان مانند پخت غذا و... برسند.   اجازه نمی دهيد ديگران مراقب 
فرزندتان باشند: كمك خواستن از ديگران خجالت ندارد. اينكه خودتان همه كار هايتان را 
يك تنه انجام دهيد، افتخار زيادی ندارد چون فرزندتان را از تماس و ارتباط با ديگران دور 
نگه می داريد و ممكن است، منزوی بار بيايد. چنين فرزندانی در آينده نمی توانند به راحتی 
تغييرات و شرايط جديد را تحمل كنند و مردم گريز می شوند. از اين گذشته، شما هم به 
استراحت نياز داريد. شما در برهه ای از زندگی خود هستيد كه حتی وقتی برای آرايشگاه 
رفتن نداريد، ممكن اس��ت دچار كم خوابی شويد و فشار كار شما را پژمرده كند.وظايف 
مادری سنگين است پس در حد نياز از ديگران مانند مادرتان كمك بگيريد.  استرس در 
مورد چيزهای كوچك: "آيا نوزادم به اندازه كافی شير می خورد؟"، "چقدر شير خشك 
كافی است؟"، " چرا بيدار است؟"، "چرا خواب است" و بسياری سوالات ديگر كه در ذهن 
يك مادر جوان به وجود می آيند و گاهی ذهن او را بيش از اندازه مشغول می كنند. در واقع 
مادری كه دچار نگرانی وسواس گونه باشد، بيشتر از آنكه دغدغه سلامت و امينت نوزادش 
را داشته باشد خود را ديوانه خواهد كرد. اين گونه نگرانی ها بيشتر در ميان مادران بی تجربه 
رايج است و مادرانی كه بيشتر از يك فرزند دارند كمتر دچار آن می شوند )شايد هم وقتی 

برای نگرانی در مورد اين مسائل را ندارند!(.
  كودكتان را حتما در تخت می خوابانيد: نبايد بچه را به اين كار عادت بدهيد. به طور 
مثال، زمانی كه بچه روی زمين خوابيده است و شما می خواهيد او را به تختش ببريد، ممكن 
است بچه بيدار شود و خواب از سرش بپرد و نگذارد شما هم بخوابيد. بی خوابی های مكرر 
به سلامتيتان آسيب جدی می زند؛ بنابراين اگر فرزندتان شب ها بيدار نمی شود، لازم نيست 
او را به بهانه تعويض پوش��ك يا شير دادن بيدار كنيد.   برای كودكتان هزاران اسباب 
بازی می خريد درست است كه اسباب بازی های كودكان زيبا هستند و شما دوست داريد 
كودكتان كمبودی نداش��ته باشد اما آيا نيازی به خريد تعداد زيادی اسباب بازی هست؟ 
توجه داشته باشيد كه معمولا بچه ها فقط به يك اسباب بازی علاقه نشان می دهند و بقيه 
را   رها می كنند. همچنين به نظر می رسد كه نبايد تلفن همراه تان را دست كودكتان بدهيد 
چون امواج موبايل برای س��لامتی بچه ها خوب نيست.  كتاب های مراقبت از كودكان 
از دس�تتان نمی افتد: در دوره بارداری چندين كتاب مراقبت از كودک مطالعه كرده ايد 
ت��ا خودت��ان را آماده تربيت كودكتان كنيد و اكنون هر اتفاقی كه می افتد، فورا به س��راغ 
كتاب  هايتان می رويد اما در كتاب برای حل مشكلتان راه حلی پيدا نمی كنيد. توجه كنيد 
كه وس��واس بيش از حد در تربيت كودک به س��لامت روانی خودتان و كودكتان آسيب 
می زند. هرچند مطالعه كتاب مفيد و ضروری به نظر می رسد اما بهتر است گاهی به تجربه 
و احساسات مادريتان اعتماد كنيد. از خواب كودک برای استراحت استفاده نمی كنيد: 
بعضی از مادر ها تصور می كنند برای اينكه مادر خوبی باش��ند، بايد ش��ب و روز بالای سر 
فرزند خود باش��ند تا نيازهای او را برطرف كنند و توجه ندارند كه خودشان هم به خواب 
و استراحت نياز دارند.  زمانی كه كودک می خوابد، بهترين فرصت برای استراحت و انجام 
كارهای شخصی است. البته بهتر است كودک در معرض ديد شما باشد تا به محض بيدار 
شدن، به سراغش برويد.   می خواهيد از فرزندتان اينشتين بسازيد: از   همان نوزادی 
به دنبال كشف استعداد ها و توانايی های فرزندتان هستيد. مدام امتحانش می كنيد. برايش 
بازی های فكری می خريد، كتاب می خوانيد و با چندين زبان زنده دنيا با اوصحبت می كنيد. 
انتظار داريد از 2 سالگی كلمات را بخواند و او را در چند كلاس ورزشی مختلف ثبت نام 
می كنيد. شما نبايد ذهن بچه را با ميل نابغه پروری افراطی خود خسته كنيد؛ زيرا در صورت 
تلاش شما و نرسيدن به نتيجه امكان دارد سرخورده و نااميد شويد. البته با رعايت تعادل، 
تلاشتان را برای افزايش خلاقيت او به كار بگيريد.  كودكتان را با بچه های ديگر مقايسه 
می كنيد: مدام فرزندتان را با بچه های ديگران مقايسه می كنيد تا مطمئن شويد او از بقيه 
باهوش تر است يا كند ذهن تر. حتی با مادرهای ديگر در اين خصوص صحبت می كنيد و 
درباره توانايی ها يا ضعف های بچه های ديگران پرس و جو می كنيد. هميشه از رفتارهای 
ديگران الگوبرداری می كنيد. به هر دری می زنيد تا مبادا فرزندتان مرتكب اشتباهی شود. لطفا 
خونسردی خود را حفظ كنيد و بدانيد كه فرزند شما امكانات و استعدادهای خاص خودش 
را دارد و مقايس��ه كردن او با ديگران هيچ فايده ای ندارد.  خود و همسرتان را فراموش 
می كنيد: همه می دانند كه يك نوزاد آنقدر وقت مادرش را می گيرد كه گاهی حتی حمام 
رفتن تبديل به يك آرزو می ش��ود.  قبول، ولی اگر در خانه بمانيد احساس انزوا، تنهايی، 
خستگی و غمتان بيشتر خواهد شد. از سوی ديگر ، وقتی نوزادی وارد خانواده ای می شود، 
بعضی از خانم ها علاوه بر خودشان، همسرشان را هم فراموش می كنند و تمام وقت و انرژی 
خود را صرف نوزاد می كنند. بعضی از مادر ها به خاطر رسيدگی بهتر به بچه، بی خيال گردش 
و تفريح می شوند. البته درست است كه ورود نوزاد به زندگی زوج های جوان، ريتم زندگی 
آن ها را تغيير می دهد اما لازم نيست توجه به همسر و رسيدگی به خود و كارهای شخصيتان 

را تعطيل كنيد. خلاصه كمی هم به فكر خودتان باشيد تا خيلی زود خسته نشويد.

هشدار های 
انتظا می

مهارت، احتياط و گذشت ؛
 سه ويژگی خوب

 برای راننده ی خوب

چند راهکار ساده 
برای مدیریت مصرف برق در فصل گرما 

طبق اعلام شركت مديريت توليد، انتقال و توزيع نيروی برق ايران )توانير(، با 
وجود كاهش نسبی مصرف، باز هم رقم مصرف در روز 17 خرداد هنوز با ارقام 
سال گذشته تفاوت فاحشی دارد، به طوری كه در حدود 4 هزار مگاوات با روز 

مشابه سال گذشته فاصله مصرفی وجود مشاهده می شود.
بر اساس اين آمارها، روز گذشته نيز مصرف صنايع از 3 هزار و 330 مگاوات فراتر نرفت، 
اما يافتن اين پاسخی برای اين پرسش كه چرا بازهم مصرف پيك نسبت به روز مشابه 
سال گذشته تا اين حد تفاوت دارد، در ديگر بخش ها جستجو كرد. در همين خصوص 
كارشناس مديريت مصرف شركت توانير می گويد: باری كه در لحظه پيك به دليل ورود 
ناگهانی وسايل سرمايشی به مدار مصرف به شبكه وارد می شود، بسيار شديد است. سودابه 
پاک نژاد با بيان اين كه سال از 8 هزار و 760 ساعت تشكيل می شود تصريح كرد:مشتركان 
تنها 200 ساعت را به درستی مصرف كنند تا از هرگونه محدوديت در ارائه خدمات به آنها 
جلوگيری شود. وی در ادامه به بيان راهكارهای ساده و بی هزينه ای برای كاهش مصرف 
برق به ويژه در ساعت های پيك پرداخت و خاطرنشان ساخت: مشتركان بخش خانگی 
می توانند به ويژه در حدفاصل ساعت های 11 صبح تا 4 بعد از ظهر و 6 عصر تا 23 شب، 
با استفاده درست از وسايل برقی، مصرف برق را مديريت كنند. وی ادامه داد: در هنگام 
ظهر و حدود ساعت های 13 تا 14 كه هوا به شدت گرم می شود، ناگهان بار سرمايشی 
اوج می گيرد كه مشتركان در اين ساعت ها می توانند تنها كولر خود را روشن نگه دارند و 
استفاده از ساير وسايل برقی مانند سشوار، رايانه، جاروبرقی، اتو، خوراک پزها، مايكروويو، 
ساندويچ س��از، توستر و... را به ساير ساعت های شبانه روز كه هوا خنك تر است منتقل 
كنند. اين كارشناس مديريت مصرف گفت: ادامه اين روند مصرف ممكن است باعث شود 
تعدادی از هموطنان در روزهای گرم كنونی از خنكای وسايل سرمايشی محروم شوند. به 
گفته پاک نژاد ساير بخش های مصرفی مانند ادارات نيز بايد در اين ساعت ها بهينه سازی 
مصرف را در دستور كار خود قرار دهند. به گفته وی خاموش كردن وسايل برقی اضافی 
مانند پرينترها، اسكنرها، روشنايی های اضافی و گذاشتن كولر روی درجه كند در چند 

ساعت محدود پيك، باعث می شود، مصرف برق كاهش يابد.

با رعایت این نکات، آسان تر کار پیدا کنید! 
انجام مصاحبه بعد از ارس�ال رزومه برای ش�ركتی كه می خواهيد در آن كار 
كنيد، فرآيندی بس�يار پيچيده است. ممكن اس�ت همه كار را درست انجام 
دهيد و همه ی نكات مهم را رعايت كنيد اما به هيچ نتيجه ای نرسيد يا اين كه 
در اثر آشنايی با يكی از افراد مهم شاغل در شركت حتی بدون ارسال رسمی 
درخواست استخدام و ثبت رزومه به راحتی استخدام شويد!  خلاصه اين كه اين 
روند بسيار غيرقابل پيش بينی است اما در عين حال راه هايی نيز وجود دارد كه 

كمكتان می كند شانستان را برای جلب نظر افراد مسئول بالا ببريد:
خوشمان بيايد يا نه، آشنا داشتن مهم است! بهتر است از خواب و خيال بيرون بياييم 
و قبول كنيم كه پارتی داش��تن )لااقل تا حدی( در زمينه ی كاريابی مهم است. مسلماً 
همه ی افراد مسئول مصاحبه و استخدام به دنبال كسانی هستند كه می توانند كار مورد 
نظر را به خوبی انجام دهند، مشكل اينجاست كه خيلی ها می توانند كار را انجام دهند 
اما اگر مثلاً معاون مدير فروش رزومه ی شما را شخصاً تحويل بخش مسئول مصاحبه و 
استخدام دهد، تاثير چشمگيری بر شانستان خواهد داشت.   رزومه تان را مرتب كنيد! نظم 
و ترتيب رزومه می تواند به اندازه ی محتوای آن اهميت داشته باشد؛ اگر فرد مسئول نتواند 
به آسانی و سريعاً رزومه تان را بررسی كند و تمام نكات مهم آن و توانايی هايتان را متوجه 
شود شانستان برای گرفتن وقت مصاحبه بسيار كاهش می يابد؛ رزومه تان را بخش بندی و 
مرتب كرده و بر نكاتی كه برايتان مهم است تمركز كنيد.   دقت كنيد اطلاعات مهم جا 
نيفتند! يكی از عواملی كه می تواند تاثير چشمگيری بر شانستان داشته باشد، نكاتی است 
كه به نظرتان بی اهميت آمده و در نتيجه آن ها را از رزومه تان حذف كرده ايد. اطلاعاتی 
مانند شغل ها و شركت های قبلی كه به نظرتان ربط چندانی به شركت فعلی ندارند و 
معدل آخرين مدرک تحصيلی در صورتی كه تازه فارغ التحصيل شده ايد، می توانند اهميت 
بسياری داشته باشند. اثر منفی وجود جای خالی يا فاصله ی زياد ميان شغل های مختلف 
می تواند بسيار بيشتر از نكاتی باشد كه به نظر خودتان با درخواست كنونی مرتبط نيستند.

مناسب سازی فضای عمومی حقی برای زندگی معلولین

گزارش/ زهره زمانیان

 مانند هر روز برای رفتن به محل کارم در خیابان مشغول 
راه رفتن بودم که متوجه خانم جوان معلولی شدم که به 
که  کمی  بود  خود  ویلچر  دادن  حرکت  مشغول  سختی 
به سمت جلو حرکت کرد به یک جوی باریکی رسید و 
هنگامی که به این مانع رسید با نگاهی از من خواست که به 

او در عبور از این جوی آب کمک کنم. 
بهسمتآنرفتموبهسختیازآنمسیرگذشتیمنگاهیبه
دستانشانداختمومتوجهشدمکهاوتوانادامهمسیرراندارد
وتاجلویدربمنزلشانکهسهکوچهبالاتربوداوراکمک
کردم.اوخودشرازهرانیکدلمعرفیکردودرطولمسیراز
نبودفضایمناسبشهریوهمازنبودوسیلهنقلیهعمومیکه
معلولینبتوانندازآناستفادهکنندگفت.بسیارگلهمندازاینبود
کهیکآموزشگاهزباننیستکهبتوانددرآنبهیکیازعلایقو

استعدادهایشجامهعملبپوشاند.
فردایآنروزبهسراغقائممقاممعاونشهرسازیومعماری
شهرداریقمرفتموازاودرموردمناسبنبودنفضایشهری

جویاشدم.
علیرضاخاکیاظهارداشت:قانونجامعحمایتازمعلولین
سال83تصویبشدکهیکیازبندهایآنمناسبسازیفضای
شهریاستاماتاکنونکاریبرایمعلولینانجامنشدهاستکه
چشمگیرباشدوبهکارمعلولینبیایید،11سالازتصویباین
قانونمیگذرداماظاهراهیچضمانتیبرایاجرایتماموکمالاین

قانونوجودنداشتهاست.
ویبااشارهبهاینقانونگفت:شهرداریتمامتوانخودرادر
راستایمناسبسازیفضایشهریبهکارمیگیردودرتلاش
استکهموانعراازسرراهمعلولینبرداردوکمکبهبهبودشرایط

زندگیاینعزیزانکند.
آنهاییکه ویژه به اداری بیانکرد:ساختمانهای خاکی
مراجعهعمومیدارند،همچنینساختمانهایخصوصیکهتعداد
زیادیبهرهبرداردارندنیزدردستورکارقرارگرفتهاستودر
تلاشهستیمدسترسیبهاینمکانهارابرایمعلولینآسان

کنیم.
قائممقاممعاونشهرسازیومعماریشهرداریقم،باگذر
ازیکخیابانپرترددشهرمانند19دیخواهیمدیدتعداد
بانکهاییکهبرایمعلولینمناسبسازیشدهبسیارکماست،
باوجوداینکهاغلببانکهاامکانآنراداشتهاندکهبالابرویا
رمپایجادکنندولیاینکارصورتنگرفتهاستویااگراحداث
شدهاستبههیچعنواناستانداردهایلازمبهکارگرفتهنشده
استوعملااینرمپهابرایمعلولینقابلاستفادهنیستبه
طورمثالیکیازبیتوجهیهادرساختاینرمپهاشیببسیار

تندآنهاست.
خاکیافزود:درنقشههایجدیدکهقراراستبهبسیاریاز
ساختمانهایاداریوتجاریمتقاضیپروانهساختوسازداده
شودفضایمناسببرایترددمعلولینلحاظمیشودومالکاناین
اماکنبایدنصببالابرویااحداثرمپرادردستورکارقراردهند.
ویگفت:شهرداریبرایمناسبسازیفضایشهریازخود

معلولیننیزکمکمیگیردودرهمینراستامسئولانجمن
ضایعاتنخاعیاستانکهخودیکیازمعلولیناستاناستبهاین

تیممناسبسازیشهریکمکمیکند.
یکی قم شهرداری معماری و شهرسازی معاون مقام قائم
دیگرازبرنامههایشهرداریرابرایمعلولانایجادایستگاههایی
دانستکهمعلولینبتوانندخودرابهآنهابرسانندوازوسیلهنقلیه
عمومیاستفادهکنندکهآنکارهمباخریداتوبوسهایهمسطح

ایستگاههاانجاممیشود.
ویافزود:محوریتاصلیکارماخیابانهایمنتهیبهحرممطهر
استودرحالحاضرمشغولخریداریاملاکومناسبسازیاین
خیابانهاهستیم.اینمسئولاظهارداشت:نبودارتباطپیوستهدر
مناسبسازیفضایشهریموجبشدهاستکهبرخیازمعلولین
نتوانندبهتنهاییازخانههایشانخارجشوندواینموجبپایین
آمدنروحیهمعلولینشدهاستوآمارافسردگیرادربیناین

قشرازجامعهافزایشدادهاست.
مسئولانجمنضایعاتنخاعیاستانقمنیزگفت:برخیاز
معلولیندراستانزندگیمیکنندکهبهدلیلنبودشرایطمناسب
برایخروجآنهاازمنزلبهمدتزماندوتاسهسالاستکه
نتوانستهاندبهحرمحضرتمعصومه)س(ویامسجدمقدس

جمکرانبروند.
مجیدشکوریافزود:برخیازمعلولانتنهاهستندوکسی
رابرایهمراهیندارندوبرخیازآنهاحتیفضایجلویدرب
منازلشاننیزمناسبسازینشدهاستوباخروجآنهاازمنزلچرخ

ویلچرشانبهدرونجویویاچالهمیافتد.

ویافزود:خیابانهاومعابربهگونهایطراحینشدهاستکه
یکفردنابینابهتنهاییبتواندباکمکعصابرایکارهایروزانهاز
خانهخارجشودچونمدامترسداردبهموانعیبرخوردکندکه

درسطحشهروجودداردوتعدادآنکمنیست.
شکوریگفت:باتوجهبهاینکهاداراتیمانندمسکنوشهرسازی
ومیراثفرهنگیدرمناسبسازیدخالتدارنداماشهرداریها
مجریاناصلیمناسبسازیفضایشهریهستندچونآنهاهم
معابرواماکنعمومیرامیسازندوهمبهساختوسازهامجوز
میدهندوایننشانمیدهدسهمبیشتریازاینکاربرعهده
شهرداریاستونوکپیکانجامعهمعلولینبیشتربهسمتاین

نهادنشانهرفتهاست.
مدیرعاملسازمانزیباسازیشهرداریقمدراینخصوصگفت:
درحالحاضر30درصدازخیابانهایشهرتوسطشهرداری

آمادهسازیشدهاستواینکارهمچنانادامهخواهدداشت.
اسماعیلفتحیافزود:چندپارکوبوستانبرایمعلولان
آمادهسازیشدهاستکهبوستانمهدیوبوستانفدکازآن
جملههستندکهجانبازانومعلولینمیتوانندازفضایبدونمانع

اینبوستانهابرایارتقاءسطحروحیخوشاناستفادهکنند.
ویگفت:هستندبرخیازمعلولینکهتوانخریدوسیلهنقلیه
مناسبوضعیتجسمانیشانراندارندوبهدلیلمناسبنبودن
فضایشهرینمیتوانندازاتوبوسهاویاوسایلنقلیهعمومی

استفادهکنند.
محمدعلینجفییکیازمعلولینساکندرمنطقهپردیسان
گفت:درایامماهمبارکرمضانومحرمبههیچعنواننمیتوانم
بهمسجدمحلبرومحتیپیادهروهاهمبرایترددمامعلولین

آمادهسازینشدهاست.
ویافزود:همسرمنمیتواندبهدلیلنامناسببودنمسیرهامرا
بهمسجدببردجایبسیگلایهوجودداردکهحتیاستفادهاز
درمانگاهمحلنیزامکانپذیرنیستبهدلیلاینکهدرمانگاههم

مناسبسازینشدهاست.
هنگامیکهبرایکارروزانهازمنزلخارجمیشویموتازمانی
کهبازمیگردیماگردقتکنیمشایدیکنفرمعلولهمدرسطح
شهرنبینیموآنهمبهدلیلوجودخطراتیاستکهمعلولینرا

تهدیدمیکند.
قائممقاممعاونامورزیربناییشهرداریقمنیزگفت:مابرخیاز
پیادهروهارابرایترددمعلولینمناسبسازیکردهایمامامتاسفانه
پارکینگ عنوان به مانع بدون پیادهروهای این از افراد برخی
استفادهکردهاندویاموتورسیکلتهابرایعبورومرورخوداز

آنبهرهمیبرند.
امر در را ما داریم درخواست رسانهها تمام از گفت: وی 
فرهنگسازیکهدومیناصلدرقانونمناسبسازیاستیاری
کنندتاتماماقشارجامعهبتوانندازفضایشهریبهیکاندازهبهره
ببرندودوستانمعلولنیزمیتوانندباسامانه137باشهرداری

استانقمدرارتباطباشند.
اگرچشمهایمانرابیشتربازکردهوبهدرستینگاهکنیمبه
دیگرکسانیکهدراینجامعهحقحیاتدارندولیبهنوعیدچار
معلولیتشدهانداهمیتبیشتریمیدهیموبرایآناننیزفضای

جامعهراآمادهمیکنیمتاازحقمسلمخویشاستفادهکنند.

 7 مانع جدی موفقیت چیست؟
وقتی كه در جاده سفر می كنيد، خوب است كه موانع 
راه را بشناسيد! نمی خواهيد تصادف كنيد و بسوزيد، 
مگر نه؟ همين امر در مورد سفر ما به سوی موفقيت هم 
صدق می كند. بايد از چيزهايی كه ما را از هدف مان دور 
می كند آگاه باشيم. رايج ترين موارد كدامند؟ در اينجا 

ذكر می كنيم:
 1- ترس

ترس يكی از بدترين دشمنان موفقيت است. وقتی كه ترس 
ريشه های حساس خود را اطراف شما می پيچد و شما را به 
اسارت خود درمی آورد، هرگز قادر نخواهيد بود كه به روياهای 
خود تحقق ببخشيد. ما بايد با ترس خود روبرو شويم. ببينيم 
كه به چه دليلی وجوددارند، آنهار ا به گوشه ای پرتاب كنيم و 

روياهای خود را با اشتياقی شكست ناپذير دنبال كنيم.
به  رسيدن  منظور  به  نهادن  پيش  قدم  و  ترس  بر  غلبه 
سرزمين های تازه و نظرات جديد همان چيزی است كه موفقيت 
را ممكن می سازد. امروز از چه چيزی می ترسيد؟ بر كدام ترس 
بايد غلبه كنيد تا بتوانيد رويای تان را تحقق ببخشيد؟ وقتی آن 
را شناختيد، دست به كاری بزنيد كه به شدت با ترس تان تضاد 
دارد. اين كار با برداشتن اولين قدم در مسير درست، مواجهه و 

غلبه بر ترس را به همراه دارد.
2- رخوت و بی علاقگی

بی پرده بگويم، آنچه كه بسياری از افراد را از موفقيت بازمی دارد، 
عدم داشتن انرژی و انجام كاری است كه باعث حركت به سطح 
بعدی می شود. آنها به نقطه ای می رسند كه احساس راحتی 
می كنند و سپس خود را برای چرتی به درازای تمام عمر آماده 
می كنند! بی حال و بی علاقه نباشيد؛ ادامه دهيد! خود را مجبور 

كنيد كه از چرت درآييد و حركت كنيد.
 3- نداشتن پشتكار

اغلب اوقات مسابقه با شكست روبرو می شود زيرا مسابقه تمام 
نشده است. موفقيت در تيزترين كنج يا شيبدارترين تپه است. 
پشتكار داشته باشيد. ادامه دهيد. يك تپه ديگر. يك كنج ديگر!

در صنف املاک می گويند سه نكته مهم وجود دارد: »موقعيت، 
موقعيت، موقعيت«. در موفقيت، آن سه نكته مهم عبارتند از: 

»پشتكار، پشتكار، پشتكار«.

4- بدبينی
نكته اينجاست كه می توانيد به هر چه كه باور داريد برسيد. از 
خود بپرسيد كه چه نوع افكاری را با خود حمل می كنيد. آيا 
خوشبين هستيد يا بدبين؟ اگر باور نداريد كه می توانيد برسيد، 

پس نخواهيد توانست.
بدبينی تان هر لحظه شما را پيش می برد. درخواهيد يافت 
كه ناخودآگاه خود را تخريب می كنيد. خوشبينی را در خود 
پرورش دهيد. به دنبال راه هايی باشيد تا باور كنيد كه می توانيد 

به موفقيت برسيد.
5- قبول نكردن مسئوليت

من ياور پليس ناحيه هستم و چند روز قبل با يك افسر پليس 
همراهی كردم تا دو زندانی را به دادگاه ببرد. هر چه می گذشت، 
زندانيان بهانه هايی می آوردند كه آنچه را كه قاضی برايش حكم 

صادر كرده، انجام نداده اند.
پس از برگرداندن زندانيان به زندان، به افسر پليس گفتم كه 
افراد ناموفق و زندانيان، هر دو عادت های بد يكسانی دارند. آنها 
مسئوليت زندگی خود را نمی پذيرند. خط آخر اين است كه: 

شما مسئول هستيد، چه انتخاب كنيد كه به آن اعتراف كنيد 
يا آن را بپذيريد يا نه اما وقتی آن را می پذيريد )و اين زمانی 
است كه قدرتمند می شويد(، در جاده موفقيت گام برمی داريد.

 6- انتخاب افراد نامناسب برای وقت گذرانی
ما را به راحتی تبديل به محصولی از محيط می كند. به همين 
دليل است كه گذراندن وقت با كسانی كه به شما فشار می آورند 
تا به عقب بازنگرديد، اهميت فراوانی دارد. در مورد افرادی كه 
اطراف تان هستند چطور؟ آيا افرادی با صلاحيت هستند كه 
مشوق تان هستند و در راه موفقيت به شما قدرت می بخشند؟ 

اگر نه، حركتی به خود بدهيد.
7- نداشتن بينش

افراد موفق هميشه ماه ها و سال های موفقيت خود را پيش از 
اينكه آنها را زندگی كنند، می بينند. آنها توانايی نگاه كردن به 
جلو را دارند و آينده را می بينند و خوب هايی را كه به زندگی 

شان، خانواده شان و كارشان خواهند آمد تصور می كنند.
نداشتن بينش يك مانع بزرگ است. بنشينيد و ديدن آينده را 

تمرين كنيد - و آن را به خوبی بسازيد!

صنعت هتلداری قم گرفتار در پیچ و خم کیفیت و کمیت
گزارش / زهرا اسدی

ظرفيت هتل ها در شهر قم محدود است و خيلی از نيازهای 
ابتدايی مسافران به طور مطلوب برآورده نمی شود و اين مسئله 
بر كاهش زمان اقامت و ماندگاری مسافران تأثير چشمگيری 

دارد.
بدون شك هتلداری را بايد ستون فقرات صنعت پردرآمد گردشگری 
عنوان كنيم. صنعتی كه امروز به بزرگترين صنعت خدماتی در جهان 
تبديل شده است و حتی بخشی از درآمدهای اصلی كشورهای توسعه 
يافته را تأمين می كند. به طور سالانه قريب به يك ميليارد نفر به 
گردشگری خارجی می پردازند كه به نوبه خود باعث گردش مالی بسيار 

قابل توجهی می شود.
در كشور ما نيز هتلداری يكی از بخش های خدماتی نوپا محسوب 
می شود كه با وجود توسعه نسبی با چالش های متعددی همراه است. 
پائين بودن ميزان مسافران خارجی وارد شده به كشورمان و همچنين 
عدم استقبال مردم از خدمات هتلينگ باعث شده تا تنها برخی از 
برندهای مطرح بتوانند در اين فضا فعاليت داشته باشند و اكثر فعالان 
خرده پای اين بخش با چالش های جدی و نوعی تلاش برای بقای 

حيات مواجه هستند.
در استان قم نيز به دليل توريستی بودن اين شهر هتلداری يكی 
از بخش های نسبتاً توسعه يافته است. بر اساس آمار موجود بيش از 
122 مسافرخانه و همچنين بيش از 105 هتل آپارتمان در قم وجود 
دارد كه مجموعا دارای 8 هزار و 500 تخت هستند. سالانه نيز حدود 
20 ميليون مسافر و زائر به شهر قم سفر كرده و قم را به عنوان مقصد 

گردشگری خود انتخاب می كنند.
اما به نظر می رسد اين ميزان تخت با توجه به سيل جمعيتی كه هر 
روزه از نقاط مختلف كشور و همچنين گردشگران خارجی به اين شهر 
سرازير می شود كافی نباشد و همين تعداد مراكز اقامتی هم بعضا از 

سرويس دهی مناسبی برخوردار نيستند.
* نارضايتی مسافران از خدمات اقامتی قم

تقريبا اكثر كارشناسان گردشگری بر اين باورند بسياری از مسافرانی 
كه به قم می آيند از وضعيت خدمات هتل ها ناراضی هستند. اصلی ترين 
دليل اين نارضايتی ها هم بيشتر به خدمات نامطلوب هتل آپارتمان ها 
باز می گردد تا جايی كه اغلب مسافران ترجيح می دهند شب ها را در 
فضای باز بوستان ها مستقر شوند. از سوی ديگر كارتون دست ها هم وارد 
عمل شده اند و در رقابت با هتل ها توانسته اند موفقيت داشته باشند. اين 

سوئيت ها شايد از نظر كيفيت چندان مطلوب نباشند اما از نظر قيمت 
به شدت با هتل آپارتمان ها قابليت رقابت را دارند.

سعيد نژادی از مسافرانی است كه قم را به عنوان مقصد گردشگری 
خود انتخاب كرده است؛ به خبرنگار فارس می گويد: شب گذشته وقتی 
به شهر رسيديم خيلی دنبال يك محل مناسب برای استراحت گشتيم 
اما بعد از سر زدن به چندين هتل و مسافرخانه دست آخر پارک و چادر 
مسافرتی خود را انتخاب كرديم چراكه هتل ها و سوئيت ها يا امكان 
پذيرش نداشتند يا از نظر بهداشتی و امكانات رفاهی مناسب نبودند و از 
همه مهمتر نرخ اجاره آنها خيلی بالاتر از كيفيتی بود كه ارائه می دادند.

وی گفت: وقتی قرار است به جايی بروم كه هم پول زيادی را 
خرج كنم و هم از نظر سرويس دهی كم كاری صورت بگيرد و رعايت 
بهداشت بسيار كم رنگ باشد، ترجيح می دهم در چادر مسافرتی كه 

حداقل مخصوص خودم است، بمانم.
حسن بختياری عضو شورای شهر اسلامی قم نيز در گفت و گو با 
خبرنگار فارس با اشاره به ضعف زيرساخت های گردشگری در استان 
قم گفت: ظرفيت هتل ها در شهر قم محدود است و خيلی از نيازهای 
ابتدايی مسافران به طور مطلوب برآورده نمی شود و اين مسئله بر 

كاهش زمان اقامت و ماندگاری مسافران تأثير چشمگيری دارد.
 وی با اشاره به ضرورت حمايت از سرمايه گذاران برای ساخت 
هتل های مدرن در شهر قم گفت: هم شهرداری و هم سازمان ميراث 
فرهنگی در اين زمينه مسئول هستند و می توانند با تصميم گيری های 

صحيح زيرساخت های گردشگری استان را بهبود بخشند.
بختياری همچنين بر ضرورت بهبود امكانات رفاهی در بوستان های 
قم اشاره كرد و گفت: به هر حال برخی از مسافران ترجيح می دهند 
كه در چادرهای مسافرتی اسكان داشته باشند و شهرداری نيز بايد در 
بوستان ها تسهيلات رفاهی بيشتری فراهم كند تا اين قشر از مسافران 

نيز خاطره ای خوش از حضور در شهر مقدس قم داشته باشند.
* بايسته های توسعه صنعت هتلداری در قم

در ابتدا بايد به اين مسئله توجه داشته باشيم خدمات ارائه شده در 
صنعت هتلداری يك خدمت لوكس به حساب می آيد كه مخاطب آن 
در شرايط فعلی همه مردم ايران نيستند. در چندساله اخير وضعيت 
اقتصادی مردم بر اساس آمار و ارقام رسمی ضعيف تر شده است و 
كاهش پس اندازها باعث شده تا خريد خدمات سفر از سبد خريد 
خانواده ها بيرون بماند. شايد بتوان گفت نخستين راهكار برای بهبود 

اوضاع صنعت هتلداری بهبود وضعيت معيشتی مردم است. امری كه 
تحقق آن در دست فعالان اين حوزه نيست.

اما مؤلفه دوم را بايد بهبود وضعيت زيرساخت های مسافرتی و 
هتلينگ عنوان كرد. امروز هتلداری يك رشته تخصصی در تحصيلات 
تكميلی به حساب می آيد و اين مسئله خود نشان می دهد جلب 
رضايت مشتريان هتل ها نيازمند دانش، فناوری و اطلاع از اقتضائات 
روز است. اما متأسفانه صنعت هتلداری ايران به جز چند برند مطرح 
همچنان در وضعيت سنتی باقی مانده اند و نتوانسته اند در مسير افزايش 

كيفيت خدمات گام بردارند.
از سوی ديگر دولت می تواند در توسعه سرمايه گذاری های بخش 
خصوصی در حوزه گردشگری تسهيلات بهتری فراهم آورد. وقتی 
پای درددل فعالان حوزه گردشگری می نشينيم اغلب آنها از شرايط 
سخت دريافت مجوزهای لازم گلايه می كنند و اذعان دارند اين سخت 
گيری های بيجا مانع از آن می شود كه سرمايه گذاران تمايلی برای 

حمايت از فعالان اين عرصه داشته باشند.
صادق اكبری يكی از فعالان مراكز اقامتی در قم اظهار كرد: در 
اوايل كار برای راه اندازی اين مجموعه سختی های بسيار كشيديم و 
به دليل بودجه اندک نتوانستيم امكانات مورد نظرمان را ايجاد كنيم 
و شايد همان كاستی ها اكنون باعث شده كه گاهی مسافران دلخور 
و ناراحت باشند ولی تمام تلاش خود را برای بهبود اين امكانات انجام 
می دهيم و هميشه از بهترين وسايل مورد نياز برای رفاه ميهمانان 

استفاده می كنيم.
اكبری افزود: در شرايط فعلی برای بهبود وضعيت خدمات دهی 
نيازمند تسهيلات ارزان قيمت از سوی دولت هستيم اما واقعيت اين 
است كه اخذ اين تسهيلات با توجه به سخت گيری های بانك ها واقعا 
امكان ندارد. با وجود اين تفاسير بايد گفت در ابتدايی ترين گام برای 
بهبود وضعيت هتل داری در استان قم كارشناسان بهداشت بايد با دقت 
و تمركزی بيشتر هر روزه در اين اماكن حضور يابند و فعاليت اين مراكز 

را به طور كامل زير نظر قرار دهند.
مسافرانی كه برای يافتن آسودگی و فرار از خستگی های ناشی از 
فعاليت های روزانه تفريح و سفر كردن را انتخاب كرده اند واقعا انتظار 
ندارند كه در هتل ها با مسايلی روبه رو شوند كه خستگی و ناراحتی آنها 
بيشتر از گذشته شود. از سوی ديگر اين انتظار از مسئولان ارشد استان 
قم هست كه نگاه ويژه ای به مساله توسعه زيرساخت های گردشگری 
در استان قم داشته باشند و شرايط برای حضور گسترده تر بخش 

خصوصی در اين حوزه فراهم آورند.
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نکته
تبعيض نمايندگان 
در برخورد با دو وزير

 فانی در شرايط حساسی قرار دارد و برخی مجلسی ها كمر به حذف شدن او از كابينه 
دولت يازدهم بسته اند؛ نمايندگانی كه تا ديروز در مقابل استخدام های بی ضابطه دولت 
قبل سكوت كردند و موضوع را جدی نگرفتند، حالا و در سال پايانی فعاليت مجلس نهم 

استيضاح وزرا را يكی پس از ديگری مطرح می كنند.
به گزارش خبرنگار ايلنا، اين روزها باز هم تب استيضاح وزير آموزش و پرورش بالا گرفته 
است، او يك كارت زرد در كارنامه كاری خود دارد. فروردين ماه امسال بود كه نمايندگان در 
ارتباط با "انتصاب مديران سياسی و ناكارآمد در آموزش و پرورش" از او سوال كردند و چون 
قانع  نشده بودند به او كارت زرد دادند و روز گذشته نيز با ارسال نامه نمايندگان به هيات 
رييسه مجلس برای استيضاح، اعلام وصول آن توسط هيات رييسه را شاهد بوديم. اگرچه 
ابوترابی، نايب رئيس مجلس شورای اسلامی امروز اعلام وصول استيضاح وزير آموزش و 

پرورش كان لم يكن عنوان كرد.
چه مسائلی فانی را به مرز استيضاح كشاند!

در نامه استيضاح، ناتوانی وزير در جلب رضايت و اعتماد جامعه آموزش و پرورش، ناتوانی 
وزير در توجه دولت به امر آموزش و پرورش، ناتوانی وزير در اختصاص منابع مالی جهت 
تامين منابع مالی مدارس، عدم اقدام وزير برای تبديل مدارس كشور به مدارس خودگران، 
عدم تلاش برای افزايش فضای آموزشی با توجه به كمبود سرانه فضای آموزشی بخصوص 
در مناطق محروم، عدم تامين معيشت شاغلان، عدم وجود نقشه راه برای برنامه ريزی 
عملياتی سند تحول عليرغم اعلام وزير در رای اعتماد، ناتوانی وزير در حذف تفاوت حقوق و 

مزايای شاغلان آموزش و پرورش به نسبت ساير ارگان ها مطرح شده است.
اصرار برخی نمايندگان برای استيضاح!

در حالی كه برخی نمايندگان بر استيضاح فانی اصرار دارند، اين سوال به اذهان 
خطور می كند كه پس چرا اين ذوق در دولت قبل و برای حاجی بابايی مطرح نبود! چرا از 
استخدام های بی رويه، بی ضابطه و استخدام نيروهای كم سواد جلوگيری نشد. دغدغه فعلی 

نمايندگان، آن زمان كجا بود؟
البته سه شنبه شب گذشته عبدالوحيد فياضی در گفتگوی ويژه خبری كه به دلايل 
استيضاح وزير آموزش و پرورش مربوط می شد، در واكنش به سياسی بودن استيضاح 
فانی آن هم در سال پايانی فعاليت مجلس نهم، پاسخ جالبی می دهد و آن اينكه آموزش 
و پرورش دستگاه مهم و اثرگذاری است و شايد همين الآن هم نمايندگان ديگری در حال 
پيگيری اعلام وصول استيضاح وزرای ديگری باشند، اما اين اتفاق نيفتاده و اينكه مجلس 
به سراغ آموزش و پرورش رفته و نمايندگان به دنبال اين موضوع بودند دليل بر اهميت 
موضوع بوده است.فياضی رابطه ميان قوه مجريه و مقننه را مهربانانه توصيف و عنوان 
می كند: در فضای مهربانانه  ميان دو قوه شايد استيضاح رويكرد مثبتی نباشد، وليكن يكی 

از كارهای ناگزير است.
وزير آموزش و پرورش: برخی از مربيان قرآنی سواد خواندن قرآن ندارند

    در روزهای اخير خبری از سوی وزير فعلی اعلام شد كه تعجب همه را برانگيخت؛ 
خبر اين بود كه تعدادی از مربيان قرآن كه در دولت قبل استخدام شده اند، حتی قادر به 
خواندن قرآن نيستند؛ حتی اگر يك نفر از مربيان قرآنی هم در اين ميان سواد خواندن 
قرآن نداشته باشند، اين يعنی يك فاجعه برای دستگاهی تحت عنوان "دستگاه تعليم و 
تربيت"است!  وزير آموزش و پرورش همچنين در ديدار با  نمايندگان تشكل های صنفی 
معلمان سراسر كشور می گويد؛ در دولت دهم در مدت 44 ماه، 116 هزار نفر را بدون 
ضابطه و نياز و بعضا براساس روابط  خانوادگی و قومی استخدام كرده اند و همچنين بدون 

نياز واقعی، پيش دبستانی ها و آموزشياران نهضت سوادآموزی استخدام شده اند.
كفاش: مربيان قرآنی بدون در نظرگرفتن مدارج تحصيلی استخدام شدند

در اين ميان اما حميدرضا كفاش معاون پروشی و فرهنگی وزير آموزش و پرورش در 
نشست خبری كه 17 خردادماه و در هفته جاری برگزار شد، در پاسخ به اين پرسش كه 
وزير آموزش و پرورش اعلام كرده از ميان 5 هزار مربی قرآنی استخدام شده در دولت 
گذشته تعدادی حتی قادر به خواندن صحيح قرآن نيستند، عنوان كرد: اين افراد براساس 
دستورالعمل خاص بدون در نظرگرفتن مدارج تحصيلی جذب شدند، اما شرط شد كه به 
قرائت قرآن به صورت حرفه ای تسلط داشته باشند يا حافظ قرآن باشند كه از ميان اين 5 

هزار نفر، تعداد بسياری شرايط لازم را داشتند.
كفاش عنوان می كند كه در ميان 5 هزار مربی قرآنی تعدادی هستند كه در سطح ملی، 
كشوری و استانی مطرح هستند، اما در ميان آنها، افرادی نيز هستند كه نياز به آموزش و 
توانمندسازی دارند و صحبت های وزير آموزش و پرورش در اين خصوص صحيح است. 
البته اين افراد نيروی آموزش و پرورش باقی خواهند ماند، اما برنامه هايی را برای تقويت و 

توانمندسازی آنها در نظر داريم.
اقدام خودسرانه حاجی بابايی در استخدام برخی افراد

درويش پور عضو كميسيون آموزش مجلس در پاسخ به اين سوال كه چرا نمايندگان در 
زمان حاجی بابايی جلوی برخی اقدامات غيركارشناسی و استخدام بی رويه را نگرفتند، گفت: 

مجلس است ديگر؛ قابل پيش بينی نيست!
درويش پور افزود: بيشترين نارضايتی نمايندگان از فانی، به دليل انتصاب های سياسی 
و برخی جهت گيری هاست. در حال حاضر فرصت مناسبی برای استيضاح وزير آموزش و 

پرورش نيست.
عضو كميسيون آموزش مجلس همچنين در واكنش به اينكه برخی از مربيان قرآن 
حتی سواد خواندن قرآن را ندارند، گفت: به هر حال استخدام اين افراد برنامه خودسرانه ای 
بود كه آقای حاجی بابايی انجام داد و يك سری افراد و جريانات خاصی اصرار داشتند كه 

يك سری نيرو به داخل آموزش و پرورش بياورند.
كوچكی نژاد ديگر عضو كميسيون آموزش مجلس درباره اينگونه استخدام ها به خبرنگار 
ايلنا، می گويد: آن زمان هم به آقای حاجی بابايی اخطارهايی در رابطه با استخدام ها 
می داديم، اما موضوع اين است كه حاجی بابايی در استخدام ها مشكل داشته، اما فانی توانايی 

مديريت آموزش و پرورش را ندارد.
واكنش حاجی بابايی: سند دارند، بياورند اثبات كنند

اگر از اين موضوع بگذريم كه پاسخ نمايندگان به نوع استخدام ها در دولت گذشته 
چقدر قانع كننده بود، بهترين پاسخ را می توان از وزير وقت شنيد. حميدرضا حاجی بابايی در 
گفت وگو با خبرنگار ايلنا، در واكنش به اظهارات فانی مبنی بر عدم توانايی برخی از مربيان 
قرآن در خواندن قرآن می گويد: من به استخدام هايم شكی ندارم. اگر كسی سندی دارد، 

بياورد و اثبات كند.
حاجی بابايی همچنين درباره تاكيد دولت فعلی بر استخدام های بی ضابطه و غيرقانونی 
می گويد: من در نامه های مختلف و با سند توضيحات لازم را ارائه كردم و بايد از خودشان 

بپرسيد كه چرا بر اين موضوع تاكيد دارند.
بهشتی: برخی  نمايندگان در بحث استيضاح صادقانه عمل نكردند

از مسئولان فعلی و گذشته و نمايندگان مجلس ميگذريم و به سراغ معترضان فعلی 
آموزش و پرورش می رويم. اعضای كانون صنفی معلمان در چند ماهه اخير هر طور كه 
بود؛ تمام قد از حقوق معلمان دفاع كردند؛ اما حالا كه بحث استيضاح فانی جدی تر شده، 
گويا بوی سياسی كاری شامه آنها را هم پر كرده. به طوری كه محمود بهشتی لنگرودی 
سخنگوی پيشين كانون صنفی معلمان می گويد: معتقدم؛ برخی نمايندگان مجلس در 
بحث استيضاح صادقانه عمل نكردند و در حالی كه در برابر تخلفات متعدد وزير آموزش و 
پرورش دولت دهم ساكت بودند، حال طرح استيضاح وزير آموزش و پرورش دولت يازدهم 

را امضا كرده اند. اميدی نيست با رفتن فانی مجلس به گزينه بهتری رای دهد.
نيك نژاد: همين مجلس در برابر فعاليت های شتابزده حاجی بابايی سكوت كرد

نيك نژاد يكی ديگر از اعضای كانون صنفی اين استيضاح را موجب آشفتگی نظام 
آموزش و پرورش می داند و می گويد: رفتن فانی گره ای از مشكلات اموزش و پرورش باز 

نمی كند. همين مجلس در برابر فعاليت های شتابزده حاجی بابايی سكوت كرد.
عبدی: حركت سياسی در آستانه انتخابات

اسماعيل عبدی رييس كانون صنفی معلمان اين استيضاح را حركت سياسی در آستانه 
انتخابات می داند و می گويد: بسياری از مشكلات جاری آموزش وپرورش مربوط به يكی دو 
سال اخير نيست و از دوره های قبل  وجود داشته و در حال حاضر برجسته شده است كه 

مهمترين آن استخدام های بی حساب و كتاب حاجی بابايی بود.

»مرضيه افخم« سخنگوی وزارت امور خارجه، مذاكرات 
هسته ای برای نگارش متن توافق جامع را » بسيار فشرده« 
توصيف كرد و گفت: بايد اين روند تدريجی را طی كنيم تا 
برای پرانتزها و موضوعات اختلافی باقيمانده راه حل های 
مشخصی يافت و زمينه های حصول يك توافق جامع فراهم 

شود.
 افخم روز چهارشنبه در نشست خبری با خبرنگاران در پاسخ به 
سوالی درباره حمايت رهبران گروه هفت از مذاكرات و توافق ايران و 
1+5 گفت: اينكه كشورهای مختلف از روند مذاكرات و مسيری كه تا 
الان طی شده است حمايت كنند، نكته وي ژه ای نيست. در اين مدت 
بسياری از كشورها از روند مذاكرات و زمينه ها برای حصول يك 

توافق حمايت كرده اند .
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: البته مذاكرات در روزهای 
گذشته در سطح كارشناسان برگزار شده و امروز هم معاونان وزير 

امور خارجه به مذاكره كنندگان ملحق خواهند شد.
همكاری ما با آژانس قانونی است

سخنگوی وزارت امور خارجه، درباره گزارش اخير مديركل آژانس 
بين المللی انرژی اتمی هم گفت: آژانس بين المللی انرژی اتمی بايد 
با ما مطابق با ساير اعضا برخورد كند و عملكرد و نوع همكاری ما با 

آژانس متناسب با مقررات و تعهدات بين المللی بوده است.
وی افزود: البته اين اظهارات در گزارش قبلی هم تكرار شده اما 
نكته قابل توجه اين گزارش اين است كه زمان پايانی برای اين موضوع 

در نظر گرفته اند.
افخم گفت: در مطالب و گزارش های قبلی دائم اعلام می كردند 
كه جدول زمانی بايد باز باشد، اما در گزارش اخير به يك زمانبندی 
پايانی اشاره شده كه ما هم در اينگونه مباحث همواره اعلام كرده ايم 
كه در چارچوب موازين بين المللی حاضر به همكاری خواهيم بود و 

فراتر نخواهد بود.
سخنگوی وزارت امورخارجه در پاسخ به سؤالی مبنی بر اينكه چرا 
در اين گزارش همچنان بر ابعاد احتمالی نظامی ما تأكيد دارند ، گفت: 
12 تا 13 سال اين موضوع مطرح بوده است و همكاری های زيادی 
در اين دوره داشته ايم و اميدواريم بتوانيم اين موضوع را هم در جدول 

زمانی كوتاه به سرانجام برسانيم.
طرح مجلس برای مذاكرات هسته ای

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال ايرنا درخصوص 
طرح الزام مذاكره كنندگان هسته ای به حفظ دستاوردهای هسته 
ای گفت: در جايگاه مجلس برای بررسی و رسيدگی به موضوعات 
مرتبط با امنيت ملی ترديدی وجود ندارد . اين طرح هم بايد مراحل 
لازم را طی كند تا به صحن برسد. ما هم نظراتی داريم و با كميسيون 
بحث می كنيم تا مجموعه كار به سمت تامين منافع ملی و توافق 

خوب پيش برود.
افخم گفت: اميدواريم اين تبادل نظرها با مجلس كمك كند تا 
ديدگاه ها به هم نزديك شوند و شأن مجلس هم در اين قضيه جايگاه 

خود را دارد.
افخم در پاسخ به سوال ديگری درخصوص اظهارنظر سه كشور 
اروپايی درباره لغو تحريم های غيرهسته ای اظهار داشت: اين بحث 
جديدی نيست و همزمان با همه مباحث مورد مذاكره ابعاد احتمالی 
نظامی هم مطرح بوده است و اهتمام طرفين اين است كه به اين 

موضوع فيصله داده شود.
فضا سازی تبليغاتی در اتاق مذاكرات تاثيری ندارد

افخم در پاسخ به سوالی در خصوص اظهارات برخی از مقامات 
آمريكايی مبنی بر بازديد از مراكز نظامی غيرهسته ای و گفت و گو با 
شخصيت های كشورمان اظهارداشت: مواضع جمهوری اسلامی در 
اين زمينه صريح و قاطع و درعالی ترين سطوح مطرح شده و تغييری 

در اين مواضع مستدل جمهوری اسلامی ايجاد نشده است.
وی در عين حال گفت: مذاكرات در جريان است و طرفين تلاش 
می كنند برای اين موضوعات راه حل هايی بيابند و چارچوب هايی 

را تنظيم كنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بيان اين كه تكرار برخی موضوعات 
در راستای فضاسازی و جنگ روانی است تصريح كرد: قطعا در اتاق 
مذاكرات فضاسازی تبليغاتی تاثير ندارد و و اراده ما بر اين است كه 
برای موضوعات راه حل يافته شود درعين حال اين راه حل ها بايد 

منطبق با مقررات بين المللی باشد و فراتر از آن پذيرفته نيست.

وی خاطرنشان كرد: همه كشورها نسبت به دسترسی ها و 
بازرسی ها و مسايل حاكميتی خود ملاحظاتی دارند و ما هم درباره 
بازرسی ها و مصاحبه با دانشمندان ايرانی نظرمان را صريح و جدی 
اعلام كرده ايم و استدلال منطقی ايران كمك می كند تا طرفين 

راهكارهای جايگزين را پيدا كنند.
توافق خوب در اولويت مذاكره كنندگان است

افخم در پاسخ به سوالی پيرامون احتمال تمديد مذاكرات هسته 
ای گفت:بايد روز به روز با فرايند مذاكرات پيش برويم و به نظر می 
رسد هنوز بحث درباره تمديد و يا عدم آن زودهنگام است و طرفين 

تلاش می كنند از زمان باقی مانده به بهترين نحو استفاده كند.
وی با اشاره به اينكه برمبنای اراده سياسی و كاملا فعال از زمان 
بندی استفاده می كنيم،تاكيد كرد: خواهان توافق خوب و عادلانه 
هستيم و محدوديت زمان چيزی نيست كه توافق خوب را تحت 

الشعاع قرار دهد و توافق خوب در اولويت است.
مانع تراشی ها تعداد پرانتزها را زياد می كند

افخم در پاسخ به سوال ديگری پيرامون اظهارات وزرای امور 
خارجه چين و روسيه مبنی بر اين كه طرفين مذاكرات هسته ای 
درخواست های جديدی مطرح نكنند گفت: اين همان بحث زياده 
خواهی های طرف مقابل است كه ما همواره آن را اعلام كرده ايم و در 
مقابل آن ايستادگی می كنيم و يكی از موانع مذاكرات همين است.

به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه براساس بيانيه سوئيس 
چارچوب ها مشخص شده و مقرر شده متن اصلی و ضمائم تدوين 
شود و اگر خارج از اين چارچوب ها بحثی مطرح شود كمك كننده 
نيست و طرف های ديگرهم به صراحت اعلام كرده اند كه طرح اين 

ادعاها كمكی به اين موضوع نمی كند.
وی خاطرنشان كرد:اين مانع تراشی ها در مذاكرات تعداد پرانتزها 
را زياد می كند و طرفين تلاش می كنند موضوع حل و فصل شود و 
اگر توافق و تفاهمی صورت می گيرد بايد تلاش ها معطوف به همان 

چارچوب باشد.
ابراز تاسف از حادثه برای زائران عربستانی

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اينكه 
وضعيت پرونده زايران عربستانی در مشهد به كجا رسيده و آيا 
تحقيقات جديدی انجام شده است ، گفت: از حادثه ای كه برای 
زايران عربستانی در مشهد رخ داده ابراز تاسف و با خانواده های فوت 

شدگان ابراز همدردی می كنيم.
افخم اظهار داشت: از همان ساعت اوليه مقامات مسوول در كشور 
موضوع را با اهتمام ويژه و فوريت بررسی كردند. ابعاد و جزييات در 
حال بررسی است تا هم علت حادثه مشخص شود و هم اينكه اگر 
كوتاهی شده و مقصری در اين مساله هست، مشخص و رسيدگی 

شود.
افخم گفت: طبق اطلاعاتی كه در دست است و ديروز هم دادستان 
اعلام كرد، چند نفر بازداشت شده اند. از مواد غذايی، وضعيت هوايی 

و ساير مداركی كه می تواند به شناسايی علت مسموميت كمك كند، 
نمونه برداری شده است.

سخنگوی دستگاه ديپلماسی با تاكيد بر اينكه اين موضوع با 
جديت دنبال می شود، اضافه كرد: اميدواريم نتيجه روشن شود، در 
هر حال جای تاسف دارد و اميدواريم زائران محترم حرم امام رضا )ع( 

اين ابراز همدردی ما را بپذيرند.
وی يادآور شد: ميهمانان و زائران خارجی جايگاه خوبی دارند 
و ميهمان نوازی ايران هم شهره است، اميدواريم اين رسيدگی ها 
كوچكترين ابهامی در اين مساله باقی نگذارد و كاملا عادلانه به اين 

موضوع رسيدگی شود.
سفر كوتاه و مفيد ظريف به عمان

افخم درباره سفر وزير امور خارجه به عمان نيز گفت: مسايل 
منطقه ای از جمله موضوعاتی است كه جمهوری اسلامی ايران 
اهتمام ويژه ای به آن دارد و اين سفر نيز با محور مباحث منطقه 

ای انجام شد.
وی با يادآوری اين نكته كه منطقه ما در شرايط حساسی واقع 
و لزوم مشورت ها و تبادل نظرها مشهود است، افزود: در همين 
چارچوب ها و به منظور مشورت و تبادل نظر نزديك تصميم گرفته 
شد كه آقای دكتر ظريف سفر كوتاه چند ساعته انجام دهند و با 
همتای عمانی خود آخرين وضعيت و اوضاع جاری در منطقه، بحران 
يمن و راه كارهای گفت و گوی بيشتر ميان كشورهای منطقه را 

تبادل نظر كنند.
سخنگوی وزارت خارجه سفر ظريف به عمان را كوتاه، فشرده و 

در عين حال مفيد دانست.
عربستان كارشكنی می كند

افخم درباره برگزاری نشست صلح يمن در ژنو و رايزنی های 
ايران با عربستان گفت: در بحث يمن متأسفانه ابعاد تجاوز عربستان و 
ائتلاف روز به روز در حال گسترش است و خرابی و نابودی و تلفات 

انسانی بسيار زياد است.
وی افزود: از نهادهای مسئول در خواست كرديم به امدادرسانی و 
كمك رسانی غذايی و سوخت كمك كنند اما عربستان كارشكنی می 
كند و نهاد مسئول بين المللی هم به اين اقدامات عربستان معترض 

است.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اميدوارم اين موضوع در مسير 
گفتگوهای سياسی حل و فصل شود، سازمان ملل متحد هم در ژنو 
در حال كار است. ايران از ابتدا از گفتگوهای يمنی حمايت كرديم و 

در اين گفتگوها از كشوری ديگر دعوت نشده است.
سخنگوی وزارت خارجه افزود: هفته آينده قرار است مذاكرات 
انجام شود بايد ديد شرايط چگونه خواهد بود و ايران هم آماده كمك 

به فرايند است.
برخورد عربستان با فوتباليست های ايرانی ناشايست بود

افخم درباره برخورد عربستان در ميزبانی از فوتباليست های ايرانی 

گفت: نمايندگان ما در جده هم اقداماتی انجام داده و موضوع را با 
نهادهای مسئول مطرح كرده اند و نگرانی خود را اعلام كرده ايم و 

اميدواريم در آينده مد نظر قرار گيرد.
وی افزود: كار پسنديده ای نبود. صحنه ورزشی نبايد درگير 
مسائل سياسی شود. ورزشكاران بايد بتوانند كار زيبای ورزشی و 

انسانی خود را به نمايش بگذارند.
 تعيين پيش شرط سخت كردن فضای مذاكرات است

سخنگوی وزارت امورخارجه در ادامه و در پاسخ به سوالی پيرامون 
بحران يمن با بيان اين كه گفت و گوها بين گروه های يمنی صورت 
می گيرد،تصريح كرد: تعيين پيش شرط برای گفت و گوها سخت 
كردن فضای مذاكرات است و حتی در فضای قبل از مذاكره نيز آثار 
منفی دارد و طرفين بايد با حسن نيت در اين گفت و گوها حاضر 

شوند تا جنگ تمام شود.
افخم با اشاره به اين كه راهكار نظامی جز نابودی زيرساخت ها 
و كشته شدن مردم نتيجه ای نداشته است، اظهارداشت: جمهوری 
اسلامی مشوق راهكارهای سياسی است اما اين حمايت به مفهوم 
دخالت نيست و جمهوری اسلامی ايران به هيچ شكل در امور داخلی 

يمن نقشی ندارد و اين سياست اصولی را ادامه می دهد.
وی خاطرنشان كرد: فرافكنی و مانع تراشی كمكی به مساله نمی 
كند و اميدوار هستيم همه كمك كنند تا گروه های يمنی در زمان 

مقرر راهكار سياسی را در پيش بگيرند.
سخنگوی وزارت امورخارجه در پاسخ به سوالی پيرامون ادعای 
منصورهادی رييس جمهور فراری يمن مبنی بر اين كه علی عبدا... 
داشته  ايران  به  يمن،سفری  به  عربستان  از حملات  قبل  صالح 
است،گفت: تبادل هيات بين كشورهايی كه دارای روابط سياسی و 
ديپلماتيك هستند امر معمول است اما اگر بخواهند به روال گذشته 

بازگردند و بهانه جويی كنند كمك كننده نيست.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص ادعای 
كشف هسته خرابكاری مرتبط با ايران در بحرين گفت: اين ادعا را 
كاملا مردود می دانيم و پذيرفته نيست . درباره مسايل بحرين اعلام 
كرده ايم كه نبايد نگاه امنيتی به آن وجود داشته باشد و با پرهيز از 
فرافكنی از راه حل های سياسی برای حل موضوع بحرين استفاده 

شود.
وی در پاسخ به سؤال ديگری درخصوص ديدار امريكايی ها با 
انصارا... يمن و ارتباط اين موضوع با سفر وزير امور خارجه كشورمان 
به عمان گفت: اينكه انصارا... يمن در چارچوب منافع خود مذاكراتی 
انجام دهد به ما مرتبط نيست و ايران در چنين مذاكراتی شركت 

نكرده است.
آموزش معارضان سوری منجر به گسترش تروريسم شد

سخنگوی وزارت امورخارجه همچنين در پاسخ به سؤال ديگری 
پيرامون گسترش فعاليت های گروههای تروريستی در سوريه و 
صحنه ميدانی در اين كشور و همچنين احتمال اجرای موافقتنامه 
امنيتی ايران با سوريه گفت: يكی از اشتباهات بزرگ از ابتدای 
درگيری ها در سوريه، آموزش نظامی معارضان بود كه تبعات زيادی 
برای آن كشور و منطقه در پی داشت و موجب ايجاد و گسترش 

تروريسم شد و متأسفانه اين راهبرد اشتباه همچنان ادامه دارد.
وی دخالت خارجی در سوريه را يكی ديگر از عوامل گسترش 

بحران سوريه عنوان كرد كه مانع از پيدا شدن راه حل شده است.
افخم با اشاره به اينكه ايران دارای مناسبات با سوريه بوده و در پی 
كمك به يافتن راه حل سياسی برای حل مشكلات اين كشور است، 
گفت: بايد به خواست ملت سوريه توجه شود و گفتگوها در چارچوب 
منافع ملت و دولت اين كشور انجام گيرد و سرنوشت سوريه به دست 

خود مردم سوريه تعيين شود.
وی افزود: همواره در خصوص مقاومت ملت و ارتش سوريه 
فرافكنی و حضور ايران را مطرح می كنند اما دولت و ملت سوريه 
توان مقاومت دارند و بايد به حق ملت سوريه برای تعيين سرنوشت 

خود توجه كرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: كمك های ما به سوريه 
در حد كمك های انسانی است و بحث هايی كه در اين باره 
مطرح می شود فرافكنی است و می خواهند اصل موضوع را 

منحرف كنند.
وی گفت: وقايع چهار سال گذشته سوريه نشان داده است كه با 
موضوع تحولات برخورد واقع بينانه و مناسبی صورت نگرفته است.  

معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور گفت: هيچ گونه 
عمدی در مسموميت زائران عربستان وجود ندارد و يك 

سهل انگاری از روی ناآگاهی موجب اين حادثه شده است.
سردار حسين ذوالفقاری روز چهارشنبه در نشست خبری در 
خصوص حادثه مسموميت زائران عربستانی در جمع خبرنگاران 
افزود: مدير هتل مسووليت اين سهل انگاری را پذيرفته است و عمدی 

بودن اين موضوع كاملا رد می شود.
وی گفت: در پی مسموميت تعدادی از زائران عربستانی در مشهد 
مقدس، رييس جمهوری به وزارت كشور دستور دادند تا اين موضوع 

بررسی و پيگيری و نتيجه آن به اطلاع عموم رسانده شود.
ذوالفقاری افزود: با حضور نمايندگانی از وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكی، دادستانی، وزارت اطلاعات، سازمان ميراث فرهنگی، 
صنايع دستی و گردشگری، وزارت امور خارجه و استانداری خراسان 

رضوی اين موضوع مورد بررسی همه جانبه قرار گرفت.
معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور توضيح داد: روز شنبه 16 
خردادماه 1394؛ 137 زائر عربستانی توسط كاروان نورالمهدی از 
دمام عربستان وارد مشهد می شود و در همان ساعت های اوليه در 

طبقات دوم و چهارم هتل توحيد مشهد مستقر می شوند.
وی ادامه داد: بعد از حدود 23 ساعت از زمان حضور اين زائران در 
اين هتل علائمی در برخی افراد مستقر در طبقه چهارم هتل نمايان 

می شود كه بلافاصله اين افراد به بيمارستان منتقل می شوند.
معاون وزير كشور ادامه داد: در بررسی های اوليه مشخص شد كه 
اين افراد مسموم شدند و تا روز بعد 4 نفر شامل يك كودک دوماهه، 
5 ماهه، 8 ماهه و يك نوجوان 12 ساله به علت ضعف جسمانی كه 

داشتند در اثر سموم جان خود را از دست می دهند.
ذوالفقاری با بيان اين كه در پی اين حادثه مسوولان استان 
خراسان رضوی اقدامات مختلفی انجام دادند، گفت: بلافاصله جلسه 
شورای تامين شهرستان مشهد تشكيل و حدود 30 تصميم در اين 
جلسه گرفته می شود كه تخليه هتل و قرنطينه افراد از آن جمله 
است. وی اضافه كرد: پس از تست های اوليه مشخص می شود 
37 نفر ديگر در اثر نوعی مواد سمی مسموم شده اند كه اين افراد 
به بيمارستان منتقل می شوند. معاون وزير كشور گفت: با دستور 
دادستان استان، مدير هتل و چهار نفر ديگر از دست اندركاران هتل 
احضار و مورد بازجويی قرار گرفتند و بازداشت شدند كه در حال 

حاضر اين چهار نفر در بازداشت هستند.
وی با بيان اين كه زائران بلافاصله جابه جا شده و در هتل ديگر 
اسكان داده شدند، اظهار داشت: در اين رابطه نمونه برداری انجام و 
به مركز ارسال شده است و اقدامات ديگری هم به لحاظ رسيدگی به 
خانواده ها و توجه به كسانی كه در اين كاروان برايشان مشكلاتی به 

وجود آمده انجام شده است.
ذوالفقاری ادامه داد: همچنين هماهنگی و همراهی هايی برای 
دفن اين 4 نفر در محيط حرم امام رضا )ع( به درخواست خانواده 

های آنها در صورت امكان انجام می شود.
معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور گفت: از تعداد 37 نفری كه 
مسموم شده بودند به جز آن چهارنفر كه فوت شدند، 22 نفر تاكنون 

از بيمارستان ترخيص و تعدادی هنوز تحت نظر هستند.
دهد  می  نشان  پزشكی  های  بررسی  داد:  ادامه  ذوالفقاری 
مسموميتی كه برای زائران ايجاد شده در اثر انتشار گاز ناشی از قرص 
برنج بوده كه در طبقه 5هتل برای كشتن حشرات موذی استفاده 
شده بود كه از طريق كانال كولر به طبقات پايين تر تسری پيدا كرده 
كه موجب نوعی مسموميت شده است. معاون امنيتی و انتظامی 
وزارت كشور با اشاره به اينكه فروش و مصرف اين نوع قرص برنج از 
سال 1389 توسط وزارت بهداشت ممنوع اعلام شده است، توضيح 
داد: اين قرص برنج از نوع خطرناكی بوده كه نام آن فسفيد آلومينيوم 

است و با انواع ديگر قرص برنج تفاوت دارد.
وی ادامه داد: بازجويی هايی كه از مدير هتل و همچنين كاركنان 
مرتبط انجام شده نشان می دهد كه اين افراد به دليل نداشتن آشنايی 

و آگاهی لازم اين نوع قرص برنج را صرفا برای كشتن حشرات موذی 
در طبقه پنجم هتل از دو روز قبل استفاده كرده بودند. خودشان هم 
در بازجويی ها اعلام كردند كه ما اين كار را با هدف كشتن حشرات 

موذی انجام داده بوديم.
معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور تاكيد كرد: بر اساس نتيجه 
بررسی كميته ، هيچ گونه عمدی از ناحيه هيچكس و هيچ گروهی 
برای مسموم كردن زائران وجود نداشت و يك سهل انگاری و ناآگاهی 
موجب اين قضيه شده است. ذوالفقاری اضافه كرد: با وجود اينكه يك 
سهل انگاری رخ داده، دستگاه قضايی با قاطعيت وارد شده و مدير 
هتل هم مسووليت اين سهل انگاری را به عهده گرفته است و لذا 
جای هيچ شك و شبهه و ابهامی در ارتباط عمدی بودن اين موضوع 

نبوده است و عمدی بودن اين موضوع كاملا رد می شود.
معاون وزير كشور گفت: شرح كامل بررسی ها را جداگانه به 
رييس جمهوری ارايه خواهيم كرد البته امروز هم در جلسه تاكيد 
شد كه هم مسوولان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی 
كار آموزشی بيشتری در ارتباط با اين گونه موارد غيربهداشتی و 
ممنوعه برای عموم مردم داشته باشند. وی ادامه داد: همچنين تاكيد 
شد سازمان ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری يك دوره 
آموزشی با همكاری وزارت بهداشت در حوزه های مختلف از جمله 

حوزه های بهداشتی برای تمامی اماكن اقامتی كشور برگزار كند.
وزارت خارجه به عربستان گزارش می دهد

وی در پاسخ به سوالی درباره وضعيت هتل گفت: در حال حاضر 
هتل تخليه و بسته شده است تا زمانی كه آثار سم كاملا از بين برود. 
نهايتا با هماهنگی دستگاه قضايی در ارتباط با باز شدن هتل تصميم 
گرفته می شود. ذوالفقاری در پاسخ به سوالی ديگر مبنی بر اينكه با 
مشخص شدن غيرعمدی بودن اين حادثه، چه برخوردی با كاركنان 
هتل خواهد شد؟، گفت: در خصوص ميزان سهل انگاری و بی توجهی 
كه شده در حيطه كاری دستگاه قضايی است كه تصميم می گيرد.

وی يادآور شد: امروز يك تصميم ديگر هم گرفته شد كه نتيجه 
بررسی ها به صورت مستند از طريق وزارت امورخارجه برای مقامات 

مسوول عربستان سعودی اعلام شود.
ذوالفقاری در پاسخ به سوالی درخصوص احضار سفير جمهوری 
اسلامی ايران گفت: آنها پيگير موضوع هستند، ما هم پيگير موضوع 

هستيم، در واقع هم مسوولان عربستان و هم جمهوری اسلامی ايران 
به صورت مشترک پيگير اين موضوع بوديم كه اين حادثه هرچه كه 
بوده و هركسی كه تخطی كرده با آن برخورد شود و آنها هم بيشتر 

از اين خواسته ای ندارند.
وی ادامه داد: به هر حال اين موضوع جمع بندی نهايی شده و 
قرار است گزارش كاملی هم از طريق دستگاه ديپلماسی به كشور 

عربستان داده شود كه در جريان اقدامات و پيگيری ها قرار بگيرد.
معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور در پاسخ به سوال يكی 
از خبرنگاران مبنی بر اينكه گفته شده مسموميت زائران عربستان 
عمدی بوده است، گفت: منظور از عمدی كه در آن خبر منتشر شده 

با عمدی كه در حوزه امنيتی است، بسيار متفاوت است.
ذوالفقاری توضيح داد: عمدی كه كسی يا كسانی يا جريانی، 
احيانا به دنبال ايجاد اختلاف بين كشورها بوده و دستی در اين قضيه 
داشته باشند، چنين چيزی نيست. كاملا واضح و روشن است كه اين 

موضوع غيرعمد بوده است.
وی اضافه كرد: مدير و دست اندركاران هتل خودشان اعلام كردند 
كه ما قرص برنج را در طبقه 5 گذاشتيم كه آثار و علائم به دست 
آمده و مورد آزمايش قرارگرفته، نتايج آزمايشگاه و اظهارات مدير هتل 

و دست اندركاران هتل يكی است.
معاون وزير كشور ادامه داد: هيچ دليلی وجود ندارد كسی بخواهد 
بگويد اين كار عمدی بوده است، اين موضوع كاملا رد می شود و با 

قاطعيت و بررسی همه جانبه می گويم چنين چيزی صحت ندارد.
وی با بيان اينكه برخی عمدی بودن را مطرح كردند و رسانه های 
خارجی هم خواستند به اين موضوع دامن بزنند، گفت: هيچ ارتباطی 
بين اين قضيه و مواردی كه در كشور عربستان در ابتدای سال شاهد 

بوديم وجود ندارد.
معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور اظهار داشت: زائرينی كه از 
كشورهای مختلف برای زيارت امام رضا )ع( به ايران می آيند، مورد 
احترام همه مردم و مسوولين ايران هستند، ما خودمان را خادم آنها 
می دانيم بنابراين هيچ دليلی ندارد كه اين كار بخواهد عمدی باشد.

حواشی سخنرانی رييس جمهوری در حرم امام)ره(
ذوالفقاری در ادامه در پاسخ به سوال ديگری در رابطه با حواشی 
اتفاق افتاده در سخنرانی رييس جمهوری در مراسم بزرگداشت 
ارتحال امام خمينی)ره( و نتايج پيگيری های انجام شده گفت: مراسم 
بسياری در سطح ملی برگزار می شود كه برگزاری آن ها به عهده 
سپاه ، نيروی انتظامی، وزارت اطلاعات، استانداری ها و فرمانداری 

ها هست و همه مسئوليت دارند و بين آن ها تقسيم كار می شود.
وی گفت: بنابراين در مراسم بزرگداشت سالگرد رحلت امام )ره( 
بر اساس مصوبه شورای عالی امنيت ملی، مسئوليت امنيت مراسم 
تا شعاع لازم به عهده سپاه پاسداران است و در اين ارتباط نيروی 
انتظامی و وزارت اطلاعات و دستگاه های ديگر مثل فرمانداری ری و 

استانداری تهران در هماهنگی با سپاه همكاری می كنند.
معاون امنيتی انتظامی وزارت كشورافزود: اينكه گفته می شود 
مسئوليت مراسم حرم با سپاه بوده است به اين خاطر است كه 
دوربين ها و كنترل های بخش رينگ اول و دوم يا به اصطلاح رينگ 
200 و 400به طور مستقيم به عهده سپاه است و در حال حاضر 

مشغول بررسی دوربين و مجموعه اسناد و مدارک هستند. 
ذوالفقاری ادامه داد: در گزارشی كه قرارگاه ثارا... داده افرادی 
شناسايی شدند كه سوالاتی از آن ها شده است اما هنوز به صورت 
قطعی روشن نشده است كه اين افراد به صورت سازمان يافته يا 
غيرسازمان يافته و يا با هدف خاص اقدام به اين كار كرده اند و اين 

موضوعات نيازمند بررسی های بيشتر است.
وی گفت: بعد از بررسی ها و پيگيری های لازم نتايج به دستگاه 

قضايی اعلام خواهد شد.

معاون سياسی وزير كشور گفت: حدود 235 تشكل سياسی 
رسمی در كشور وجود دارد اما حزب بزرگ نداريم و متشكل ترين 

حزب ما موتلفه است.
محمدحسين مقيمی روز چهارشنبه در ديدار با نماينده ولی فقيه 
در استان و امام جمعه كرمان افزود: احزاب در حال حاضر به سمت 
تشكيل مجمع پيش می روند كه به صورت مجموعه ای با هم همكاری 

كنند.
وی اظهار كرد: اگر اجازه بدهيم احزاب حرف هايشان را بزنند بسياری 

از مسايل بر طرف می شود.
وی ادامه داد: وقتی احزاب حرف نمی زنند ما فكر می كنيم اينها خيلی 
حرف برای گفتن دارند اما وقتی كه صحبت ها مطرح می شود، می بينيم 
كه صحبت ها و نظرات خيلی با هم متفاوت نيست و می شود آن ها را 

جهت داد و اصلاح كرد.
معاون سياسی وزير كشور تصريح كرد: هر زمان به احزاب اجازه ندهيم 

حرف بزنند حال از هر جناحی كه باشند، گرفتاری هايی كه الان داريم 
مانند اختلاس ها، فسادهای اقتصادی و مالی كه گريبانگير شده، به وجود 

می آيد.
وی ادامه داد: اين مشكلات به دليل اين است كه عده ای نتوانستند 
حرف هايشان را بزنند، يعنی اگر می توانستند بموقع حرف بزنند و بگويند 

چه خبر است، اين اتفاق ها نمی افتاد.
مقيمی افزود: يكی از كارهای احزاب، شفاف سازی است و چون رقيب 
يكديگر هستند اگر بتوانند در چارچوب قانون حرف هايشان را بزنند همه 

چيز شفاف می شود و پنهان كاری ها كمتر می شود.
وی با بيان اينكه دولت امسال قرار است دو انتخابات مهم را برگزار كند، 

گفت: تمام سعی و تلاش رييس جمهوری بر اين است كه اين انتخابات 
پرشكوه و با حضور حداكثری مردم برگزار شود.

وی گفت: دكتر روحانی به وزارت كشور، استانداران، فرمانداران و 
مسوولان تاكيد كرده است كه انتخابات در چارچوب رعايت قانون برگزار 

شود.
چيزی  آن  دارد  تاكيد  جمهوری  رييس  كرد:  تصريح  مقيمی 
كه ملاک كار همه مجريان انتخابات بايد باشد، اجرای قانون است 
و استانداران و فرمانداران كشور در حال آماده شدن برای برگزاری 

انتخابات هستند.
وی اظهار كرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی نيز فرمودند كه رای مردم 

حق الناس است و ما بايد بتوانيم اين حق را نيز صيانت كنيم.
معاون سياسی وزير كشور گفت: وزير كشور نيز بارها گفته اند آن چيزی 
كه خط نهايی ماست اين است كه قانون ناديده گرفته نشود و حقی از 

كسی تضييع نشود. 

معاون سياسی وزير كشور:

در ايران حزب بزرگ نداريم

سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام كرد:

مذاکرات »بسیار فشرده« برای نگارش متن توافق هسته ای

معاون امنيتی و انتظامی وزارت كشور:

عمدی در مسموميت زائران عربستان نبوده است
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»دهناد« سرپرست معاونت اقتصادی و توسعه منطقه ای استانداری قم
گفته می شود: س��يد رضا دهناد با ابلاغ حجت الاسلام صالحی منش به عنوان سرپرست معاونت 
اقتصادی و توسعه منطقه ای استانداری قم انتخاب شده است. گفتنی است، بعد از تشكيل سازمان مديريت، 

معاونت امور اقتصادی و توسعه منطقه ای جايگزين معاونت برنامه ريزی در استانداری شده است.

سپاه در حال بررسی حوادث حرم امام)ره(
گفته می شود: قائم مقام وزير كشور گفت: بر اساس مصوبه شورای عالی امنيت ملی، سپاه پاسداران 
مسئول حفظ امنيت حرم حضرت امام خمينی )ره( است.حسينعلی اميری درباره اتفاقات مراسم سالگرد 
ارتحال امام و تلاش عده ای برای بر هم زدن سخنرانی رئيس جمهور اظهار كرد:  دوربين های داخل حرم در 
اختيار سپاه پاسداران است. پيگيری های معاونت امنيتی وزارت كشور نيز مشخص كرده كه سپاه پاسداران 
در حال بررسی موضوع حرم حضرت امام )ره( است. وی افزود: افرادی هم شناسايی شده اند اما اطلاعات 

هنوز تكميل نشده و بررسی ها ادامه دارد.

اعلام ۴ مشتری برای خرید زندان اوین
گفته می شود: رييس سازمان زندان ها با بيان اينكه چهار مجموعه شامل شهرداری تهران و سه 
مجموعه ديگر تقاضای خريد زندان اوين را دارند گفت: تا كنون موافقتی از س��مت و سوی رييس قوه 
قضاييه در اين ارتباط اعلام نشده است. اصغر جهانگير درباره آخرين وضعيت ماجرای انتقال زندان اوين 
به خارج از تهران گفت: درخواست هايی از مجموعه های مختلف در سال های گذشته صورت گرفته كه 
اين درخواست ها هم به رياست قوه قضاييه و هم سازمان زندان ها اعلام شده است. شهرداری تهران نيز 
يكی از درخواست كننده ها برای در اختيار گرفتن مجموعه زندان اوين است. در حال حاضر مشخصا چهار 

مجموعه، درخواست خريد و در اختيار گرفتن زندان اوين را دارند.

احتمال لغو تحریم های غیر هسته ای ایران
گفته می شود: يك رسانه غربی با اشاره به آغاز دور جديد مذاكرات هسته ای ايران و 1+5، به نقل 
از ديپلمات ها عنوان داشت كه امكان لغو تحريم های غير هسته ای تهران نيز در صورت حصول توافق 
وجود دارد. آسوشيتدپرس در گزارش خود به نقل از ديپلماتها و افراد دخيل در مذاكرات هسته ای ايران 
و 1+5، می نويسد: ممكن است دولت آمريكا به وعده خود مبنی بر اينكه در صورت توافق با ايران فقط 
تحريم های مرتبط با برنامه هسته ای ايران از ميان برداشته شوند، عمل نكند. به نوشته اين رسانه، امكان 
آن وجود دارد كه برخی از تحريم های غير هسته ای ايران نيز در صورت رسيدن به توافق جامع، از سوی 

دولت آمريكا لغو شوند.

رونمایی از سایت همسرگزینی در 2۵ خردادماه
گفته می شود: معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: قرار است 25 خردادماه 
سال جاری از سايت همسرگزينی تا همسری رونمايی شود و در اين سايت واسطه های ازدواج فعاليت 
می كنند.دكتر محمود گلزاری در همايش پايداری خانواده و تعالی جامعه با اعلام اين خبر اظهار كرد: برخی 
از شبكه های خارجی اظهار كردند كه ما با راه اندازی سايت همسرگزينی تا همسری نقش كنار زدن 
سايت های همسريابی و رواج صيغه را داريم كه اين در حالی است كه ما در اين سايت جوانان را به هم 
نمی رسانيم بلكه واسطه های ازدواج در آن فعاليت می كنند. وی افزود: يكی از چالش های حوزه ازدواج و 
خانواده آموزش های بعد از ازدواج است. قوه قضاييه در اين زمينه اظهار علاقه مندی كرده و فعاليت هايی 

را با اين قوه پيگيری می كنيم.

۶ »ب ام و« جنجالی به فروش گذاشته شد
گفته می شود: اوايل ماه جاری ورود خودروی BMW.i8 به كشور خبرساز شد. در همين زمينه 
رئيس كل گمرک ايران اظهار كرد: سه دستگاه از اين خودرو كه جزو سهميه ورزشكاران قهرمان بوده، وارد 
كشور شده كه با توجه به هيبريدی بودن آنها سهم گمرک و تجارت داخلی شان 4 درصد محاسبه شده 
است. به گفته مسعود كرباسيان، هر چند ارزش خارجی اين خودروها به گمرک 40 هزار دلار اعلام شده 
بود اما محاسبات نشان از آن دارد كه ارزش واقعی آنها چيزی در حدود 140 هزار دلار است. او اين را هم 
گفته بود كه تنها سه دستگاه از اين خودرو در گمرک اردبيل قرار دارد كه با طی شدن مراحل قانونی وارد 
ناوگان كشور خواهد شد. با اين حال جست وجو در يك سايت معتبر خريد و فروش اينترنتی خودرو، نشان 

می دهد كه دست كم شش دستگاه از آن برای فروش، آگهی شده است. 

کشف بد افزار جاسوسی اسرائیل در هتل های محل مذاکرات هسته ای
گفته می شود: شركت امنيتی كاسپرسكی گزارشی از كشف بد افزار جاسوسی بر روی سيستم های 
سه هتل كه محل برگزاری مذاكرات هسته ای ايران و پنج بعلاوه يك است منتشر كرده. گفته ميشود 
كه اين بد افزارهای جاسوسی، طراحی رژيم اسرائيل است. البته كسپرسكی هيچ گونه اشاره ای به رژيم 
اسرائيل به عنوان عامل اين جاسوسی در گزارش خود نكرده است اما كارشناسان اين شركت اذعان كرده 
اند كه ارتباط های ذيركانه و پنهانی در خصوص ربط اين جاسوس بد افزار با رژيم اسرائيلا وجود دارد. برای 
 Bet منتشر شده است. در حالی كه The Duqu Bet مثال اين شركت گزارش اين شركت با عنوان

حرف دوم از الفبای عبری است.

۶0 درصد آزادراه های کشور را قرارگاه خاتم الانبیا می سازد
گفته می شود: فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبياء با بيان اينكه هزار و 350 كيلومتر آزادراه توسط 
قرارگاه خاتم الانبياء احداث می شود، گفته: حدود 60 درصد از آزادراه های كشور توسط اين قرارگاه احداث 

شده است.

احتمال ارجاع قالیباف به سازمان بازرسی
گفته می شود: رحمت اله حافظی در جلسه علنی ديروز شورای شهر تهران در تذكری پيش از دستور 
با اشاره به اينكه ايراداتی در گزارش تلفيق بودجه سال 89 شهرداری تهران وجود دارد، گفته: اين گزارش 
با تاخير چند ساله بعد از سال عملكرد ارائه شده است كه جای تامل دارد. وی با انتقاد از خلاصه شدن 
گزارش تلفيق، گفته: اين گزارش به طور كامل در اختيار اعضای شورای شهر تهران قرار نگرفته است كسی 
حق ندارد گزارش را خلاصه كند و در اختيار نمايندگان مردم در شورا قرار دهد بلكه بايد اعضا از تمامی 
موارد عملكردی بودجه شهرداری مطلع شوند. اعضای شورای شهر با چنگ و دندان متن گزارش كامل 
را بدست آورده اند. شهرداری تهران موظف است در مورد تمام بندهای اين گزارش، به صورت مكتوب 
پاسخ ارسال كند تا مورد بررسی قرار گيرد بدون شك در صورت قانع كننده نبودن، گزارش برای سازمان 

بارزسی كل كشور ارسال خواهد شد.

هشدار ایران به سعودی ها
گفته می شود: ايران درباره »پيامدهای جدی« حملات هوايی بيشتر عربستان سعودی به نزديكی 
سفارت جمهوری اسلامی ايران در صنعا هشدار داد. غلامعلی خوشرو، نماينده جمهوری اسلامی ايران در 
سازمان ملل، سه شنبه )19 خرداد( با ارسال نامه ای به شورای امنيت سازمان ملل اظهار داشت: در دو ماه 
گذشته جنگنده های عربستان دو بار به مناطقی در نزديكی سفارت ايران در پايتخت يمن حمله كردند. 
اين در حالی است كه ساختمان سفارت جمهوری اسلامی ايران در حملات 31 فروردين و 4 خرداد به 
شدت آسيب ديد. خوشرو همچنين از شورای امنيت خواست فورا موضوع حمله نظامی عربستان سعودی 

به يمن را بررسی كند.

حامی مالی ۹۳ میلیاردی برای استقلال
گفته می شود: يكی از فعالان ايرانی حاضر در فوتبال اروپا با پيشنهادی 93 ميليارد تومانی به عنوان حامی 
مالی )اسپانسر( باشگاه استقلال اعلام آمادگی كرد. در حاليكه اين روزها بحث گرفتن حامی مالی برای ايجاد 
درآمد و اداره باشگاه های استقلال و پرسپوليس مطرح است و حتی اسپانسری شاهرخ سبك دست يكی 
از اعضای هيات مديره باشگاه استقلال مراحل نهايی خود را طی می كند ديروز با انتشار نامه ای منتسب به 
خشايار محسنی گفته شد او كه يكی از فعالان ايرانی حاضر در فوتبال اروپاست حاضر شده به عنوان حامی 

مالی 3 ساله باشگاه استقلال فعاليت خود را آغاز كند.

   
نامحرمانه

سيد مرتضی سقائيان نژاد شهردار قم روز گذشته به 
همراه رئيس و اعضای شورای اسلامی شهر قم با مراجع 
و علمای قم ديدار و گفت و گو كردند. علما و مراجع قم 
در اين ديدارها خدمت در قم را توفيق الهی دانستند و بر 

تلاش برای رفع مشكلات قم تاكيد كردند.
آيت ا... صافي گلپايگاني:

اخلاص را سرلوحه کار خود قرار دهید
يكي از مراجع تقليد پيش از ظهر ديروز در ديدار امام جمعه 
اصفهان، شهردار و اعضاي شوراي شهر قم با اشاره به اينكه خدمت 
در شهر كريمه اهل بيت توفيق ارزشمندي است كه بايد اين 
فرصت را قدر بدانيد گفت: قم نيازمند مديران توانمند است و اگر 
با خلوص نيت كار كنيد مورد رضايت امام عصر )عج( فراهم مي 
شود.  آيت ا... صافي گلپايگاني بيان كرد: بايد در انجام مسئوليت 
هاي خود جايگاه شهر مقدس قم را درک كنيد و به انجام كارهاي 
عظيم اهتمام داشته باشيد. وي خطاب به شهردار جديد قم بيان 
كرد: توفيق بزرگي شامل حال شما شده است كه بايد قدر اين 
نعمت را بدانيد و به اين نكته توجه كنيد كه در حرم اهل بيت 
مسئوليت مهمي را عهده دار شده ايد. اين مرجع تقليد اضافه 
كرد: شما هم در بعد علمي و هم در بعد اجرايي فعاليت كرد و قم 
نيازمند مديران توانمند است و اگر با خلوص نيت كار كنيد مورد 

رضايت امام عصر )عج( فراهم مي شود.
آيت ا... نوری همدانی:

شهر قم را مانند اصفهان آباد کنید
يكی ديگر از مراجع تقليد قم ظهر ديروز در ديدار شهردار و 
شورای اسلامی شهر قم و همچنين امام جمعه اصفهان گفت: 
تصاوير و تمثال های شهدا در نقاط مختلف شهر نصب شود و 
بايد آثار معنوی در اين شهر جلوه گر باشد و مشخص شود كه 
اينجا عش آل محمد است. آيت ا... حسين نوری همدانی اظهار 
كرد: هر شهری دارای ويژگی های خاص خودش است و شهر 
اصفهان نيز دارای سوابق علمی و فرهنگی است و هنوز در اصفهان 
بوی فرهنگ شيخ بهايی ها به مشام می رسد. وی گفت: 12 سال 
مديريت شهر اصفهان حاكی از ويژگی مخصوصی است كه آقای 
سقائيان نژاد داشته است؛ شهر قم در ميان شهرهای ايران از هيچ 
شهری به اندازه قم در سخنان اهل بيت )ع( نام برده نشده است و 

قم آشيانه اهل بيت )ع( ناميده شده است.
اين مرجع تقليد با بيان اينكه در آخرالزمان علم از كوفه و نجف 
برچيده شده و بساط علم در قم پهن می شود و صدای اسلام ناب 
به همه جهان می رسد. وی با اشاره به سابقه دكتر سقائيان نژاد در 
اصفهان بيان كرد: مقدم شهردار جديد قم را گرامی می داريم و در 

خدمتشان خواهيم بود.
آيت ا... نوری همدانی با اشاره به سفر خود بعد از فتنه 88 به 
استان های مختلف كشور و ديدار با مردم برای گفتمان چهره به 
چهره اظهار كرد: در ظاهر شهرها نشان های بسياری از آثار انقلاب 
است و در شهر قم نيز بايد به اين موضوع توجه لازم داشته باشيد.

اين شهدا  بايد تصاوير و تمثال های  وی خاطرنشان كرد: 
در نقاط مختلف شهر نصب شود، بايد آثار معنوی در اين شهر 
جلوه گر باشد و مشخص شود كه اينجا عش آل محمد )ص( است.

اين مرجع تقليد با اشاره به مسئله بدحجابی بيان كرد: بانوان 
جامعه اسلامی دارای عفاف هستند و صحبت امروز از بدحجابی 
است و بايد نسبت به اصلاح وضعيت بدحجابی اهتمام داشته 
باشيم. وی با اشاره به اينكه بايد دستگاه ها مقوله حجاب را از 
خودشان آغاز می كردند گفت: وقتی گامی عملی برداشته نشده و 
آنگونه كه بايد و شايد برنامه ريزی نشده است مشكل برطرف نشده 
است. آيت ا... نوری همدانی خاطرنشان كرد: خدمت به مردم توفيق 
بزرگی است و اميدواريم كه در اين مسير بتوانيم به موفقيت دست 

پيدا كنيم و شهر قم را نيز مانند شهر اصفهان آباد كنيد.
سقائیان نژاد در اصفهان تحول کم نظیری را رقم زدند

نماينده ولی فقيه و امام جمعه اصفهان نيز در ديدار با آيت ا... 
نوری همدانی گفت: جايگاهی بالاتر از قم در كشور نيست و اين 
شهر مركز علمی جهان تشيع است و خدمت به شهر قم خدمت 
به همه شيعيان جهان است. آيت ا... سيد يوسف طباطبايی نژاد 
را  تحول كم نظيری  اصفهان  در شهر  كرد: سقائيان نژاد  بيان 
رقم زدند و منشأ خيرات و بركات بودند. وی با اشاره به اينكه 
سقائيان نژاد پس از واگذاری مسئوليت شهرداری اصفهان قصد 
داشت كه به دانشگاه برگردد، گفت: به ايشان عرض كردم كه بايد 

از تجربه شما در بخش اجرايی استفاده شود.
امام جمعه اصفهان تصريح كرد: قم از نظر وسعت نسبت 
به ديگر كلانشهرها كوچك تر است ولی از نظر ارزش و جايگاه، 
جايگاهی بالاتر از قم در كشور نيست و اين شهر مركز علمی 
جهان تشيع است و خدمت به شهر قم خدمت به همه شيعيان 
جهان است. وی بيان كرد: اميدوارم با همدلی خوبی كه بين 
مسئولان شهر قم است و راهنمايی علما و بزرگان، وی بتواند در 

شهر قم تحولی عظيم به وجود بياورد.
شهردار جدید قم تجارب ارزنده ای دارد

رئيس شورای اسلامی شهر قم نيز در اين ديدار گفت: اتفاق 
نظر شورای شهر برای انتخاب شهردار بی نظير بود.

ولی ا... بياتی با اشاره به روند انتخاب شهردار جديد اين شهر 
اظهار كرد: در فرآيند پيگيری، سقاييان نژاد كه تجربه علمی و 
اجرايی ارزنده دارد را انتخاب كرديم و با عنايت بزرگان اصفهان 

قرار شد كه وی به قم بيايد و قبول مسئوليت كرد.
وی با اشاره به اينكه اتفاق نظر شورای اسلامی شهر برای 
انتخاب سقاييان نژاد بی نظير بود، اظهار كرد: از 20 عضو حاضر 
به   نفر  قم 19  انتخاب شهردار  برای  شهر  شورای  در جلسه 

سقاييان نژاد رأی دادند و اين رأی در كشور بی نظير بود.
رئيس شورای اسلامی شهر قم تصريح كرد: اميدواريم كه 
شهردار جديد قم بتواند با بهره گيری از تجارب ارزنده ای كه دارد 

زمينه عمران و آبادانی هرچه بيشتر شهر قم را فراهم كند.
شهر قم ظرفیت های ارزنده ای 

برای عمران و آبادانی دارد
شهردار قم نيز در ديدار با آيت ا... نوری همدانی گفت: برای 
عمران و آبادانی بايد از ظرفيت های ارزنده ای كه در شهر قم وجود 
دارد، استفاده كنيم. مرتضی سقائيان نژاد حضور خود برای خدمت 
در شهر قم را توفيقی ارزنده دانست و اظهار كرد: عنايات حضرت 
معصومه )س( نصيب من شده است و اميدوارم كه بتوانم در 

راستای عمران و آبادانی اين شهر گام بردارم.
وی با بيان اينكه ظرفيت های ارزنده ای در شهر قم وجود دارد، 
تصريح كرد: حرم مطهر حضرت معصومه )س(، مسجد مقدس 
جمكران و حوزه های علميه در شهر قم از جمله اين ظرفيت ها 
هستند كه بايد برنامه ريزی صحيحی داشته باشيم تا از آنها به 

شكل مطلوب استفاده كنيم.
شهردار قم يادآور شد: اميد است كه توفيق داشته باشيم از 
اين فرصت استفاده كرده و در راستای خدمت به زائران و جلب 

رضايت حضرت وليعصر )عج( گام برداريم.
آيت ا... سعيدي:

هیچ کجاي دنیا ویژگي هاي شهر قم را ندارد
توليت آستان مقدس حضرت معصومه )س( نيز صبح ديروز 
در ديدار اعضاي شوراي اسلامي شهر قم و شهردار جديد و امام 
جمعه اصفهان با اشاره به اينكه مسئولان بايد فرصت خدمت در 
قم را قدر بدانند گفت: خدمت در حرم اهل بيت مدال افتخاري 
براي مسئولان قم است.آيت ا... سيد محمد سعيدي اظهار كرد: 
هر شهري اقتضائاتي دارد و بايد در برنامه هاي خود به اقتضائاتي 
كه وجود دارد جامه عمل بپوشانيم. وي با اشاره به اينكه شهرداران 
و فرمانداران زيادي شهر قم داشته است بيان كرد: مي توانيد 
عملكرد ايشان را ملاحظه كرده و ببينيد كه كدام يك از اين 

مسئولان به چه دليل موفقيت هايي داشته اند.
توليت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با اشاره به اينكه 
دولت ها بدون در نظر گرفتن خط و خطوط ها نگاه به حفظ قم 
داشته اند ادامه داد: البته در اين مسير انگيزه هاي مختلفي مد نظر 

بوده است و قم مركز امام و انقلاب بوده و حرم اهل بيت است.
وي با اشاره به اينكه شهر قم داراي دو حرم است گفت: قبل از 
اينكه حضرت معصومه )س( به قم بيايند امام صادق )ع( فرمودند 

كه حرم ما اهل بيت )س( قم است.

آيت ا... سعيدي گفت: تمام كساني كه در قم خدمت مي كنند 
نيازي نيست كه خادم افتخاري حرم باشند چرا كه خود حضرت 

امام صادق )ع( اين مدال افتخار را به ايشان داده است.
وي يادآور شد: هيچ كجاي دنيا ويژگي هاي شهر قم را ندارد 
و خدمت در اين شهر افتخار بزرگي است و بايد اين فرصت را 

قدر بدانيد.
 از تمام ظرفیت برای پیشرفت شهر قم استفاده شود

امام جمعه اصفهان نيز صبح ديروز در ديدار با آيت ا... سعيدی 
امام جمعه قم گفت: بايد از تمام ظرفيت برای پيشرفت شهر قم 
استفاده شود و اين كار ملزم اين است كه در كنار برنامه های 

كوتاه مدت برنامه ريزی های بلند مدت صورت گيرد.
آيت ا... سيد يوسف طباطبايی نژاد در سخنانی اظهار كرد: طی 
12 سال گذشته سقاييان نژاد شهردار فعلی قم در مسئوليت های 
مهمی در شهر اصفهان فعاليت داشتند. وی به درجه علمی بالای 
شهردار جديد قم اشاره و عنوان كرد: وی دارای جايگاه بالايی در 

خدمت  رسانی به مردم و كارهای اجرايی دارد.
امام جمعه اصفهان با اشاره به اينكه قم پيشانی نظام جمهوری 

اسلامی ايران است، گفت: تمام كشورهای دنيا به شهر قم توجه 
ويژه ای دارند و بايد كارهای زيادی در آن صورت گيرد، البته طی 
سال های گذشته كارهای خوبی صورت گرفته است. وی در پايان 
خاطرنشان كرد: سقاييان نژاد در شهر قم بسيار سودمند خواهد 
بود، البته برای اين  كار بايد از تمام ظرفيت استفاده شده و در كنار 

برنامه های كوتاه مدت، برنامه ريزی های بلندمدت صورت گيرد.
شهرداری قم 1200 میلیارد تومان بدهی دارد

شهردار قم نيز در اين ديدار با اشاره به اينكه شهرداری قم 
1200 ميليارد تومان بدهكار است و اين بدهی واقعی نيست، 
گفت: هر روز 560 ميليون تومان به اين بدهی اضافه می شود و 

بخش اعظم اين بدهی مربوط به بلوار پيامبر اعظم )ص( است.
مرتضی سقائيان نژاد اظهار كرد: انجام هر كاری نيازمند وحدت 
كلمه است و شاخص ترين عنصر شهر قم حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( است و حضرتعالی به عنوان توليت حرم 
مطهر از و بهره مندی از نظرات و حمايت های حضرتعالی به عنوان 

توليت حرم مطهر می تواند راهگشا باشد.
وی با اشاره به اينكه شهرداری قم يك ميليارد و 200 ميليارد 
تومان بدهكار است و اين بدهی واقعی نيست تصريح كرد: هر روز 
560 ميليون تومان به اين بدهی اضافه می شود و بخش اعظم اين 

بدهی مربوط به بلوار پيامبر اعظم )ص( است.
شهردار قم با اشاره به اينكه دولت رديف بودجه ای دارد كه از 
بودجه های ملی در بلوار پيامبر اعظم )ص( استفاده كند كه اين 
رديف بودجه لغو شده است، ادامه داد: اين در حالی است كه دولت 
360 ميليارد تومان به شهرداری قم بدهكار است و هيچ سودی به 

اين بدهی تعلق نمی گيرد.
وی يادآور شد: از حضرتعالی استدعا دارم كه در چارچوبی 

مشخص كمك كنيد كه ما بتوانيم اين مسئله را برطرف كنيم.
عمل به وظیفه در خدمت به زائران 

کریمه اهل بیت )س(
گفت:  ديدار  اين  در  نيز  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئيس 
اميدواريم كه بتوانيم در مسير خدمت به شهر قم و زائران كريمه 

اهل بيت )س( به وظيفه ای كه بر دوش داريم، عمل كنيم.
ولی ا... بياتی بيان كرد: پس از استعفای آقای دلبری در سال 
گذشته به دنبال شهرداری بوديم كه بتواند شهر قم را به صورت 
شايسته اداره كند. وی با بيان اينكه آقای سقاييان نژاد 12 سال 
شهردار اصفهان بودند و در عرصه علمی نيز دستاوردهای بسياری 
داشته است، بيان كرد: جلسات مكرری خدمت ايشان، آيت ا... 
طباطبايی و آيت ا... مظاهری رفتيم و در نهايت ايشان پذيرفتند 

كه به عنوان شهردار قم مشغول خدمت شوند.
اينكه شورای  به  اشاره  با  رئيس شورای اسلامی شهر قم 
اسلامی شهر نيز با 19 رای سقاييان نژاد را به عنوان شهردار قم 
انتخاب كرد، گفت: اميدواريم كه ايشان همانند اصفهان در شهر 

قم نيز بتواند منشا خير و بركت باشد.

وی با اشاره به اينكه رهنمودهای مراجع تقليد و علما چراغ 
راهی برای حركت شورا و شهرداری است، اظهار كرد: اميدواريم 
كه بتوانيم در مسير خدمت به شهر قم و زائران كريمه اهل بيت 

)س( به وظيفه ای كه بر دوش داريم، عمل كنيم.
آيت ا... حسينی بوشهری:

طرح های شهرهای دیگر را نمی توان 
برای قم کپی برداری کرد

مدير حوزه هاي علميه نيز صبح ديروز در ديدار شهردار قم، 
انتخاب دكتر سقاييان نژاد به عنوان شهردار قم را به وي، اعضاي 
شوراي اسلامي شهر و مردم ولايتمدار قم تبريك گفت و با بيان 
اينكه با به سرانجام رسيدن پروژه هاي شهري مردم نيز نماد 
خدمت را در شهر مشاهده كنند تصريح كرد: بايد شهرداري به داد 
پروژه هاي نيمه تمام برسد. آيت ا... سيد هاشم حسيني بوشهري 
افزود: اميدواريم كه شاهد تحولات عظيمي در عمران و آباداني 

شهر قم و استان قم باشيم.
وي با بيان اينكه اموري كه در اين نظام اسلامي به عنوان يك 
مسئوليت پذيرفته مي شود در منظر و ديد خداوند متعال است 

خاطرنشان كرد: در آيات و روايات آمده است كه خداوند متعال و 
پيامبر اكرم و مومنان كه مصداق بارز آن اهل بيت هستند اعمال 

ما را زير نظر دارند.
 مدير حوزه هاي علميه با بيان اينكه وظيفه خدمت به مردم 
است حال در اصفهان باشد يا قم تصريح كرد: خدمت مردم در 
روايات ما به عنوان يك عبادت تلقي شده است و همه كساني كه 
لباس خدمت به مردم را پوشيده اند هرچه انجام دهند در مسير 

خدمت به مردم، عبادت محسوب مي شود.
وي اضافه كرد: فرداي قيامت كساني كه خود را در خدمت 

مردم قرار داده اند از جايگاه رفيعي برخوردار است.
آيت ا... حسيني بوشهري با اشاره به اينكه اسلام نه سير 
قهقرايي و نه پسرفت را از ما خواسته است بلكه اسلام از ما 
بالندگي را مطالبه كرده است اضافه كرد: در روايت امام صادق 
آمده است اگر كسي در كارش پيشرفت و تحولي نداشت متضرر 

شده است و بزرگترين سرمايه را هدر داده است.
وي بيان كرد: آن كسي كه در حركت خود همراه با پيشرفت 

حركت كرد مورد غبطه ديگر مردم قرار مي گيرد.
تغییرات در قم با حضور شهردار جدید محسوس باشد

مدير حوزه هاي علميه با اشاره به اينكه از مسئولان قم انتظار 
مي رود كه در مسير بالندگي حركت كنند خاطرنشان كرد: 
انتظار اين است كه تغييرات در شهر قم با حضور شهردار جديد 
محسوس باشد؛ البته در سال هاي اخير گام هاي خوبي در شهر 
برداشته شده و اقدامات خوبي در مسير عمران و آباداني انجام شد 

كه البته برخي اوقات نيز توقف هايي را شاهد بوديم.

وي با اشاره به اينكه شهرداري قم بايد براي جبران عقب 
ماندگي هاي شهري برنامه ريزي داشته باشد تصريح كرد: بايد براي 
امور روزمره برنامه داشته و براي آينده نيز طرح نو داشته باشد و 
در كنار آن مسائلي كه بايد در گذشته انجام مي شد و به سرانجام 
نمي رسيد برنامه داشته باشيم. آيت ا... حسيني بوشهري با بيان 
اينكه هر شهري اقتضائات خاص خود را دارد خاطرنشان كرد: اگر 
قرار است يك طرحي براي شهر ديگر انجام شود نمي توان آن را 
براي شهري مثل قم كپي برداري كرد؛ نگاه به هر شهر بايد با 
توجه به شاكله هاي آن شهر باشد. وي خاطرنشان كرد: با برداشت 
و شناختي كه از قم دارم، اين شهر حرم اهل بيت )ع( است و امام 
صادق )ع( مي فرمايند خاک قم سرزمين مقدسي است و اهل 
قم از ما هستند و ما از اهل قم هستيم و بايد از اين منظر امور را 
پيگيري كنيم و حوزه هاي علميه، مرجعيت، جمكران و مردم زير 

چتر اهل بيت )ع( قرار دارند.
همه امور در شهر قم باید رویکرد فرهنگی داشته باشد

مدير حوزه هاي علميه با اشاره به اينكه در همه امور در شهر 
قم بايد رويكرد فرهنگي مد نظر قرار گيرد يادآور شد: اگر قرار 
است كار اقتصادي در قم صورت گيرد بايد با رويكرد فرهنگي 
همراه باشد. وي با اشاره به اينكه بايد براي مشكل اشتغال جوانان 

طراحي و برنامه ريزي داشت افزود: همه بايد در اين مسير دست 
به دست هم بدهيم و ما نيز آماده هستيم كه كمك لازم را داشته 
باشيم و در مجموعه يك كارنامه درخشان را از طرف مسئولان و 

دست اندركاران قم ارائه دهيم.
آيت ا... حسيني بوشهري با اشاره به وجود 86 هزار طلبه، عالم، 
مجتهد، مرجع، فرهيخته و فرزانه ادامه داد: قم امروز يك مركز 
جهاني است و از 100 كشور طلابي در اين شهر مشغول فراگيري 
علوم ديني هستند و پس از اتمام تحصيل، به عنوان سفيراني از قم 

به كشورهاي خود باز مي گردند.
وي با اشاره به اولويت بندي پروژه هاي عمراني و شهري اضافه 
كرد: برخي از برنامه ها اورژانسي، برخي ديگر ميان مدت و برخي 
ديگر بلندمدت هستند؛ در مراسم معارفه خود گفتيد كه برنامه ها 
را مسئله محور دنبال خواهيد كرد كه اين رويكرد صحيح و 

ارزشمند است.
شهرداري به داد پروژه هاي نیمه تمام برسد

مدير حوزه هاي علميه با بيان اينكه با به سرانجام رسيدن 
پروژه هاي شهري مردم نيز نماد خدمت را در شهر مشاهده كنند 

تصريح كرد: بايد شهرداري به داد پروژه هاي نيمه تمام برسد.
وي با اشاره به اجراي پروژه هاي مترو و منوريل كه از پروژه هاي 
مهم و زيربنايي شهر قم به شمار مي رود و نيازمند توجه است 
اظهار كرد: در عين حال اينكه مسئله محور حركت مي كنيد بايد 
كميته جداگانه اي براي مشخص شدن مسير حركت شهرداري 

ترسيم شود.
در اجرای طرح ها نباید سهم حوزه نادیده گرفته شود

آيت ا... حسيني بوشهري با اشاره به اينكه در اجراي طرح ها و 
پيش بيني ها نبايد سهم حوزه ناديده گرفته شود خاطرنشان كرد: 
پيروزي انقلاب اسلامي مرهون روحانيت و مرجعيت و حوزه است 

و در مطالعات شهر قم بايد نقش حوزه مورد توجه قرار گيرد.
نظارت در ساخت سازها واقعی نیست

وي با اشاره به اينكه قم در برابر برخي از حوادث طبيعي كم 
توان بوده است يادآور شد: استحكام در ساخت و سازها بايد مورد 
توجه جدي قرار گيرد؛ نظارت ها در اين امر واقعي نيست و در 
حالي استحكام ساختمان ها به تاييد مي رسد كه شرايط لازم 

رعايت نشده است.
مدير حوزه هاي علميه با اشاره به مسئله بلندمرتبه سازي ها 
در قم اضافه كرد: آيا با توجه به فضا و ساحت مذهبي و معنوي 
قم ساخت برج هاي بلند مرتبه موضوعيت دارد؟ آپارتمان سازي با 
فرهنگ ملي و مذهبي ما سازگاري نداشته است. در ساختمان هاي 
گذشته اندروني و بيروني داشتيم ولي امروز حريم ها در سبك 

ساختمان سازي شكسته شده است.
وي با اشاره به ترافيك شهر قم ادامه داد: روزگاري ما كل قم 
را با 5 تا 10 دقيقه مسافت طي مي كرديم ولي امروز ترافيك هاي 
سنگين در قم ايجاد شده است؛ در اصفهان ايجاد تقاطع هاي غير 
همسطح قابل توجه بود و اميدواريم كه بتوانيد در قم نيز اين 

برنامه ها را اجرا كنيد.
آيت ا... حسيني بوشهري با اشاره به اينكه نبايد شهرداري از 
كار فرهنگي در شهر غفلت كند يادآور شد: نبايد شهرداري قم 
صرفا به امور عمراني خود را مشغول كند، قم شهري زيارتي است 

و بايد معنويت قم در ديد زائران جلوه داشته باشد.
وي در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به مقوله فاصله 
طبقاتي در برخي نقاط شهر اظهار كرد: اميدواريم با استفاده از 
بودجه هاي ملي و استاني امكانات لازم را در اين مناطق ايجاد كرد.

عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم يادآور شد: بايد در 
ساخت و سازها به مقوله فرهنگ توجه داشت و ساخت و سازهاي 
ما به گونه اي باشد كه فرهنگ ديني و اعتقادي با خود به همراه 

داشته باشد.
در  استان  موفقيت  زماني شاهد  يادآر شد: مسئولان  وي 
عرصه هاي مختلف خواهد بود كه عقبه سنگين همدلي و همراهي 
او را بدرقه كند. شهرداري، شوراي اسلامي شهر و استانداري و 
ديگر دستگاه ها بايد در مسير حل مشكلات وحدت عمل داشته 

باشند.
روزانه ۵۶0 میلیون تومان

 به بدهی های شهرداری اضافه می شود
آيت ا...  با  ديدار  در  ديروز  ظهر  از  پيش  نيز  قم  شهردار 
حسينی بوشهری با اشاره به 1200 ميليارد تومان بدهی های 
شهرداری قم گفت: با يك بررسی دقيق مشخص شد اصل 
بدهی های شهرداری 500 تا 600 ميليارد تومان بوده و باقيمانده 
آن سود تسهيلاتی است. مرتضی سقاييان نژاد افزود: با بررسی 
دقيقی كه از اين وضعيت مشخص شد اصل بدهی های شهرداری 
500 تا 600 ميليارد تومان و باقيمانده آن سود تسهيلاتی است 

كه برای اجرای پروژه های شهری از بانك ها اخذ شده است.
شهردار قم با بيان اينكه 560 ميليون تومان روزانه به بدهی های 
شهرداری اضافه می شود، خاطرنشان كرد: با ريشه يابی های صورت 
گرفته مشخص شد بخش زيادی از اين بدهی ها مربوط به سود 
تسهيلات است. سقائيان نژاد در پايان اظهار كرد: ما به سمت حوزه 
برای حل مشكلات فرهنگی دست نياز دراز كرده ايم و خواستار 

ورود حوزه در مباحث فرهنگی هستيم.
وی نيز از طلب 360 ميليارد تومانی از دولت خبر داد و گفت: 

بايد اين موضوع مورد توجه قرار گيرد.
شهردار قم در ادامه بيان كرد: اميدواريم با ياری و همكاری شما 
بتوانيم اين طلب را از دولت وصول كرده و به حركت های خود در 

راستای آرمان های انقلاب و اسلام سرعت دهيم.
حجت الاسلام والمسلمين شهرستانی:
نباید اختلاف نظر به تنش منتهی شود

نماينده آيت ا... سيستانی در ايران نيز بعد از ظهر ديروز در 
ديدار شهردار قم و اعضای شورای اسلامی شهر قم خطاب به 
شهردار قم گفت: كسی كه در شهر قم بتواند خدمتی انجام دهد، 

كارنامه روشنی برای او به ثبت می رسد.
حجت الاسلام سيد جواد شهرستانی بيان كرد: بايد خداوند را 

شاكر باشيد كه چنين توفيقی نصيب شما شده است.
وی با اشاره به تعدد مراكز تصميم گيری در قم ادامه داد: كسی 
كه در اين مجموعه بتواند خدمتی انجام دهد كارنامه روشنی برای 
او به ثبت می رسد. نماينده آيت ا... سيستانی در ايران با اشاره به 
اينكه كارهای زيادی در قم بايد به انجام برسد، اظهار كرد: امروز 
قم مركز جهان تشيع است و در قم طلابی از 100 كشور مشغول 
تحصيل هستند و اين افراد سفيرانی هستند كه بايد پيام قم را به 

دنيا منعكس كنند.
وی با اشاره به اينكه اختلاف نظر بين مديران و مسئولان امری 
طبيعی است، گفت: البته نبايد اختلاف نظر به تنش منتهی شود؛ 
بايد بتوانيد شرايط را مديريت كنيد و اگر بتوانيد اين مهم را محقق 

كنيد در نتيجه به نفع شما خواهد بود.
حجت الاسلام شهرستانی با اشاره به اينكه شورای اسلامی 
شهر نيز انتخاب خوبی داشته است يادآور شد: اميدواريم كه 

بتوانيد در مسير خدمت به شهر قم گام برداريد.
انتقاد »رحیمیان« از نامگذاری برخی اماکن در قم

توليت مسجد مقدس جمكران نيز ظهر ديروز در ديدار با 
شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اينكه بايد 
اقدامات بهتری از نظر سيما و منظر شهری در قم صورت گيرد، 
گفت: لازمه اين كار تعريف يك پيوست فرهنگی در برنامه ها و 

سياست گذاری های كلانشهری است.
حجت الاسلام  محمدحسن رحيميان ضمن تبريك انتصاب 
مرتضی سقاييان نژاد به سمت شهرداری قم اظهار كرد: شهر قم 
جايگاه برجسته ای در انقلاب، جهان اسلام و تشيع دارد می توانيد 

در اين شهر به مردم قم و نظام خدمت كنيد.
وی با اشاره به نقش شهر قم در آخرالزمان گفت: شهر قم در 
پيروزی انقلاب اسلامی ايران كه در تاريخ بشريت بی نظير بود، 
نقش مهمی داشته  است كه اين موضوع نشاندهنده جايگاه ويژه 
اين شهر بوده است. توليت مسجد مقدس جمكران تصريح كرد: 
انقلاب اسلامی نقطه آغاز انقلاب حضرت مهدی )عج( است و 

امروز شاهد پيوند اين دو انقلاب در قم هستيم.
وی در ادامه با بيان اينكه امروز حوزه علميه قم بزرگترين مركز 
علمی و فرهنگی شيعيان محسوب می شود، گفت: مسجد مقدس 

در ديدارهای جداگانه مطرح شد:

توصیه های مراجع و علما به شهردار جدید

جمكران سال 82 يك ميليون نفر زائر داشته است 
كه اين آمار در سال 93 به بيش از 20 ميليون 
زائر افزايش پيدا كرده كه همين موضوع نشان از 
توجه و اهميت ويژه مردم به اين مكان مقدس 
بايد  كرد:  خاطرنشان  ادامه  در  رحيميان  دارد. 
نعمت ولايت، شيعه اثنی عشری و حيات در چنين 
زمانی در شهری مثل قم را قدر دانسته و بدانيم 
نظام اسلامی بعد از انقلاب در بخش های مختلف 

پيشرفت های چشمگيری داشته است.
توليت مسجد مقدس جمكران با بيان اينكه 
انجام وظيفه شهردار جديد در شهر اصفهان سبب 
شده است كه اكنون وی به عنوان شهردار در شهر 
با همراهی و  اميدواريم  انتخاب شود، گفت:  قم 
همكاری شورای شهر موفقيت لازم برای شهر قم 

كسب شود.
وی ضمن اظهار اميدواری برای تبديل شدن 
شهرهای  ساير  برای  الگويی  عنوان  به  قم  شهر 
كشور گفت: در قم به عنوان شهری تاثيرگذار در 
عرصه های ملی و بين المللی بايد اقدامات بهتری از 
نظر سيما و منظر شهری در آن صورت گيرد كه 
البته اين كار لازمه تعريف يك پيوست فرهنگی در 

برنامه ها و سياست گذاری های كلان شهری است.
رحيميان در بخش ديگری از سخنان خود با 
انتقاد از نام گذاری بعضی از اماكن قم، بيان كرد: در 
كشورهای ديگر از نام های ايرانی و اسلامی برای 
اماكن خود استفاده می كنند در حاليكه ما خودمان 

از اين ظرفيت فرهنگی غافل هستيم.
وی در پايان با تقدير از همكاری شهرداری قم با 
مسجد مقدس جمكران در ايام نيمه شعبان اظهار 
كرد: بلوار پيامبر اعظم )ص( به عنوان بزرگترين 
بين الحرمين جهان تشيع بايد به پايگاهی فرهنگی و 

مذهبی برای شيعيان تبديل شود.
اتفاق نظر مدیران ارشد استان
 از انتخاب دکتر سقاییان نژاد

رئيس شوراي اسلامي شهر قم نيز در اين ديدار 
گفت: همه مديران عالي و ارشد استان در خصوص 
انتخاب آقاي سقاييان نژاد اتفاق نظر دارند و اظهار 
نظرهاي صورت گرفته حاكي از آن است كه اين 
انتخاب در مجموعه شهرداري نيز با اقبال خوبي 
صورت گرفته است. ولي ا... بياتي اظهار كرد: به لطف 
عنايت حضرت معصومه )س( و صاحب الزمان )عج( 

شهرداري انتخاب شد كه در زمينه اجرا و علمي 
داراي سوابق ارزشمندي است.

وي با اشاره به اينكه با پيگيري هاي صورت 
ا...  آيت  عنايت  و  قم  در  علما  و حمايت  گرفته 
انتخاب  اين  مظاهري  ا...  آيت  و  نژاد  طباطبايي 
صورت گرفت بيان كرد: شوراي شهر قم نيز در 
روز نيمه شعبان جلسه فوق العاده تشكيل داد و 
با راي قاطع آقاي سقاييان نژاد را به عنوان شهردار 
قم انتخاب كرد. رئيس شوراي اسلامي شهر قم با 
اشاره به اينكه اميدواريم با حضور آقاي سقاييان نژاد 
شاهد پيشرفت و توسعه قم باشيم ادامه داد: همه 
مديران عالي و ارشد استان در خصوص انتخاب 
آقاي سقاييان نژاد اتفاق نظر دارند و اظهار نظرهاي 
صورت گرفته حاكي از آن است كه اين انتخاب در 
مجموعه شهرداري نيز با اقبال خوبي صورت گرفته 

است. 

ارائه خدمات بیشتر در مسجد جمکران
 با مشارکت دستگاه های مختلف

شهردار قم نيز در ديدار با توليت مسجد مقدس 
جمكران با اشاره به اهميت مشاركت و همكاری 
با  می توانيم  گفت:  مختلف  امور  در  دستگاه ها 
مشاركت ساير دستگاه ها زمينه ارائه خدمات بيشتر 

به زائران مسجد مقدس جمكران را فراهم كينم.
اهميت  به  اشاره  با  سقاييان نژاد  مرتضی 
بهره مندی از نظرات علما اظهار كرد: مسجد مقدس 
جمكران از جايگاه والايی برخوردار است و در ايام 

سال پذيرای زائران فراوانی است.
وی با اشاره به اهميت مشاركت و همكاری 
دستگاه ها در امور مختلف گفت: می توانيم با همدلی 
زمينه ارائه خدمات بيشتر را فراهم كرده تا زائران 
بتوانند در رفاه بيشتر به مسجد مقدس جمكران 

تشرف داشته باشند.
شهردار قم به اهميت خدمت رسانی در مسجد 
جمكران تاكيد كرد و افزود: بايد با فراهم سازی 
تسهيلات بتوانيم شرايط بهتری برای پذيرايی از 

زائران داشته باشيم.
وی خاطرنشان كرد: بلوار پيامبر اعظم )ص( 
در  كه  است  قم  شهر  در  ويژه ای  جايگاه  دارای 
مناسبت های مختلف از كاربرد فراوانی برخوردار 

است.


